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طبق اعلام رئیس كل سازمان امور مالیاتی 
مالیات خودرو ندهید، چه می شود؟مالیات خودرو ندهید، چه می شود؟

طبق اعلام رئیس کل سازمان امور مالیاتی، صاحبان خودروهای لوکس تا هفته دیگر 
شناسایی و مشــمول پرداخت مالیات متعلقه تا پایان بهمن سال جاری می شوند و در 
صورتیکه این مالیات را پرداخت نکنند، نمی توانند نقل و انتقال یا اجاره خودروی خود 

را انجام دهند.
 بودجه امســال، صاحبان خودروهای با ارزش بالای یک میلیارد تومان را مکلف به 
پرداخت مالیات تا پایان بهمن سال جاری کرده است که با شناسایی لوکس نشینان از 

هفته آینده شروع می شود. 
طبق قانون، تمام مالکان انواع خودروهای ســواری و وانت دو کابین دارای شــماره 
انتظامی شــخصی به نام خود و فرزندان کمتر از 1۸ سال و محجور تحت تکفل که در 
پایان هر سال مجموع ارزش آن ها بیش از یک میلیارد تومان باشد، باید مالیات مربوطه 

را به خزانه دولت واریز کنند. 
براین اساس، مالیات خودروهای تا یک و نیم میلیارد تومان )نسبت به مازاد یک میلیارد 
تومان( یک درصد، تا مبلغ سه میلیارد تومان )نسبت به مازاد یک و نیم میلیارد تومان( دو 
درصد، تا مبلغ چهار و نیم میلیارد تومان )نسبت به مازاد سه میلیارد تومان( سه درصد 

و نسبت به مازاد چهار و نیم میلیارد تومان هم چهار درصد خواهد بود. 
با توجه به کف قیمت مالیات گیری )یک میلیارد تومان( تقریبا هیچ خودروی تولید یا 
مونتاژ داخلی مشمول مالیات نخواهد شد و مالیات مربوطه مخصوص خودروهای وارداتی 

است که قیمت روز و سال ساخت یا ورود آنها ملاک میزان مالیات خواهد بود.
طبق محاسبات انجام شده، به عنوان مثال، مالیات خودرو آزرا به ارزش حدود دو نیم 

میلیارد تومان، نسبت به مازاد یک و نیم میلیاردی، حدود 2۰ میلیون تومان می شود. 
قانون، در صورتی فرد را مکلف به پرداخت این مالیات می داند که مجموع ارزش چندین 
یا یک خودروی آن به بیش از یک میلیارد تومان برسد. به عبارت دیگر، اگر فردی دارای 
دو خودرو به ارزش های ۵۰۰ و 7۰۰ میلیون تومانی باشد، مکلف به پرداخت مالیات است.

همچنیــن، ثبت نقل و انتقال خودروهایی که به موجــب این بند برای آنها مالیات 
وضع شده است قبل از پرداخت بدهی مالیاتی مورد انتقال شامل مالیات بر دارایی، نقل 
و انتقال قطعی و اجاره ممنوع اســت که متخلفین از حکم این بند در پرداخت مالیات 
متعلقه مسؤولیت تضامنی دارد.بنابراین، در صورتی که صاحبان خودروهای لوکس مالیات 
متعلقه را پرداخت نکنند، نمی توانند نقل و انتقال یا اجاره خودروی خود را انجام دهند. 

حدود سه میلیون از مشمولان سهام عدالت، از زمان ثبت نام این سهام تا کنون فوت 
شده اند که تعداد وراث این افراد به حدود 1۰ میلین نفر می رسد. با این حال هنوز انتقال 
ســهام بســیاری از متوفیان به وراثشان صورت نگرفته و به نظر می رسد تا فراهم نشدن 

زیرساخت های آنلاین، این اتفاق رخ ندهد.
 پیش از این اعلام شده بود که وراث مشمولان سهام عدالت پس از انجام امور مربوط 
به انحصار وراثت، وراث باید به ســامانه شرکت سپرده گذاری مرکزی مراجعه و خدمات 

انتقال سهام را انتخاب کنند.
در این قســمت مدارک لازم برای انتقال ســهام که شامل گواهی نامه واریز مالیاتی، 
گواهی انحصار وراثت، گواهی فوت، اصل شناسنامه و کارت ملی متوفی و ورثه می شود، 

ذکر شده است.
 پس از تهیه مدارک مذکور، یکی از ورثه به عنوان نماینده به یکی از دفاتر پیشخوان 
دولت مراجعه کرده و مدارک مذکور را تحویل می دهد و این دفاتر،  فرمی که توسط نماینده 

تکمیل شده است را برای شرکت سپرده گذاری مرکزی ارسال می کنند.
شرکت ســپرده گذاری مرکزی پس از بررســی مدارک مذکور، طی پیامکی نتیجه 
 را بــه نماینــده وراث اعلام می کند. در واقع اگر مدارک نقصی نداشــته باشــد، مراتب

 انتقال انجام می شــود، در غیر این صورت بــه نماینده اطلاع داده و نماینده باید نقص 
مدرک را برطرف کند.

این مباحث درحالی مطرح شــده است که حسین فهیمی، مدیرعامل شرکت سپرده 
گذاری مرکزی اخیرا در مصاحبه ای اعلام کرده که شرایط به گونه ای است که نمی توانیم 
پذیرای مراجعه فیزیکی وراث سهام عدالت باشیم؛ بنابراین بستری در حال ایجاد است که 

تمام مراحل واگذاری سهام عدالت آنلاین و برخط باشد.
وی با بیان اینکه باید توجه داشته باشیم در حال حاضر جمعیت وراث سهام 

عدالت به 1۰ میلیون نفر رسیده  است، افزود: در این شرایط سخت شیوع بیماری کرونا، 
این جمعیت 1۰ میلیون نفری نمی توانند برای انتقال ســهام عدالت اموات خود حضور 

فیزیکی داشته باشند.
 مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اظهار کرده که در حال حاضر می توانیم بگوییم 
این افراد و متقاضیان برای انتقال سهام به دفاتر پیشخوان مراجعه کنند، اما نمی خواهیم 
جمعیت 1۰ میلیون نفری در شرایط سخت نسبت به این حق قانونی خود اقدام کنند. 
بنابراین بهتر است صبر کنند تا زیرساخت های انتقال آنلاین سهام با لینک تمام نهادهای 

مربوطه آماده شود.

 چرا ایرانیان خریدار 
رمز ارز شدند؟

۸۰ درصد آب بارش ها 
در ایران تلف می شود

قراردادهای فرمالیته  در 
انتظار استقلال؟

مراقب ردپاهای 
دیجیتالتان باشید

وراث متوفیان سهام عدالت چه کنند؟

 برگزاری کنفرانس مطبوعاتی جشنواره بین المللی فیلم 
»کن« یک هفته به تعویق افتاد. اکنون قرار اســت روز ۳ 
ژوئن )1۳ خرداد( فیلم های بخش مسابقه جشنواره معرفی 
شوند. پیش از این قرار بود روز 27 می )۶ خرداد( فیلم های 

جشنواره امسال معرفی شوند.
دلیل این تغییر تاریخ، تعداد انبوه فیلم های فرستاده شده 

به جشنواره کن امسال اعلام شده است.
بنا به اعلام منابع نزدیک به جشــنواره، تعــداد فیلم های 
حاضر در جشــنواره بویژه فیلم های بخش مسابقه اصلی 

بیشتر از حد معمول خواهد بود.
در شرایط طبیعی که فستیوال در ماه می برگزار می شد، 
کنفرانس مطبوعاتی معرفی فیلم های حاضر در جشنواره 
نزدیک به یک ماه قبل از آغاز جشنواره برگزار می شد و از 

فیلم های فستیوال رونمایی می شد.

به نظر می رسد سریال های شبکه خانگی برای جذب مخاطب 
به هر راهی متوسل شده اند که آخرین آن بازیگر شدن انواع 

خواننده هاست!
همزمان با ادامه فیلمبرداری سریال »جزیره« به کارگردانی 
سیروس مقدم و حضور بازیگرانی همچون محمدرضا فروتن، 
هنگامه قاضیانی، حســام منظور و میترا حجــار؛ امیر مقاره 

خواننده گروه ماکان بند هم جلوی دوربین این پروژه رفت.
با حضور مقاره حالا باید دنبال خواننده های بگردیم که سراغ 
بازیگری نرفته انــد و در فضای حرفه ایی خودشــان فعالیت 

می کنند.
ســوال این اســت که آیا تمام خواننده به طــور همزمان در 
خودشــان اســتعداد بازیگری دیده اند یا بازار شبکه خانگی 
 از کنسرت ها چرب تر شــده؟ فقط امیدواریم این انتخاب ها

 »هنری« باشد!

نایب رئیس شــورای ملی زعفران با بیان اینکه قیمت زعفران در دو سال گذشته 
ثابت مانده، در حالی که هزینه های تولید رشد سرسام آوری داشته است، گفت: 

خشکسالی و قیمت پایین انگیزه کشت را کاهش داده است.
غلامرضا میری با اشاره به اینکه قیمت زعفران خیلی پایین است، گفت: قیمت طلای 
سرخ طی حدود 2 سال اخیر تقریباً ثابت بوده و این برای کشاورزان مقرون به صرفه 
نیست.وی با اشاره به افزایش سرسام آور هزینه های تولید و همچنین هزینه زندگی 
کشاورزان، اضافه کرد: به عنوان مثال در سال 97، هزینه جداسازی کلاله زعفران 
۵۰۰ هزار تومان بوده اما هم اکنون این رقم به ۴ میلیون تومان رسیده است و در سایر 

هزینه ها از جمله هزینه برداشت و... نیز با همین مساله مواجه هستیم.
نایب رئیس شورای ملی زعفران حداقل قیمت هر کیلوگرم زعفران را هم اکنون، 7 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان و حداکثر قیمت آن را 1۴ میلیون تومان اعلام کرد و افزود: 

این قیمت هایی است که ما زعفران را براساس آن از کشاورزان خریداری می کنیم.
میری با تاکید بر لزوم حمایت از کشاورزان، گفت: اگر از کشاورزان حمایت نشود 
آنان دلسرد و بی انگیزه می شوند و اقدام به تولید نخواهند کرد ضمن اینکه امسال 
با خشکسالی و کم آبی در کشور مواجه هستیم و همین مساله در کنار عدم انگیزه 
کشاورزان برای تولید به احتمال قوی منجر به کاهش تولید می شود این در حالی 
است که هر سال معمولاً با افزایش تولید مواجه هستیم.وی درباره دلایل عدم تغییر 
قیمت زعفران در دو سال گذشته افزود: با توجه به بحث پیمان سپاری ارزی، مقدار 
زیادی زعفران از مبادی و کانال های غیررســمی از کشور خارج می شود به عنوان 
مثال سال گذشته به طور رسمی بیش از ۳۳ تن زعفران به افغانستان صادر کردیم اما 
بخش زیادی هم به شکل قاچاق وارد این کشور شده است و کشورهایی که زعفران 
ایران به این شکل وارد آنجا می شود، این محصول را با قیمت های ارزان تر در بازارهای 

جهانی عرضه می کنند.

دولت ها باید  زیرساخت های مهم سرمایه گذاری را در کشور ایجاد کنند.
سرمایه گذاری لازمه رشد اقتصادی و توسعه کشور است و بدون آن رشد 
و توسعه در یک کشور اتفاق نمی افتاد. برای تولید، به سرمایه نیاز داریم 
چرا که تولید موجب اشتغال و رونق اقتصادی می شود. تولیدات می توانند 
برای دسترسی به منابع ارزی بیشتر سازنده تر باشد بنابراین وجود سرمایه 
برای رشد اقتصادی یکی از الزامات است. این سرمایه گذاری ها چه به صورت 
ســرمایه گذاری داخلی و چه به صورت خارجی باید انجام شود اما سؤال 

این است که چگونه سرمایه گذاری انجام می شود؟
 سرمایه گذاری نیازمند داشتن اعتماد به کشور مربوطه است و امنیت 
سرمایه گذاری یکی از مهم ترین موضوعاتی است که برای یک سرمایه گذار 
نیاز است. بنابراین امنیت ســرمایه گذاری و داشتن اعتماد از مؤلفه های 

مهم است که باید سرمایه گذار داشته باشد. 
همچنین ایجاد زیرساخت های لازم برای سرمایه گذاری هم از اهمیت 
بالایی برخوردار است. کشوری مانند ایران می تواند پتانسیل بالایی برای 
جلب سرمایه گذار داشته باشد اما نیازمند ایجاد این زیرساخت های مهم 
است. تا این زیرساخت ها انجام نشــود سرمایه گذار برای سرمایه گذاری 

نمی آید. چه این سرمایه گذار داخلی باشد و چه خارجی.
 اصولاً دولت ها باید سعی کنند که زیرساخت های مهم سرمایه گذاری 

را در کشور ایجاد کنند.
به عنوان مثال می توان به این اشــاره کرد که تغییرات مرتب قوانین و 
مقررات مانع جدی اســت. چون ســرمایه گذاری که می خواهد در جایی 
سرمایه گذاری کند بر اساس یکسری داده وارد سرمایه گذاری می شود و 
اگر این داده ها تغییر کند سرمایه گذاری آن فرد ممکن است از سود بیفتد 
پس یک مؤلفه مهم دیگر ثبات قوانین و مقررات اســت که متأسفانه در 
کشور ما شاهد این هستیم که باید هر روز شرایط تغییر قانون را بررسی 
کنیم که ببینیم چه قانونی عوض شــده اســت یا چه قانونی ثابت مانده 
اســت. مسأله فساد در یک کشور در ارتباط با سرمایه گذاری بسیار مهم 
است و اصولاً سرمایه گذاران حاضر نیستند در مکانی سرمایه گذاری کنند 

که در آن فساد وجود دارد.
 بنابراین زیرساخت های قانونی باید برای سرمایه گذار و همچنین امنیت 
ســرمایه گذاری ایجاد شود. افراد همیشه فکر می کنند که سرمایه گذاری 

در کشور توسعه نیافته انجام می شود.
 این درست نیست چون کشورهای توسعه یافته امنیت سرمایه گذاری 
را حفظ می کنند. ما اگر جدول جذب ســرمایه گذاری را در کشــورهای 
مختلف نگاه کنیم، می بینیم که کشــورهای توســعه یافته مانند امریکا 
همیشــه در رأس جذب سرمایه گذاری خارجی قرار گرفتند. در رابطه با 
ســرمایه گذاری خارجی باید گفت هرچند آوردن سرمایه در کشور مهم 
اســت اما مهم تر این است که بتواند تکنولوژی روز و مدیریت روز را نیز 

برای آن کشور به ارمغان بیاورد.
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معرفی فیلم های جشنواره 
»کن« به تعویق افتاد

 امیر مقاره آخرین بازیگر 
»جزیره« سیروس مقدم!

احتمال کاهش تولیدزعفران 
درسالجاری
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ســعیده محمد  -   ایده روز  | تحلیلگر 
بازارهای مالی در شــروع بحث رمزارزها، به 
تشریح دلایل کوچ نقدینگی ایرانیان به بازار 

جهانی رمزارزها پرداخته است.
بالا بودن مقدار ســرمایه ســرگردان در 
کشور و نبود بازار مناسب برای سرمایه گذاری 
مطمئن در اقتصاد تورمی ایران، دلایل اصلی 
استقبال عمیق مردم از رمزارزهاست. با این 
حســاب، هجوم مردم برای خرید رمزارزها 
قابل درک اســت، اما ریشه ماجرا کجاست؟ 
اگر بخواهیم موضوع را عمیق بررسی کنیم، 
بایــد به پاییز ســال 9۸ برگردیم؛ زمانی که 
به زعم بسیاری از بزرگان بازار سرمایه، سیکل 
صعودی بازار تمام شده بود، اما تداوم هجوم 
نقدینگــی به بازار عملًا اجــازه اصلًا و ثبات 

قیمتی به آن نداد.
بازار  به صورت عمومی، رشدهای اساسی 
ســرمایه در ایران، نه از محل رشد اقتصادی 
که از محل تورم هســتند، بدیــن معنا که 
در طی تاریــخ، هر بار ریال تضعیف شــد، 
بازار ســرمایه شاهد رشــد بوده و هر زمانی 
شاهد تقویت ریال یا ثبات ارزش آن بودیم، 
سرنوشــت بازار ســرمایه عمدتاً رکود بوده 
اســت؛ چراکه در شرایط تورم، قیمت گذاری 
سهام شرکت ها بر اساس دلار انجام می شود 
و همین موضوع به رشد قیمت سهام در بازار 

سرمایه دامن می زند.
 تغییرات نرخ دلار در بین ســال های 9۶ 
و 97 شباهت چشم گیری به سال های 9۰ و 
91 داشــت و رشد بازار سرمایه در سال های 
97 و 9۸ نیز از منطق رشد بازار در سال های 
91 و 92 الگوبــرداری می کرد. دقیقاً همین 
موضوع، دلیل اصلی آن اســت که می گوییم 
کار بازار ســرمایه در پاییز ســال 9۸ تمام 
بود؛ اما سیاســت گذاری اشتباه، اقتصاد را به 

قهقرای جدیدی هدایت کرد.
قدرت سرمایه سرگردان در آن زمان باعث 
شد تصمیماتی مانند فروش سهام دولت برای 
جبران کسری منابع، مبتنی بر ادامه دار شدن 
ســیکل صعودی بازار گرفته شــود که این 
تصمیمات به رشــد بازار تا آغاز دوران کرونا 

دامن زد: در ظاهر این یک مســئله برد-برد 
بود، اما در باطن نمی توانســت چیزی به جز 
یک طرح از پیش شکست خورده باشد؛ چراکه 
در پس این ماجرا، رکود تورمی سنگینی در 

کمین نشسته بود.
ماجرا ســاده اســت: اگر پول مردم را در 
بازار سرمایه بلوکه کنیم، پولی برای گردش 
در بازار کلاســیک وجود نخواهد داشــت و 
کاهــش گردش مالی در بازار کلاســیک به 
رکود این بازار منجر می شود. در بازار سرمایه 
نیز همین اتفاق رخ می دهد. در ســال 92 و 
پس از شکست بازار در دی ماه، اقتصاد ایران 
در رکود طولانی فرورفت و این بار نیز همان 

اتفاق رخ داد.
در ســال 92 و پس از شکســت بازار، ما 
چشــم انداز برجام را داشتیم و همین مسئله 
باعث شــد قیمت ارز در کشور دچار تلاطم 
اساسی نشود و رکود حاکم بر کشور در هیبت 
رکود باقی بماند؛ اما در پاییز ســال 9۸، در 

حالی تصمیم برای اجرایی کردن طرح سال 
92 در بازار ســرمایه اتخاذ شد که ایران در 
تحریم بود و ایــده صحیحی برای خروج از 
برجام وجود نداشت. در پاییز 9۸، اقتصاد ما 
در شعله های تحریم می سوخت و چشم انداز 
روشــنی برای رفع تحریم ها وجود نداشت؛ 
چراکه دونالــد ترامپ، رئیس جمهوری وقت 
ایالات متحده آمریکا، در پایان دور اول ریاست 
جمهوری خود بود و نه تنها اکثریت مردم ما 
به تک دوره بودن او اعتقادی نداشتند، بلکه 
مسئولین کشــور نیز که تمام سیاست های 
کلان اقتصادی سیاســی کشور را بر اساس 
کنار رفتن او از قدرت پایه ریزی کرده بودند، 
مانور سیاســی کافی روی این مسئله ندادند 
و دوران پســاترامپ را برای مردم به تصویر 
نکشیدند؛ بدین ترتیب، دلار بار دیگر در کانال 
صعودی قرار گرفته و شــرایط آبستن حادثه 
بود؛ حادثه ای که رخ داد و بدترین شکل بازار 

سرمایه را به چالش کشید.

با جدی شــدن اپیدمــی کرونا در بهمن 
9۸، سؤالی که بارها پرسیده شد این بود که 
آیا بازار ســرمایه ایران نیز سرانجام بازارهای 
بزرگ دنیا را دارد؟ پاسخ ساده بود: ذات بازار 
ما، کوچک ترین شــباهتی به ذات بازارهای 
بزرگ جهانــی ندارد. بازار ما بــر پایه تورم 
اســتوار اســت و بازارهای بزرگ جهانی بر 
پایه رشــد اقتصادی. سقوط بازارهای بزرگ 
جهانی از این محل قابل درک بود که رشــد 
اقتصادی این کشورها زیر سؤال رفته بود؛ اما 
بازار سرمایه در اقتصاد متورم ایران، قطاری 
بدون ترمز بود که با سقوط ریال هر روز قله 

جدیدی را فتح می کرد.
در این دوره، نرخ برابری دلار به ریال بار 
دیگر در ســربالایی وحشتناکی قرار گرفت؛ 
چراکه اقتصاد نفت محور ایران به زعم کسانی 
که بر سیاست گذاری ترامپ متمرکز بودند در 
آســتانه فروپاشی قرار گرفته بود و رشد نرخ 
برابری دلار به ریال یک سیاست ضروری برای 

زنده ماندن اقتصاد ایران. حال بازار ســرمایه 
را مانند بازی فوتبال تصور کنید: 9۰ دقیقه 
وقت قانونی در پاییز 9۸ به پایان رسید و بازی 
تا بهمن 9۸ در دو وقت اضافه 1۵ دقیقه ای 
ادامــه پیدا می کند اما بــار دیگر تنور تورم 
زبانه می کشــد و یک 9۰ دقیقه جدید آغاز 
می شود. بزرگان و دولتمردان تصمیم گیرنده 
و سیاست گذار، در حالی سهام میفروختند و 
شادانه بر طبل می کوبیدند که بازار سرمایه 
هرلحظه به لبه پرتــگاه نزدیک و نزدیک تر 
می شد. بازاری که یک سیکل صعودی کامل 
را گذرانده و بدون سپری کردن یک سیکل 
نزولی اساســی، دوباره وارد صعودی جدید 
شده بود، مسلماً باید شکست می خورد و به 
یک رکود تورمی سنگین که روی کاغذ، تنها 

سناریوی موجود بود، ختم می شد.
ریشه ماجرای رمزارزها و استقبال ایرانیان 
از این بازار دقیقاً همین جاست: رکود تورمی 
وحشتناکی که در سال 99 به کشور تحمیل 
شد، ســرمایه ای که از بازار کلاسیک خارج 
شــد تا در بازار ســرمایه بلوکه شود و بازار 
موازی ای کــه برای ســرمایه گذاری وجود 
دارد، امــا بومی نیســت. یکــی از مقامات 
مرتبط با بازار سرمایه، میزان خروج سرمایه 
از بورس به منظــور ورود به بازار رمزارزها را 
1۵۰ هــزار میلیارد تومان عنــوان می کند. 
البته نگارنده این یادداشت تحت هیچ شرایط 
ســرمایه گذاری پول بی سواد در رمزارزها را 
توصیه نمی کند، چراکــه همان طور که این 
پول در بازار داخلی زخم خورد و ســوخت، 
در هر بازار دیگری به خصوص بازارهای مالی 
دوطرفه، نیز قابل اشــتعال است. ذات پول 
بی سواد، عجول بودن آن است و بازار سرمایه 
 جایی است که پول از معامله گران کم صبر به 
معامله گــران صبور منتقل می شــود. پول 
بی ســوادی کــه راهی بازار رمزارزها شــده 
است، دقیقاً همان رفتاری را پیش رو گرفته 
که در بازار ســرمایه داخلی از خود نشــان 
می داد؛ ازاین رو روشنگری در مورد این بازار 
بیش ازپیش اهمیت پیدا کرده و باید به تفصیل 

به آن پرداخت.

چرا ایرانیان خریدار رمز ارز شدند؟

۸۰ درصد آب بارش ها در ایران تلف می شود

نقدینگی بورس بازان در كارگزاری ها پارك شد
یک تحلیلگر بازارســرمایه با بیــان اینکه نقدینگی بورس بــازان حرفه ای که 
ســرمایه هایی بالاتر از ۵میلیارد تومان در بازار دارند، در کارگزاری ها پارک است، 

گفت: بازار سهام ارزنده است و جای نگرانی نیست.
علیرضا کریمیان با اشاره به تغییرات و نوسانات نرخ ارز و تأثیر آن بر بازار سهام 
گفت: ســال گذشــته زمانی که شاخص در بازار به شدت بالا رفته بود، بسیاری بر 
این باور بودند که سهام شرکتها با نرخ دلار ۴۰ تا ۵۰ هزار تومانی معامله می شود 
که در نهایت منجر به سقوط شاخص شد؛ اما شرایط فعلی بازار خود را با دلار 1۵ 

هزار تومان تطبیق داده است.
تحلیلگر بازار سرمایه توضیح داد: به نظر می رسد که قیمت دلار در بهترین شرایط، 
حدود 1۸ تا 1۸.۵ هزار تومان خواهد بود و حتی اگر توافقات وین هم عملی شده و 
برجام اجرایی شود، باز هم قیمت دلار در بازار از 1۸ هزار تومان کمتر نخواهد شد؛ 
در حالیکه هم اکنون ارزش دلار در سهام شرکتهای صادراتی کمتر از 1۵ هزار تومان 

است و همچنان سهام شرکتها نسبت به ارزش واقعی خود فاصله دارد.
وی تصریح کرد: بنابراین در ارزندگی بازار، هیچ شکی نیست؛ ولی مشکل اصلی 
بازار به عدم اعتماد برمی گردد؛ ضمن اینکه رکود در کل کشــور از جمله بازارهای 
موازی همچون خودرو، مسکن و ارز هم حاکم است و این متأثر از شرایط سیاسی 

کشور است.
کریمیان گفت: بســیاری از سهامداران ســابقه دار در بازار سرمایه و افرادی که 
فعالیت اقتصادی دارند، منتظر نتیجه انتخابات هســتند تا ببینند رئیس جمهور و 
کابینه چه تفکرات و ایده هایی برای کلان اقتصاد و به تبع آن بازار ســرمایه دارند، 
ضمن اینکه برخی هم منتظر تعیین تکلیف توافقات وین هستند تا تصمیم بهتری 

برای سرمایه گذاری در بازار سرمایه بگیرند.
وی با بیان اینکه نقدینگی سهامداران باسابقه از بازار خارج نشده و روانه بازارهای 
موازی نشده است، گفت: البته باید پذیرفت که بخشی از نقدینگی از بورس خارج 
شده و به سمت بازارهایی همچون رمزارزها رفته است، اما این کوچ سرمایه بیشتر 
از ناحیه افرادی بوده که کمتر از ۵ میلیارد تومان ســرمایه در بازار سهام داشتند؛ 
اما افرادی که سرمایه های بزرگ در بازار سرمایه داشتند و به اصطلاح، قدیمی های 
بازار بوده و سهم های کلان در بازار داشتند، منتظر هستند که شرایط ایده آل شود 
و باز هم سرمایه خود را وارد بورس کنند؛ چراکه بازار همچنان بهترین بازدهی را 

در سایر بخش های اقتصادی دارد.
تحلیلگر بازار سرمایه خاطرنشان کرد: آن دسته از سهامداران قدیمی همچنان 

در بازار می مانند و جای نگرانی نیست.
وی ادامه داد: وقتی شاخص از ۵۰۰ هزار واحد عبور کرد، سرمایه های خرد وارد 
بازار شد و اکنون که بازار افت کرده، همین سرمایه های خرد از بازار خارج شده اند، 
اما ســرمایه های ریشه دار همچنان در بازار رسوب کرده اند تا در زمان مناسب وارد 

معامله شوند.
به گفته کریمیان، پول های ســهامداران سابقه دار، در کارگزاری ها پارک شده 
است و منتظر اتفاقات بهتر در بازار سرمایه هستند، که بتوانند مجدد وارد معامله 

شوند و سودآوری داشته باشند.
وی همچنین در خصوص بازگشــت دامنه نوسان از امروز به منفی و مثبت ۵ 
درصد گفت: تغییر دامنه نوسان، اشتباهی بود که از سوی سازمان بورس رخ داد و 
اکنون اصلاح شده است؛ این کار باید زودتر انجام می شد نه اینکه بعد از ریزش ۵۰ 

تا ۶۰ درصدی سهم ها انجام بگیرد.

کارشناســان تدویــن اطلاعات مربــوط به کیفیت ســکونت و مالکیت 
املاک کشــور و راستی آزمایی آن توســط وزارت راه وشهرسازی را مبنای 
سیاست گذاری ها در حوزه تولید و تنظیم بازار مسکن و نیز مدیریت توسعه 

شهری می دانند.
 از 19 فروردین ماه ســال جاری با آغاز فاز خوداظهاری هم وطنان برای 
ثبت اطلاعات سکونتی و مالکیتی در سامانه املاک و اسکان، موج جدیدی 
از انتظارات و پیش بینی ها حول قانون مالیات بر خانه های خالی و مزیت های 

احتمالی تدوین این بانک اطلاعاتی شکل گرفته است.
برخی از کارشناسان معتقدند، با وجود آنکه اخذ مالیات از خانه های خالی 
یکــی از پایه های مالیاتی پیچیده و دارای ظرافت اجرایی در میان پایه های 
مالیاتی حوزه مسکن اســت، اما افزوده شدن الزام خانوارها به خوداظهاری 
املاک تحت سکونت و مالکیتشان در یک پایگاه اطلاعاتی، پیش نیاز بسیاری 
از برنامه ریزی ها در حوزه مسکن از جمله اخذ مالیات از خانه های خالی است.

گروهی اما، تمرکز بر تدوین اطلاعات صحیح از کیفیت سکونت و مالکیت 
املاک کشــور و راستی آزمایی آن توسط وزارت راه وشهرسازی را به عنوان 
مبنای سیاســت گذاری ها در حوزه تولید مسکن، مدیریت توسعه شهری و 
تنظیم بازار ضروری عنوان می کنند و موفقیت دســتگاه های اجرایی در به 
نتیجه رساندن تجمیع اطلاعات شهروندان در حوزه املاک را دارای ضریب 
اهمیت بالاتری نسبت به اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی می دانند.

در همین زمینه، اخیراً معاون مسکن و ساختمان وزیر راه وشهرسازی در 
گفت وگویی با اشــاره به سهم 2۵ درصدی زمین های قابل ساخت در میان 
املاک سراســر کشور اظهار داشــت: »اخذ مالیات از خانه های خالی برای 
جبران هزینه های ناشــی از توسعه شــهرها و متقاعدکردن مالکان برای به 

جریان انداختن املاک فاقد ســکونت کارکرد پیدا می کند. این تغییر رفتار، 
در اولویت دوم افزایش عرضه مســکن در بازار و تعادل بخشی به آن را در 

پی خواهد داشت.«
با این وجود، گنجاندن مسئله خوداظهاری کلیه ایرانیان در خلال اصلاح 
قانــون مالیات بــر خانه های خالی ذیل بند اول تبصــره ۸ الحاقی به ماده 
1۶9 مکرر قانون مالیات های مســتقیم، نگارنده را بر آن داشت تا علاوه بر 
مزایای دســت یابی به یک پایگاه داده  در حوزه مسکن، به بررسی تجربیات 
کشــورهای دیگر در این زمینه بپردازد.یک از کارشناسان حوزه مسکن در 
این باره می گوید: »شناســایی خانه های خالی در قانون ســال 9۴ صرفاً بر 
اســاس سامانه املاک بود که این سامانه فقط مالکیت، متراژ و نوع خانه را 
مشخص می کرد، اما با اضافه شدن خوداظهاری در قانون جدید علاوه بر این 
اطلاعات، سکونت افراد هم اضافه شد و یک ضمانتی برای آن گذاشتند که 
فرد خانه های خود را اظهار کند که اگر نکند نمی تواند از خدمات اســتفاده 

کند و هم تعرفه های آب، برق و گاز او پرمصرف تلقی می شود.«
بررسی تجربه برخی کشورها نشان می دهد، تعیین محل اقامت اصلی در 
کشــوری نظیر کانادا معیاری برای دریافت مرسولات پستی و ثبت مالکیت 
وسیله نقلیه است و با اجرای صحیح این سیاست، فقط 1 درصد شهروندان 
این کشــور مشــمول قانون مالیات بر خانه های خالی شــده اند. قانونی که 
خالی ماندن ۶ ماهه یک واحد مسکونی برایش ملاک است و با هدف تحرک 
بخشی به بازار اجاره، به احتکارکنندگان مسکن فشار مالیاتی وارد می کند.

همچنین، کشور فرانسه با اخذ  12.۵ درصد از ارزش خانه خالی در سال 
نخســت و2۵ درصد آن در سال دوم، یکی از نرخ های بازدارنده را در حوزه 
قانون مالیات بر خانه های خالی را در دنیا عملیاتی کرده است و کشور کانادا 
در نواحی مختلف متناســب با سیاست های جمعیتی و سکونتی، نرخ های 

شناور و متفاوتی را برای مقابله با احتکار مسکن اعمال کرده است.
گفتنی است، سامانه املاک و اسکان به نشانی https://amlak.mrud.ir از 
19 فروردین ماه اقدام به ثبت اطلاعات سکونتی و مالکیتی کلیه هم وطنان 
کرده و پس از اتمام ثبت نام بر مبنای کدهای ملی افراد، اکنون امکان ویرایش 
اطلاعات ثبت نام کنندگان و ثبت نام از ســایر شهروندان را تا 19 خردادماه 
فراهم کرده است.بر اساس اطلاعیه وزارت راه، عدم مشارکت در این سامانه 
تبعاتی نظیر اختلال در روند ارائه خدمات دستگاه های دولتی، یارانه انرژی 
و خدمات بانکی برای شــهروندان به دنبال خواهد داشت. همچنین آن طور 
که وزارت راه وشهرســازی اعلام کرده، تقاطع گیری اطلاعات خوداظهاری 
شــده با اطلاعات دســتگاه های مختلفی نظیر وزرات نیرو، ســازمان ثبت 
اسناد، وزارت رفاه، سازمان ثبت احوال و ... معیار شناسایی قطعی خانه های 

خالی خواهد بود.

سامانه املاک و اسکان در ایران و سایر نقاط جهان چگونه کار می کنند؟

جمال رازقی  -رئیس اتاق شیراز

 رفع موانع تولید

مهم ترین مســئله اقتصاد کشور ریل گذاری غلط آن است و برای اصلاح آن 
سیاســت گذاران باید ضمن عارضه یابی تولید، توجه ویژه ای به بخش خصوصی 

کنند.
ســال »تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها«؛ یازده سال است که مقام معظم 
رهبری در نام گذاری ســال ها به مسئله اقتصاد، حل مشکلات اقتصادی و لزوم 

پیشرفت اقتصادی و تکنولوژیک کشور تأکید دارند.
 تأکید چندین ســاله مقام معظم رهبری نشــان از اهمیت مسئله اقتصاد و 
تولید برای ایشــان و برای کشور دارد. پاشنه آشیل کشور و نظام مسئله تولید 

است و باید حوزه تولید عارضه یابی شود.
 بایــد همه ارکان حکومت و همه سیاســت گذاران اقتصادی در جهت رفع 
موانع تولید حرکت کنند؛ البته به نظر می رســد در مدت این سال هایی که به 
موضوع اقتصاد در شعارها توجه شده، خیلی از اقتصاد مانع زدایی نشده و حتی 

در جاهایی خلاف منویات رهبری عمل شده است.
 بی توجهی به تولید خلاف نظر رهبری اســت و باید این رویه ها عارضه یابی 
شــود. البته حتماً در تشدید مشکلات چند ســال اخیر، تحریم هم به شرایط 
اقتصادی ضربه زده اســت. یا اینکه در یک سال گذشته بیماری کووید 19 به 
اقتصاد ضربه جدی زده اما مهم ترین مسئله این است که ریل گذاری اقتصادی 

کشور غلط است.
من مدت هاســت از نادرست بودن ریل گذاری اقتصادی کشور می گویم و بر 
این باور هستم که بیشتر مشکلات اقتصادی کشور ریشه در سیاست گذاری های 
داخلی دارد. ما از مســئله اصلی اقتصاد دور شده ایم؛ مسئله اقتصادی توجه به 

اقتصاد بخش خصوصی است.
 امروز مردم مجبور هســتند برای تهیه مــرغ، روغن و دیگر مایحتاج اصلی 
زندگی صف بایســتند؛ در حوزه قیمت گذاری ثبات قیمت نداریم و چهل سال 
است که با تورم دو رقمی سروکار داریم. ما تنها کشوری هستیم که چهل سال 

مداوم تورم دو رقمی داریم. ما نباید چشمان خود را به روی واقعیت ببندیم.
 بــرای اصلاح این وضعیت همه سیاســت گذارها بایــد دنبال عارضه یابی از 
تولید باشند؛ در به وجود آمدن این وضعیت فقط دولت مقصر نیست. همه باید 
بپرســند که چرا تولید سودآور نبوده که سرمایه جذب تولید شود؟ این مسائل 
نیاز به جراحی عمیق دارد. از طرفی به اندازه کافی کارشناسان اقتصادی درباره 
وضعیت بد هشــدار داده اند. اگر هر چه سریع تر نسبت به تغییر ریل اقتصادی 

اقدام نشد باید منتظر آثار اجتماعی بسیار وخیم آن باشیم.
  اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی وظیفه مشاوره برای قوای سه گانه 

را دارد؛ این تشکل اصلی اقتصادی باید به شناسایی موانع تولید تأکید کند.
 باید در این مسیر مشکلات ناشی از سیاست خارجی شناسایی شود؛ مشکلات 
روابط بانکی ایران با دنیا برطرف شود؛ وضعیت حضور ایران در بازارهای منطقه 
و بازارهای دنیا بررســی شود؛ دلایل عدم جذب سرمایه خارجی شناسایی شود 

و بعداً برای رسیدن به وضعیت مطلوب برنامه ریزی شود.
تا زمانی که این مشــکلات اصلاح نشــود، در بر همان پاشنه چرخه خواهد 
چرخید. مدت هاســت که وضعیت اقتصادی کشــور بدتر شده است. ما نه تنها 
نتوانسته ایم مشکلات تولید و تورم را برطرف کنیم بلکه مسیر عقب گرد را طی 
کرده ایم. ما سرمایه ســوزی کرده ایم. باید همه آن هایی که دلش برای کشور و 
وطن می ســوزد، برای اقتصاد کشور گامی بردارد. باید اتفاق نظر براساس فکر و 
کار کارشناســی برای حل مشکلات اقتصادی به وجود بیاید تا آن موانع که در 

شعار امسال هم به آن تأکید شده، برطرف شود.

  خبرخبر

یک کارشناس آب گفت: حدود ۸۰ درصد از بارندگی های کشور تلف می 
شود که این رقم شامل تلفات تبخیر و سیلاب مدیریت نشده است.

حمید ســینی ساز، کارشناس حوزه آب درباره اینکه چه راهکارهای کوتاه 
مدت، میان مدت و بلند مدت برای مدیریت چالش آب وجود دارد، گفت: در 
خصوص این راهکارها با توجه به شرایط خشکسالی و حتی ترسالی و خسارت 
ســیل باید به ســمت کاهش هم زمان تلفات بالای تبخیر و تلفات حاصل از 
ســیلاب ها در کشــور برویم؛ این اقدام با نفوذ دادن هر چه سریع تر و بیشتر 
باران و منابع حاصل از بارندگی به سفره های آب زیرزمینی امکان پذیر است. 
وقتی چنین روندی انجام نشود، در وهله نخست موجب تبخیر در برابر آفتاب 
یا وزش باد شــده یا جاری می شود که در شیب زمین، قدرت تخریبی یافته 
و موجب ایجاد خسارت می شود، به ویژه اگر بارش ها موسمی و شدید باشد.

وی با اشــاره به اینکه بیش از 7۰ درصد آب بارندگی در کشــور ما تلف 
می شود، ادامه داد: اگر در مبادی بارش ها میزان و سرعت نفوذ پذیری آب به 
سفره های آب زیرزمینی را افزایش دهیم بی شک علاوه بر استفاده حداکثری 
از بارندگی ها، شــاهد ایجاد سیلاب و خســارت نیستیم.سینی ساز افزود: هر 
چند بخشــی از این بارش ها وارد تالاب ها می شــود و محیط زیست را تغذیه 
می کند، اما بخشی دیگر نیز حتی با تبدیل شدن به سیلاب از مرزهای کشور 

خارج می شود. البته نفوذ آب در سفره های آب زیرزمینی به معنی گم شدن 
یا از بین رفتن آب نیست. به این ترتیب هر چه سفره های آب زیرزمینی خود 
را تقویت کنیم، در حقیقت به زیست تالاب ها که در حقیقت شکلی از سرباز 

کردن سفره های آب زیرزمینی هستند، کمک کرده ایم.

 11 درصد بارش های كشور سیل می شود
این کارشــناس حوزه آب با اعلام اینکه حدود 1۰ تا 11 درصد از ســهم 

بارش های کشــور تبدیل به سیلاب می شود، اظهار داشت: در حقیقت حدود 
۸۰ درصد از بارندگی کشــور را از دست می دهیم. در حالی که این رقم قابل 
ذخیره ســازی است و حتی اگر ۳۰ درصد این رقم ذخیره سازی شود، نقش 

پررنگی در کمک به گذار کشور از چالش آبی دارد.
وی توضیح داد: ما با داشــتن تلفــات ۸۰ درصدی، در حقیقت تنها برای 
حدود 2۰ درصد از بارندگی ها یا آب های ورودی به مرزهای کشور می توانیم 
برنامه ریزی کنیم. البته همه این 2۰ درصد را نیز استفاده نمی کنیم چرا که 

در شبکه انتقال و توزیع آب هم شاهد تلفاتی هستیم. 
ســینی ساز با تاکید بر اینکه مدیریت کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت 
چالش آبی کشور باید در دو عبارت کاهش تلفات تبخیر و سیلاب در کشور 
خلاصه شود، تصریح کرد: این مقدار آب قابل ذخیره در سفره های آب زیرزمینی 
اســت و حجم کافی نیز برای آن وجود دارد. چرا که سال ها است شاهد افت 
ســطح آب های زیرزمینی و افت سطح آبخوان ها در کشور هستیم. به نحوی 

که در برخی نقاط کشور در عمق 2۰۰ متری دسترسی به آب وجود دارد.
طبق اظهارات این پژوهشگر آب، بر اساس گزارش های مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی میزان کسری تجمعی آب در کل کشور بیش از 1۳۰ 

میلیارد مترمکعب است که نشان دهنده ظرفیت بالای ذخیره سازی است.

نمایندگان مجلس شورای اســلامی با بررسی اولویت طرح قانون بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران موافقت کردند.

 تقاضای جمعی از نمایندگان برای بررسی اولویت دار طرح بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران در دســتور کار جلسه علنی امروز مجلس شورای 

اسلامی قرار گرفت.
حجت الاســلام محمدحســین حســین زاده بحرینی به عنوان نماینده 
درخواســت کنندگان در این باره، اظهار داشت: طی 2۰ سال گذشته میزان 
تولید کشور فقط ۳۶ درصد افزایش یافته اما 1۰ هزار و 2۵۰ درصد نقدینگی 
کشور در این مدت زیاد شده است.وی بیان کرد: ریشه این مشکل آن است 
که از ســال ۸۰ در ایران بانک خصوصی ایجاد شد و بانک خصوصی موتور 

ایجاد نقدینگی در کشور است.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: لازم است 

که بانک مرکزی قوی باشــد تا بتواند بانک های خصوصی را مدیریت کند. 
هر یک ســاعتی که می گذرد، صد میلیارد تومان نقدینگی کشــور افزایش 
می یابد درحالی که تولید ما خوابیده است و لازم است نظام بانکی کشور به 
ویژه بانک مرکزی اصلاح شود.حســین زاده بحرینی گفت: بنده روز گذشته 
نامه ای به مقام معظم رهبری درباره ضرورت اصلاح نظام بانک مرکزی ارائه 
کردم که رونوشت آن را به نمایندگان ارائه دادم و در آن نامه توضیح دادم 
که چرا باید این کار انجام شــود. جای تأســف است که لحظه به لحظه به 

میزان نقدینگی اضافه می شود و باید این وضع را اصلاح کرد.
در ادامه جلســه، محمدرضا پورابراهیمی در موافقت با این مسئله گفت: 
عملکرد نامناسب بانک مرکزی بر کسی پوشیده نیست که به دلیل سیطره 
دولت بر بانک مرکزی است و اگر اصلاحاتی در ساختار بانک مرکزی اتفاق 
نیفتد، مشــکلات ادامه می یابد.وی ادامــه داد: از ابتدای دولت های یازدهم 

و دوازدهم، میزان نقدینگی هفت برابر افزایش داشــته و همچنین افزایش 
شدید نرخ تورم هستیم که نتیجه ناکارآمدی نظام بانک مرکزی است.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: امروز هیچ 
اولویتی بالاتر از اصلاح نظام بانکی به ویژه اصلاح ساختار بانک مرکزی نیست. 
متأسفانه دولت لایحه آن را ارائه نکرد به همین دلیل مجلس خودش دست 
به کار شد و طرح آن را ارائه کرد و جلسات مستمری هم برگزار کرده ایم.

پورابراهیمی افزود: متأســفانه امروز بانک مرکزی اقدامات بسیار مخربی 
را در اقتصاد کشــور بر جای گذاشته اســت. همچنین ترکیب شورای پول 

و اعتبار باید یک ترکیب تخصصی باشد تا یک نگاه حرفه ای ایجاد شود.
وی اظهار داشــت: علاوه بر این، تقویت شفافیت اقتصادی در کشور هم 
حائز اهمیت است چرا که در حال حاضر بسیاری از تصمیماتی که در بانک 

مرکزی اتخاذ می شود، شفافیت لازم را ندارد.

مجلس با بررسی طرح استقلال بانک مرکزی موافقت کرد



3

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1400/02/27

شماره : 1092
 1920 میلیــارد ریــال تســهیلات قرض الحســنه بــه مددجویــان 

كمیتــه امــداد پرداخــت شــد
مدیر عامل بانک توسعه تعاون از اعطای یک هزار و 92۰ میلیارد ریال تسهیلات 
قرض الحسنه اشتغال به مددجویان کمیته امداد طی سال گذشته خبر داد. حجت اله 
مهدیان اظهار داشت: اعطای یک هزار و 92۰ میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه به 
مدد جویان کمیته امداد و تحقق حداکثری سهمیه ابلاغی، موجب گردیده سهمیه 

بانک توسعه تعاون با رشدی ۵/2 برابری، به پنج میلیارد ریال برسد.
وی خاطر نشــان کرد: طی شش سال اخیر تعامل و همکاری خوبی بین بانک 
توســعه تعاون و کمیته امداد وجود داشته است و همه ساله تفاهم نامه ای مبنی بر 

اعطای تسهیلات کم بهره میان طرفین منعقد می گردد.
مدیر عامل بانک توســعه تعاون در خصوص نحوه اعطای وام قرض الحسنه به 
مددجویان کمیته امداد گفت: وام خوداشتغالی به مددجویان معرفی شده از سوی 
این کمیته به صورت انفرادی و تا ســقف ۵۰۰ میلیون ریال با ســود ۴ درصد و 
بازپرداخت هفت ساله پرداخت می گردد. وی افزود: علاوه بر این در صورت به کارگیری 
مددجویان کمیته امداد در واحدهای تولیدی به ازای هر فرد ۵۰۰ میلیون ریال به 
واحد کارآفرینی قابل پرداخت است و چنانچه این واحدها جهت ۴۰ نفر از مددجویان 
ایجاد اشتغال نمایند می توانند تا سقف 2۰ میلیارد ریال تسهیلات پرداخت نمایند.

مهدیان عنوان کرد: بانک توسعه تعاون دقیقاً مطابق معرفی کمیته امداد تسهیلات 
کارآفرینی را پرداخت می نماید و نظارت بر مصرف صحیح تسهیلات کارآفرینی بر 
عهده این ارگان می باشد و رقم تسهیلات اعطایی به حساب کارآفرینان تنها در صورتی 
از حالت انسداد به فعال درمی آید که کمیته امداد مراتب تأیید ایجاد اشتغال برای 

مددجویان معرفی شده را اعلام نماید.
وی با اشاره به تدابیر اتخاذ شده جهت نحوه ضمانت این تسهیلات اذعان داشت: 
ترتیبی اتخاذشده تا مددجویان به صورت متقابل و زنجیره ای قادر به ضمانت یکدیگر 
باشند و یا از طریق ارائه جواز کسب معتبر نیز می توانند این خدمات را دریافت نمایند.

مدیر عامل بانک توسعه تعاون، عاملیت اجرای برنامه اشتغال مددجویان را فراتر از 
تکلیف اداری اعلام کرد و گفت: عاملیت پرداخت تسهیلات قرض الحسنه کارآفرینی 
در زمره مســئولیت اجتماعی بانک به شــمار می رود و با توجه به گره گشایی این 
تسهیلات از مشکلات و مسائل متقاضیان، این برنامه از اهمیت ویژه ای برخوردار است.

 سهمیه وام تکلیفی ساخت مسکن در سال جاری به همه بانک ها 
ابلاغ شد

معاون مسکن و ساختمان گفت: بر اساس قانون بودجه 1۴۰۰، یک میلیون و 
2۰۰ هزار واحد مسکونی تسهیلات ساخت مسکن را دریافت می کنند و بانک ها با 

ابلاغ بانک مرکزی مکلف به پرداخت هستند.
محمود محمودزاده گفت: بر اســاس قانون بودجه 1۴۰۰، یک میلیون و 2۰۰ 
هزار واحد اعم از واحدهای مسکونی شهری و روستایی، مقرر است تا از تسهیلات 
ساخت مسکن استفاده کنند که از این تعداد ۴۰۰ هزار واحد برای واحدهای مسکونی 
روستایی و ۸۰۰ هزار واحد برای واحدهای مسکونی شهری در نظر گرفته شده است.

محمودزاده توضیح داد: همه مالکان خصوصی ، خودمالکان و سازندگان بخش 
خصوصی می توانند بر اســاس ضوابطی که وزارت راه و شهرسازی تعیین کرده به 
بانک ها مراجعه و تقاضای اســتفاده از تسهیلات ساخت کنند. بر اساس شاخص 
بندی ای که انجام شده این تسهیلات در اختیار واجدان شرایط که عموماً سازندگان 

واحدهای متوسط و ارزان قیمت هستند، قرار می گیرد.
معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی تصریح کرد: پرداخت تسهیلات 
ساخت مسکن افزایش یافته به واحدهای گران قیمت تعلق نمی گیرد و این بخشی 
از ضوابط وزارت راه و شهرســازی است. واحدهای متوسط و ارزان قیمت مشمول 
قانون دریافت تسهیلات ساخت هستند. همچنین حدود ۴۰۰ هزار از یک میلیون و 
2۰۰ هزار واحد مسکونی برای واحدهای مسکونی روستایی و ۸۰۰ هزار واحد برای 
مسکن شهری در نظر گرفته شده است. محمودزاده در خصوص سقف تسهیلات 
ساخت اعلام کرد: این موضوع هم اکنون در شورای پول و اعتبار در دست بررسی 
اســت که بر اساس سیستم بانکی باید این چهارچوب تعیین شود. بانک مرکزی 
تاکنون جدول سهیمه بانک ها را اعلام کرده است اما در خصوص مبلغ ظرف یک 
تا دو هفته آتی اعلام خواهد شــد. وی اعلام کرد: بر اســاس قانون همه بانک ها و 
مؤسسات مالی و اعتباری مشمول اجرای این طرح هستند و ابلاغ سهمیه هایی که 

باید به تسهیلات ساخت مسکن اختصاص دهند را دریافت کرده اند.
محمودزاده یادآور شد: سهمیه بانک ها در ارائه تسهیلات ساخت مسکن متفاوت 
است و سهمیه بانک عامل بخش مسکن با توجه به تخصصی بودن آن بانک در حوزه 
مســکن از سایر بانک ها بیشتر است. گفتنی است، بر اساس قانون بودجه 1۴۰۰ 
مجموعاً بانک ها باید ۳۶۰ هزار میلیارد تومان برای واحدهای مســکونی شهری و 

روستایی که در مجموع یک میلیون و 2۰۰ هزار واحد است پرداخت کنند.

 انتخابات سرمایه گذاری های استانی،بزرگترین خصوصی سازی تاریخ 
است

مدیر نظارت بر نهادهای مالی سازمان بورس، پیرامون تکلیف پرداخت سود سهام 
عدالت، وام اعطایی بر از محل وثیقه قراردادن این سهام و انتخابات هیئت مدیره 

شرکت های استانی، توضیحاتی ارائه کرد.
میثم فدایی گفت: شرکت های بورسی، مجمع سالانه ای دارند و تقسیم سود سهام 
طبق برنامه ای در این مجمع انجام می شود. سازمان بورس و اوراق بهادار به عنوان 
حافظ منافع سهام داران خود، همواره به دنبال این بوده که تقسیم سود شرکت ها 
در اسرع وقت صورت پذیرد اما بعضی از شرکت های پالایشی و بانکی، هنوز سود 

سهام را به صندوق بورس واریز نکرده اند.
وی در ادامه افزود: سازمان بورس و شرکت سپرده گذاری به عنوان یک واسط 
هستند که سود را از این شرکت ها گرفته و پرداخت می کنند. با پیگیری های حقوقی 
و اجرایی زیادی که صورت گرفت؛ شب عید فطر بخشی از سود سهام، دریافت و 

تقسیم شد؛ بخش دوم هم به زودی واریز می شود.
فدایی تصریح کرد: از ۴9 میلیون سهام دار سهام عدالت، تقریباً 19 میلیون نفر 
روش مستقیم را انتخاب کردند؛ به این شکل که سهام خود را به به کد بورسی شان 
منتقل کردند و به صورت انتخاب شده می توانند آن را بفروشند. افرادی که روش 
غیر مستقیم را انتخاب کردند سهام دار یکی از ۳1 شرکت استانی هستند. در هر 
صورت همه سهام دارند اما بحث سجام به سرمایه گذاری غیر مستقیم برمی گردد.

مدیر نظارت بر نهادهای مالی ســازمان بورس ادامــه داد: در تهران و البرز، دو 
میلیون و هفتصد هزار نفر سهام عدالت دارند و در حاضر تفکیک این دو استان در 
حال انجام است. استان خراسان رضوی هم با اختلاف ناچیزی حدوداً دارای همین 
تعداد سهام دار است. تفکیک تعداد سهام داران، مثل تفکیک جمعیتی کشور نیست 

و استان های محروم تر سهام داران بیشتری نسبت به سایر استان ها دارند.
فدایــی در خصوص انتخابات هیئت مدیره های ۳1 شــرکت اســتانی گفت: 
شرکت های بورسی، طبق قانون تجارت تا ۴ ماه بعد از سال مالی خود فرصت دارند 
که مجمع عمومی عادیشان را برگزار کنند. شرکت های سرمایه گذاری استانی هم 
باید مجامع خود را در سال گذشته برگزار می کردند. بر طبق قانون، شرکت هایی که 
در فرصت معین، موفق به برگزاری مجمع عادی نشدند؛ کارشان به مجمع عمومی 

عادی به طور فوق العاده می کشد.
وی در ادامه گفت: این مجمع در دو نوبت قابل برگزاری اســت. در نوبت اول، 
مجمع با ۵۰ درصد به علاوه یک حق رأی رسمیت پیدا می کند. اگر در این نوبت 
مجمع به حد نصاب رسید؛ تصمیم گیری در خصوص صورت مالی، هیئت مدیره 
و ســایر موارد صورت می گیرد و اگر به حد نصاب نرسید در مجمع عادی به طور 
فوق العاده در نوبت دوم با هر تعداد سهام داری، این مجمع رسمیت پیدا می کند. در 
حال حاضر مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده در 1۸ استان برگزار شده اما در 

1۰ استان برگزار نشده است. 

یک کارشناس بازار سرمایه با اشاره به اینکه تورم انتظاری 
تا حدودی با روشن شدن افق های سیاسی آرام تر می شود، 
گفت: با خــودداری از حرکات هیجانــی و ورود تقاضای 
سفته بازانه به بدنه بازارها می توان در کوتاه مدت و میان مدت 

مانع از شوک های تورمی و انتظاری در بازار شد.
 معاملات بورس سومین هفته اردیبهشت ماه را با وجود 
خوش بینی های ایجاد شده در زمینه مصوبات سران قوا با 
روند نزولی آغاز کرد و مانند دیگر اقدامات انجام شده برای 
بهبود وضعیت بازار با واکنشی کوتاه مدت نسبت به اخبار 

خوش در زمینه حمایت از بازار همراه شد. 
اکثر کارشناسان علت وجود بی توجهی معاملات بورس به 
تصمیمات اتخاذ شده را عدم اعلام زمان رسمی برای اجرایی 
شدن آن می دانند و معتقدند تا زمانی که اقدامات مدنظر 
به مرحله اجرایی نرسند نمی توان شاهد تاثیر آن در بازار 

و بازگشت معاملات به مدار صعودی باشیم.
به دنبال اظهارنظرهای مطرح شده از سوی فعالان بازار 
و بی توجهی بازار به تصمیمات اتخاذ شده، معاون اقتصادی 
رییس جمهوری خبر خوشی را برای حمایت از معاملات 
بورس اعلام و تصمیمات جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت را ابلاغ کرد که بر اساس آن،  مصوبات مربوط به سه 
بند نخست بسته حمایتی از بازار سهام تعیین شده است. 
طبق این ابلاغیه، بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران در 
اجرای مصوبه شــورای عالی امنیت ملی، ظرف مدت سه 
هفته نسبت به فروش تدریجی 2۰۰ میلیون دلار از منابع 
ارزی حساب صندوق توسعه ملی اقدام و منابع حاصل را به 

صندوق تثبیت بازار سرمایه واریز کند.
همچنین مقرر شده است که به منظور حمایت از تأمین 
مالی بنگاه های اقتصادی از طریق بازار سرمایه، بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران به فوریت، نسبت به لغو بخشنامه ها 
و مصوبات ممنوعیت اعطای تسهیلات برای خرید سهام به 
شرکت های سرمایه گذاری، هلدینگ و کارگزاری ها اقدام 
کند. از دیگر مصوبات این ابلاغیه، سرمایه گذاری در خرید 
ســهام شرکت های پذیرفته شده در بازار سرمایه است که 
جزو مصادیق سرمایه گذاری قابل قبول برای اعطای اقامت 

پنج ساله به اتباع خارجی تلقی می شود.
انتشــار این خبر، خوش بینی هایی را نسبت به روند 
بازار ایجاد کرد و کارشناسان معتقد بودند که انجام چنین 
اقدامی از ســوی دولت، حکایــت از حمایت دوباره ارکان 
حاکمیت نســبت به بازار سرمایه دارد که این موضوع می 
تواند اعتمادهای از دســت رفته را برای ورود نقدینگی ها 
به این بازار بازگرداند و شــاهد بازگشت شاخص بورس به 
مدار صعودی باشیم. در کنار ابلاغ این مصوبات مهم، خبر 
دیگری در زمینه تغییر دوباره دامنه نوسان و بازگشت آن 
به دامنه مثبت و منفی پنج در بازار منتشر شد که براساس 
وعده های داده شــده قرار است دامنه نوسان از مثبت ۶ و 

منفی دو به مثبت و منفی پنج تغییر کند.
در ابتدا این تصمیم سازمان بورس با توجه به وضعیت 
فعلی بازار با اعتراض های زیادی از سوی سهامداران همراه 
شــد و اعلام کردند که به دلیل تداوم روند نزولی شاخص 
بورس با اجرایی شدن تغییر دامنه نوسان ضرر و زیان های 
سنگینی شامل حال سهامداران می شود و بهتر بود تا در 

وضعیت فعلی چنین اقدامی به مرحله اجرا نمی رسید.
به دنبال مطرح شــدن چنین صحبت هایی از ســوی 

ســهامداران اکثر کارشناسان نظری واحد را نسبت به این 
تصمیم گیری ســازمان بورس داشتند و معتقد بودند این 
تصمیم در موقعیت مناسبی اتخاذ شده است و سبب تعیین 
تکلیف و جمع آوری صفوف فروش می شود زیرا قیمت ها 
همیشه تا مرحله ای مشخص اصلاح می شوند و روند نزولی 
آنها نمی تواند تا نهایت ادامه دار باشد؛ بنابراین تغییر دامنه 
نوسان به مثبت و منفی پنج اقدامی مثبت بود که می تواند 

به طور حتم بازار را به تعادل برساند.
تصمیمات جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت و تغییر 
دامنه نوسان به مثبت و منفی پنج درصد از جمله اقداماتی 
بود که نشــان می دهد دولت و سازمان بورس همه تلاش 
خود را برای حمایت از این بازار به کار گرفتند و به دنبال 
آن هستند تا هر چه زودتر با کاهش هیجان های موجود 
در معاملات و ایجاد اعتمــاد برای ورود به این بازار، رونق 

دوباره ای را به این بازار ببخشند.

 مسایل تاثیرگذار بر تعیین نرخ ارز
وی با اشــاره به تاثیر حجم نقدینگی بر نرخ ارز گفت: 
با توجــه به اینکه نقدینگی می تواند تاثیرگذار بر نرخ ارز 
باشد؛ بنابراین سیاست هایی که منجر به انبساط نقدینگی 

می شوند، تاثیرگذار بر نرخ ارز هم خواهند بود.
امیرباقری با اشاره به اینکه ممکن است به لحاظ تکنیکالی 
بعد از گشایش ها و توافقات صورت گرفته در حوزه سیاست 
خارجی فشار فروشی در کلیت بازار ارز ایجاد شود، افزود: 
حجم نقدینگی با این اتفاق افزایش پیدا می کند و به روند 
افزایشی خود ادامه خواهد داد، به طور طبیعی در آینده در 
صورت شتاب این شیب افزایشی با افزایش نرخ ارز همراه 

خواهیم بود.
 به اعتقاد این کارشناس بازار سرمایه، یکی از مسایلی که 
باید مورد توجه قرار گیرد جلوگیری از سیاست سرکوب نرخ 
ارز است که در این زمینه باید اجازه داده شود تا نرخ ارز از 

دل بازار و عرضه و تقاضای واقعی نشات بگیرد.
وی خاطرنشان کرد: بازار انتظار تورمی و حجم نقدینگی 
را در تعیین نرخ ارز دخیل می کند؛ بنابراین باید گاهی و 
هر چند سال یکبار با جهش قیمتی نرخ ارز مواجه باشیم.

امیرباقری اظهار داشــت: یکی از مهمترین نکاتی که 
می تواند کانــال معقول، مطمئن و بلندمدت را برای نرخ 

ارز ترســیم کند و فعالان اقتصادی را از شوک های ارزی 
در امان نگه دارد موضوع کنترل تورمی و پرهیز از سیاست 

دستوری نرخ ارز است.

 بازار ســرمایه، نخســتین بازار تاثیرپذیر از 
انتخابات ریاست جمهوری

این کارشناس بازار سرمایه به انتخابات ریاست جمهوری 
ایران و تاثیر آن بر معاملات بازار سهام اشاره کرد و افزود: 
ماه آینده در حوزه داخلی با انتخابات ریاســت جمهوری 
ایران روبرو هستیم که  شخص رییس جمهوری با توجه به 
سیاست های مالی که در اختیار دولت قرار دارد می تواند 
تاثیرگذار بر نرخ بهره و تورم اسمی باشد.  وی تاکید کرد: به 
طور حتم سیاست هایی که رییس جمهوری بعدی در حوزه 
قیمت گذاری دستوری، کنترل قیمت ارز، کنترل نقدینگی و 
حرکت به سمت بازار باز دنبال می کند، می توانند تاثیر قابل 

توجهی را بر معاملات بازار سرمایه داشته باشند.
امیرباقری با بیان اینکه اکنون برنامه کاندیداهای رییس 
جمهوری با جزییات بیان نشده است و فقط به استراتژی 
بلندمدت خود بسنده کرده اند، تاکید کرد: در ابتدا باید در 
روزهای آینده مشــخص شود که چه افرادی در انتخابات 
شرکت می کنند و چه برنامه ای برای بخش کلان اقتصاد 
و سیاست ایران خواهند داشت، زیرا بازار سرمایه نخستین 

بازاری خواهد بود که از این موضوع تاثیر می پذیرد.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه به نظر می رسد 
در حوزه سیاست خارجی امیدهایی در وین زنده شده باشد 
و در کنار آن رییس جمهوری هم از شکسته شدن تحریم ها 
در کشور خبر داده است، گفت: این مسایل منجر به روشن 
شدن افق سیاسی می شود و با گشایش افق سیاسی بحث 
انتظار تورمی و شــوک ارزی از سر اقتصاد ایران باز خواهد 
شد، این عوامل وابسته به عوامل بنیاد اقتصادی ایران است 

که در راس آنها حجم نقدینگی وجود دارد.
 وی اظهار داشت: تورم انتظاری که تحت تاثیر عوامل 
روانشناسی - اجتماعی اســت تا حدودی با روشن شدن 
افق های سیاســی آرام تر می شود و از حرکات هیجانی و 
ورود تقاضای سفته بازانه به بدنه بازارها خودداری می کند 
که این موضوع می تواند در کوتاه مدت و میان مدت مانع از 

شوک های تورمی و انتظاری در بازار شود.

 ریسک متغیرهای فعلی بر روند بازار سهام
امیرباقری با اشاره به اینکه اکنون متغیرهای فعلی ریسک 
به نسبت زیاد و ابهام سنگینی را بر بدنه بازار وارد می کنند، 
گفت: این امر باعث شده است تا تقاضای سنگینی در بازار 
ظاهر نشــود مگر در برخی از سهام بنیادی که قیمت های 
جهانی به صورت اهرمی به کمک آنها می آید. این کارشناس 
بازار سرمایه افزود: در میان مدت و بلندمدت اتفاقات رخ داده 
یک سال اخیر بر بدنه بازار و از طرفی چشم اندازهای سیاسی 
و اقتصادی آتی تاثیر خود را به صورت مستقیم بر بدنه بازار 

سرمایه می گذارند. 
وی بــا بیان اینکه راه صنایع و ســهام از یکدیگر جدا 
می شوند و در بازار حرکت جمعی سهام که منتج به حرکت 
سنگین شاخص شود را شاهد نخواهیم بود، گفت: به احتمال 
زیاد مسیر یک صنعت با صنعت دیگر جدا می شود که این 
موضوع نویدبخش پیش روی بازار به سمت تحلیل محوری 
شدن خواهد بود.  امیرباقری ادامه داد: سرمایه گذاران باید 
در بازاری که عمده حرکت آن بر اساس تحلیل است از دید 
تحلیل و با توجه به پارامترهای حاضر و آتی در حوزه سیاسی 

و اقتصادی اقدام به سرمایه گذاری کنند.

 بازار ســرمایه همچنان در راس توجه اركان 
حاكمیت

این کارشناس بازار سرمایه به مصوبات سران قوا و  تاثیر 
مثبت آن بر روند بازار  اشاره کرد و گفت: مصوبات سران قوا 
نشان می دهد که همچنان بازار سرمایه در راس توجه ارکان 
حاکمیت قرار دارد، دلسردی سهامداران از سرمایه گذاری 
در بورس و انتظار آنها برای کســب سودهای سنگین در 

بازار باید اصلاح شود. 
وی ادامه داد: سهامداران باید دید خود برای کسب سود 
از این بازار را از کوتاه مدت به میان مدت و بلندمدت تغییر 
دهند و روش تحلیل خود را از تورم محور به ســود محور 
سوق دهند زیرا در این صورت می توان از فرصت های آتی 

بازار استفاده کرد. 
امیرباقری با بیان اینکه نکته قابل توجه در زمینه مصوبات 
سران قوا تصمیم گیری های ضروری برای بازگشت عقلانیت 
به بازار و پرهیز از هیجان در بازار است، افزود: امکان دارد 
ایــن اقدامات به دور از تزریق مســتقیم نقدینگی به بازار 
باشــد و از جنس اقدامات تشویقی و حمایتی باشد که به 
طور طبیعی این اقدام بسیار مطلوب تر از تزریق مستقیم 

نقدینگی به بدنه بازار است.

 تضاد تزریق نقدینگی از طرف دولت به بازار 
با روح بازار آزاد

این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه تزریق مستقیم 
نقدینگــی از طرف دولت به بازار در تضاد با روح بازار آزاد 
اســت، گفت: این اقدام ممکن است در کوتاه مدت با تاثیر 
مثبت بر روند بازار همراه باشد اما در میان مدت و بلندمدت 
تا زمانی که روندها در بازار شکل نگیرد ورود این نقدینگی 

در بدنه بازار بی تاثیر خواهند بود. 
به گفته وی، اقدامات تشــویقی و حمایتی سهامداران 
برای سرمایه گذاری در بورس در میان مدت به بهبود روند، 
بازگشــت عقلانیت به بازار و جلوگیری از هیجان در بازار 

کمک خواهد کرد. 

کاهش شوک های تورمی در بورس با کنترل تقاضای سفته بازانه

زهــرا جعفری  -   ایده روز  | یک مقام 
مسئول با اشاره به 2۸9 واحد تولیدی تحت 
تملک شــبکه بانکی، گفت: دســتورالعمل 
جلوگیری از تعطیلی واحدهای تولیدی تحت 
تملک شبکه بانکی و موسسات مالی غیر بانکی 

در شورای پول و اعتبار است.
 بابک دین پرســت قائم مقام رئیس ستاد 
تســهیل و رفع موانع تولید در حاشیه یکصد 
و چهاردهمین جلسه ســتاد تسهیل و رفع 
موانع تولید با توضیح اینکه بر اساس مصوبات 
اولین جلسه ستاد در ســال 1۴۰۰، تمامی 
دستگاه های اجرایی دولت و بخش خصوصی 
مکلف بــه احصاء قوانین و مقــررات مزاحم 
شــدند، گفت: بر اساس این مصوبه مقرر شد 
تمامی دســتگاه های اجرایــی بخش دولتی 
تمامی قوانین مصوب مجلس شورای اسلامی، 
تمامی مصوبات هیئــت وزیران و همچنین 
دســتورالعمل ها و بخشــنامه های داخلی را 
کــه به نوعی در حوزه تولیــد دخالت دارند، 
چه به عنوان مانع و چه حامی، شناســایی و 

معرفی کنند.

 شناسایی قوانین مزاحم گام نخست 
در رفع موانع حوزه تولید

وی شرط اول رفع قوانین مزاحم را شناسایی 
و احصاء آن ها عنوان کرد و با اشــاره به سابقه 
طولانی قانون گذاری در کشــور افزود: یکی 
دیگر از تکالیف ابلاغ شده به دستگاه ها، معرفی 

داوطلبانه قوانین مزاحم از نگاه خود دستگاه ها 
بود چرا که با تغییر شــرایط کشور و فضای 
اقتصادی، برخی قوانین دیگر آن اثر حمایتی را 
ندارند و ممکن است به مانع تبدیل شده باشند.

 ابــلاغ بخش نامه هــای مختلف 
معاونت ها در قالب یک دستورالعمل

دین پرست شناسایی تمام دستورالعمل های 
جــاری در معاونت هــا و بخش های مختلف 
دستگاه های اجرایی و ابلاغ آن ها در قالب یک 

دســتورالعمل و همچنین تفویض حداکثری 
اختیارات به رده های اســتانی، به عنوان یک 
تســهیل گر در امر تولید، را از دیگر دستورات 

ستاد تسهیل و رفع موانع تولید اعلام کرد.
طبق توضیحات قائم مقام رئیس ســتاد 
تســهیل و رفع موانع تولید تمامی گزارشات 
پس از جمع آوری و بررســی در جلسه ای با 
حضور رؤسای کمیسیون های مختلف مجلس 
شورای اسلامی، معاون اقتصادی رئیس جمهور، 
وزیر امور اقتصادی و دارایی و دبیر هیئت دولت 

به اطلاع بخش های مختلف و مرتبط خواهد 
رسید تا اقدامات بعدی جهت اصلاح و حذف 

آن ها انجام شود.

 شناســایی 2 هزار و 789 واحد 
تولیدی تحت تملک شبکه بانکی

وی با تاکید بر پیگیری ستاد در خصوص 
اجرای مصوبات این ستاد تصریح کرد: یکی از 
موضوعات مهمی که مورد پیگیری قرار گرفت 
در خصــوص واحدهای تولیدی تحت تملک 

شبکه بانکی و مؤسســات غیر بانکی کشور 
بــود؛ طبق گزارش بانک مرکزی تا پایان آذر 
ماه گذشته، ۵۰ درصد از ۳2 بانک و مؤسسه 
اعتباری غیر بانکی کشــور اعلام کردند هیچ 
واحد تولیدی تحت تملک ندارند؛ بر اســاس 
همین گزارش، 1۶ بانک و مؤسسه مالی تعداد 
واحدهای تولیدی تحت تملک شده خود را 2 
هزار و 7۸9 اعلام کردند که از این تعداد، 2۳7 
واحد احاله، ۶99 واحد واگذار به غیر و هزار و 
7۶1 واحد هنوز در تملک این شبکه است و 
سه بانک بزرگ کشور به ترتیب 97۰، ۶7۴ و 

۳۳۸ واحد را در تملک خود دارند.

 تملک واحد تولیدی نباید منجر به 
تعطیلی آن واحد شود

دین پرســت با اشــاره به اینکه برخی از 
واحدهای تولیدی علی رغم همکاری و تعامل 
شبکه بانکی، در پرداخت بدهی خود کوتاهی 
می کنند، تملک واحد تولیدی در این موارد 
امری اجتناب ناپذیر برای شبکه بانکی عنوان 
کــرد و افزود: البته ایــن تملک نباید منجر 
بــه تعطیلی واحــد تولیدی شــود؛ در کنار 
پیگیری ســتاد در راستای تسریع و تسهیل 
برگشت واحدهای تولیدی به چرخه فعالیت، 
دستورالعمل »جلوگیری از تعطیلی واحدهای 
تولیدی تحت تملک شبکه بانکی و مؤسسات 
مالی غیر بانکی« در شورای پول و اعتبار در 

حال پیگیری است.

شناسایی 2هزار و 789 واحد تولیدی تحت تملک شبکه بانکی؛ 

تملک واحد تولیدی نباید منجر به تعطیلی آن واحد شود

معضل مهم رمزارزها در اقتصاد ایران
اتاق بازرگانی ایران در نشســتی، به بررسی وضعیت 
رمزارزها در اقتصاد ایران و مشکلاتی که در ماه های گذشته 

در مسیر این ارزها وجود داشته را بررسی کرد.
هرچند از عمر رمزارزها در اقتصاد جهان  ســال هایی 
نســبتا طولانی گذشته در ایران اما بحث در رابطه با آنها 
تنها در چند ماه گذشته با جدیت بیشتری دنبال شده و 
در کنار محدودیت هایی که در ابتدا برای ورود به ابزار این 
ارزها وجود داشت، در هفته های اخیر نیز تعدادی از فعالان 
اقتصادی از نبود قوانین لازم برای اداره این ارزها و حمایت 

از خریداران ارزهای دیجیتال صحبت کردند.
هر چنــد در ایران قوانینی بــرای مدیریت ماینرها و 
استخراج کنندگان ارزهای دیجیتال نهایی شده اما برای 
خریــد و فروش و صرافی هایــی که در این حوزه فعالیت 
می کنند قوانین دقیقی وجــود ندارد و همین امر، باعث 
شده نگرانی هایی درباره احتمال کلاهبرداری و از بین رفتن 
سرمایه مردم به وجود بیاید و همین امر می تواند خطرساز 

باشد. به دنبال این تحلیل ها، اتاق بازرگانی ایران، در نشستی 
به بررسی ابعاد مختلف رمزارزها در اقتصاد ایران پرداخته و 
نبود قوانین و دستورالعمل های اجرایی، اصلی ترین نگرانی 

و معضل در این حوزه به شمار می آید.
فرزین فردیس، مشــاور کمیســیون کسب وکارهای 
دانش بنیان اتاق ایران گزارشــی درباره رمزارز، تهدید یا 
فرصت ارائه داد. او از ارزش کل بازار رمزارزها گفت که حدود 
2۵۳۰ میلیارد دلار بوده است. ارزش کل بازار بیت کوین هم 
1۰71 میلیارد دلار بوده که تقریباً 1۰ درصد کل طلای 
دنیا بوده است. از طرفی تعداد رمزارزهای پذیرش شده و 
لیست شده در صرافی های دنیا ۴7۰1 بوده در حالی که 
در ســال 2۰1۳ تنها ۶۶ درصد بوده است. فردیس گفت: 
بازیگران و ذی نفعان یک سیستم مالی پولی دولت، مردم 
و کسب وکارهاست و در میان بازیگران مردم خیلی جلوتر از 
بقیه بوده است. به گفته فردیس ۸۰ درصد مردم علاقمند به 
نگهداری آن هستند؛ ۸۶ درصد به خرید و تبادل در آینده 

فکر می کنند و 79 درصد به شــروع فعالیت در این حوزه 
علاقمند هستند. ۶2 درصد مردمی که رمز ارز خریده اند 
در شــش ماه اخیر وارد بازار شــده باشند. حجم مبادله 
روزانه رمزارزها در پایان اسفند بین ۵ تا 1۰ هفته تخمین 
زده می شــود. او دربــاره بازیگران و ذی نفعان و وضعیت 
کســب وکارها گفت: اینکه برای خریدوفروش رمزارز چه 
پلت فرم هایی را ترجیح می دهید؟ یا برای نگهداری رمزارز 
خریداری شده خود بیشتر از چه گزینه ای استفاده می کنید. 
الآن البته احساس عدم امنیت هم می کنند؛ بهتر است که 
بدانیم ۶۴ درصد مــردم هنوز نمی دانند چگونه حمایت 
می شوند؟ باید به فعالیت بازیگران کلاسیک اجازه حضور 
داده شود و آیین نامه این حوزه به سرعت تدوین شفاف و 

در این حوزه شفافیت های لازم انجام شود.
عضو اتاق تهــران تأکید کرد: الآن بزرگ ترین دغدغه 
مردم و کسب وکارها در حوزه رمزارزها بلاتکلیفی مسائل 
قانونی، نوسانات شدید ارزش، عدم امنیت و کلاهبرداری، 

عدم پشــتوانه شفاف و ملاحظات شرعی از مشکلات این 
حوزه اســت و باید، ساختار فنی-حقوقی با نظارت بانک 
مرکزی اصلاح شود. او تأکید کرد: باید دارایی های دیجیتال 
در کشور به رسمیت شناخته شود؛ آگاهی و آموزش های 
زیربنایی ایجاد شود تا حس آرامش در فضای عمومی جامعه 

برای استفاده از رمز ارزها به وجود بیاید.
شمس اردکانی - عضو اتاق بازرگانی ایران - نیز در این 
رابطه تأکید کرد: با توجه به آنچه در نشســت های قبلی 
گفته شده، لازم است پیش از هر اقدامی، بخش خصوصی 
نگاه جامع و عمیقی نسبت به ویژگی های رمز ارزها پیدا کند 
و پس از شناسایی کارکردهای این حوزه، نشست های لازم 
برای بیان خواسته های خود با مسئولان و سیاست گذاران 
داشته باشد. بخش خصوصی باید به این نکته توجه کند که 
ممکن است سیاست گذار به دلیل تعجیل یا عدم شناخت در 
این حوزه به شیوه نادرستی تصمیم گیری کند و ما باید در 

شناساندن بسترهای این صنعت تلاش کنیم.
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کارت ملــی بــه شــماره 2۵11۴2۴۵۴1 متعلــق بــه مریــم محمــودی زاد فرزنــد احمــد در تاریــخ1۳99/۰2/۰1  
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 2۵11۴21۸۵2 متعلــق بــه محمدعلــی مهــرآوران فرزنــد عبدالــه در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1۳99/۰2/۰1 مفق

ــخ 1۳99/1۰/۰1  ــس در تاری ــد یون ــوار فرزن ــی  گلخ ــه عل ــق ب ــماره 2۵11۸9۳۵۴1 متعل ــه ش ــنامه ب شناس
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ1۳99/12/1۵   ــد ســهراب در تاری ــی فرزن ــه ســالار خرم ــق ب ــه شــماره 2۵۰۰۵۵2۵۵1 متعل ــی ب کارت مل
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 2۵۰۰۵۴1۸7۸ متعلــق بــه امیرحســین جهانــی فرزنــد فضــل الــه در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1۳99/12/2۰مفق

شناســنامه بــه شــماره 2۵119۵۴7۸۸ متعلــق بــه حســن نــوروزی فرزنــد غلامرضــا در تاریــخ 1۳99/12/2۰ 
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــااله در  ــد ماش ــی فرزن ــد ابراهیم ــه عبدالمجی ــق ب ــماره 2۵11۸9۵۶۴1 متعل ــه ش ــی ب ــنامه و کارت مل شناس
تاریــخ 1۳99/12/۰1 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ1۳97/۰1/۰1   ــد رمضــان در تاری ــی فرزن ــعید علم ــه س ــق ب ــماره 2۵11۸۳2۰7۰ متعل ــه ش ــی ب کارت مل
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

1505
ــخ  ــیدعبدالرضا در تاری ــد س ــینی فرزن ــیدمهرزاد حس ــه س ــق ب ــماره 2۵۳۰۰1۵۰۳1 متعل ــه ش ــی ب کارت مل

 1۴۰۰/۰2/2۳مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 2۴۳1۰۵27۵۳ و گواهینامــه پایــه یــک بــه شــماره 2۴۳1۰۵27۵۳ متعلــق بــه جابــر 
مرزبــان فرزنــد فریــدون در تاریــخ 1۴۰۰/۰2/2۳ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره ۶۴۸۰۰۵۴۵۵۵ و کارت پایــان خدمــت بــه شــماره ۶۴۸۰۰۵۴۵۵۵ متعلــق بــه حســین 
برومنــدی فرزنــد قــرج الــه در تاریــخ 1۴۰۰/۰2/2۴ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

1506
ــام خــدا در تاریــخ1۳9۸/۰1/۰1   ــد ن ــه کاظــم کارگــر فرزن ــه شــماره 22919۰۸121 متعلــق ب کارت ملــی ب

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

1866
کارت ملــی وکارت شناســایی بازنشســتگی بــه شــماره ۰۰۵۶۸۶۴7۳۶ و کارت ســوخت بــه شــماره ۶۶ ایــران 
9۳۵ س 7۵ متعلــق بــه علیرضــا  ملکــی فرزنــد مرتضــی  در تاریــخ1۴۰۰/۰2/2۴  مفقــود گردیــده و از درجــه 

اعتبار ساقط می باشد.

شناســنامه وکارت ملــی بــه شــماره ۰9۴۴7۰9۴19 وگواهینامــه رانندگــی پایــه دو وبیمــه نامــه خــودرو وکارت 
ــلاک  ــور 11۵17۶۰۶7۰2 وشــماره پ ــه شــماره شاســی 7۶91۶1۴7 وشــماره موت ماشــین وکارت ســوخت ب
ــری  ــه علیرضــا  طاه ــق ب ــران ۵۵99۳ متعل ــلاک 777 ای ــه شــماره پ ــور ب ــران ۸۳1 س ۸۳ وکارت موت 12ای

فرزنــد نجفعلــی در تاریــخ 1۴۰۰/۰2/1۸ ســرقت شــده اســت  و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره ۰۰727۵9۶۰7 متعلــق بــه ابراهیــم  احمــدی  فرزنــد محمــد در تاریــخ1۴۰۰/۰2/1۰  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2006
 nakfg۴۵2۸gb1۰۵۳۵۳ ســند ماشــین به شــماره191۵۳ وشــماره پلاک 99_7۴۸ی۳9 و به شماره شاســی
ــخ  ــول در تاری ــد رس ــلیمی فرزن ــان  س ــه آرم ــق ب ــور lf۴79q2b21۶۰99۰۳۰1 متعل ــماره موت ــه ش و ب

1۳99/۰1/۰1 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

2013
کارت ملــی بــه شــماره 22۸27929۴7 و گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره 22۸27929۴7 متعلــق بــه شــایان 

همایون فرزند عبدلقادر در تاریخ 1۳99/11/۰1 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

2027
ــه  در تاریــخ1۳99/۰۸/2۰   ــد عبدال ــه کیــوان کیانــی  فرزن ــه شــماره ۳2۴21۵9772 متعلــق ب کارت ملــی ب

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

2048
ــخ  ــماعیل در تاری ــد اس ــیط فرزن ــی بس ــلیمان نجف ــه س ــق ب ــماره 1۵۵۰۴۵۸191 متعل ــه ش ــی ب کارت مل

1۳99/۰9/2۶ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــخ  ــد در تاری ــد عبدالمجی ــبی فرزن ــی کس ــه عباس ــه فاطم ــق ب ــماره ۳9۳۳۶9۶۳۳1 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
 1۴۰۰/۰2/۰1مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد تیمــور در تاریــخ1۳99/12/1۵   ــه ســجاد محمــدی فرزن ــه شــماره 1۵۳2۰۳۳9۸2 متعلــق ب کارت ملــی ب
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2065
ــخ  ــر در تاری ــد ناص ــری فرزن ــری جعف ــدی طاه ــه مه ــق ب ــماره ۰۴21۵۸2۰7۳ متعل ــه ش ــی ب کارت مل

 1۴۰۰/۰1/۳1مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ماشــین بــه شــماره 2۴م۸۳۶ ایــران 21 متعلــق بــه علــی قرائــی فرزنــد صفــر در تاریــخ1۴۰۰/۰2/2۵  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2069
ــه سیداســماعیل   ــق ب ــه شــماره ۰۰727۶۶7۵1 متعل ــی ب ــه شــماره ۰۰727۶۶7۵1 و کارت مل ــنامه ب شناس

تقوی  فرزند ابوالقاسم در تاریخ 1۳99/12/۰7 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــخ  ــماعیل در تاری ــد سیداس ــوی فرزن ــیدعلیرضا  تق ــه س ــق ب ــماره ۰۴۴1۴۰97۰9 متعل ــه ش ــنامه ب شناس
ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی  1۳99/12/۰7مفق

ــخ  ــماعیل  در تاری ــد سیداس ــوی فرزن ــادات  تق ــا س ــه هلی ــق ب ــماره ۰۴۴229۸2۰1 متعل ــه ش ــنامه ب شناس
 1۳99/12/۰7مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شناســنامه بــه شــماره ۰۰۶91۶۴۰۶1 متعلــق بــه المیــرا  شــاهرودی  فرزنــد محمــود در تاریــخ1۳99/12/۰7  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد  ــان فرزن ــاب  درودی ــه رب ــق ب ــماره ۰۵۸9۸۳۰۸۳1 متعل ــه ش ــی ب ــماره 2۴ و کارت مل ــه ش ــنامه ب شناس
ــار ســاقط مــی باشــد. ــده و از درجــه اعتب ــود گردی ــخ 1۳99/12/۰7 مفق محمدحســین در تاری

2084
کارت ملــی بــه شــماره ۰۰۵7۸۵۶۵۳2 متعلــق بــه مریــم غلامرضائــی فرزنــد حســن در تاریــخ1۴۰۰/۰2/2۰  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره ۰۰۸۰7۶۸7۸۴ متعلــق بــه بابــک مهیــن خاکــی فرزنــد بهمــن در تاریــخ1۳99/12/۰1  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ماشــین و کارت ســوخت بــه شــماره ایران۸۴۳/1۰هـــ۶۶ و گواهینامــه پایــه ســه و کارت ملــی بــه شــماره 
۰۰۶۳۰۸2۳۰۶ متعلــق بــه مرجــان شــه دوســت فرزنــد حســین در تاریــخ1۴۰۰/۰2/21  مفقــود گردیــده و از 

درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2087
کارت ماشــین بــه شــماره 1۴ل ۴9۵  ایــران ۳۸ و کارت ســوخت بــه شــماره  1۴ ل ۴9۵ ایــران ۳۸ و بیمــه 
نامــه ماشــین بــه شــماره 27۸91۶ متعلــق بــه  محمــد فنائــی فرزنــد رضــا در تاریــخ1۴۰۰/۰2/21  مفقــود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

شناســنامه بــه شــماره   ۰۰1۳9۳7۵۵۳ و کارت ملــی بــه شــماره ۰۰1۳9۳7۵۵۳ و کارت پایــان خدمــت بــه 
ــه شــماره ۸2    ل ۴27  ــران ۳۸ و کارت ســوخت ب ــه شــماره ۸2  ل۴27  ای شــماره *** و کارت ماشــین ب
ــخ  ــول در تاری ــد بهل ــو فرزن ــک ل ــه  حســین بی ــق ب ــه شــماره *** متعل ــه ماشــین ب ــران ۳۸ و بیمــه نام ای

1۴۰۰/۰2/22 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــه در تاری ــد نورال ــی فرزن ــگر راحل ــه  عس ــق ب ــران  21 متعل ــماره 1۸  ق 97۸  ای ــه ش ــین ب کارت ماش
ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی 1۴۰۰/۰2/۰2 مفق

2110
کارت ملــی بــه شــماره ۶۶۶۰1۶۰۴۳۴ متعلــق بــه مجتبــی عیوضــی فرزنــد عزیزالــه در تاریــخ1۴۰۰/۰1/17  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــه  ــق ب ــماره ۶۶۶۰۰۳7721 متعل ــه ش ــه ب ــه س ــه پای ــماره ۶۶۶۰۰۳7721 و گواهینام ــه ش ــی ب کارت مل
ــار  ــده و از درجــه اعتب ــود گردی ــخ 1۴۰۰/۰2/۰2 مفق ــه در تاری ــن ال ــد عی ــن فرزن محمدرضــا پیشــیار کنجی

ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــی در تاری ــد جعفرقل ــق فرزن ــمی مطل ــب هاش ــه زین ــق ب ــماره 192۰12۰۰۶۸ متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی  1۳99/11/12مفق

کارت ملــی بــه شــماره ۰۰۸1۳7۶۳۳2 متعلــق بــه ســعید احمــدی آچاچلوئــی فرزنــد عبدالمحمــد در تاریــخ 
 1۴۰۰/۰1/2۰مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره ۵۸7۰۰۴۵۵۸۴ متعلــق بــه وحیــد کچلــو فرزنــد یقیــن علــی در تاریــخ1۴۰۰/۰2/۰7  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2302
ــخ  ــان در تاری ــد احس ــپانلو فرزن ــاس س ــر عب ــه امی ــق ب ــی 21119۸29۰۳ متعل ــماره مل ــه ش ــنامه ب شناس

1۳99/12/۰1 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

2501
کارت ماشــین ســواری پرایــد تیــپ جــی تــی ایکــس آی مــدل1۳۸۸ رنــگ نقــره ای/متالیــک  بــه شــماره 
پــلاک ۵۳ایــران۸۸۵ی11 و شــماره موتــور 29۶۶۴۶1 و شــماره شاســی S1۴122۸۸99۰7۴۵متعلــق بــه 
مجتبــی عمومــی خوزانــی فرزنــد تقــی در تاریــخ 1۴۰۰/۰2/1۶ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

باشد. می 

شــماره  بــه  کارت ســوخت  و  شــماره 11۴227۰7۴2  بــه  دانشــجویی  کارت  و  ســه  پایــه  گواهینامــه 
ــه محمدحســین  کارکــن  ــق ب ــی و مهراقتصــاد متعل ــک مل ــن کارت و کارت عابربان ــران72۴ی۴۶  و گیری ۵۳ای
ورنوســفادرانی فرزنــد محمدرضــا در تاریــخ 1۳99/11/2۰ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شناســنامه و کارت ملــی بــه شــماره 11۳۰۴9۶۳۶۸ متعلــق بــه ابراهیــم  فتحیــان فرزنــد حســین در تاریــخ 
 1۴۰۰/۰1/1۰مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2503
کارت ملــی بــه شــماره 197111۶۳19 متعلــق بــه علیمــراد محمــدی فرزنــد مهیــار در تاریــخ1۴۰۰/۰2/2۳  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــخ  ــن در تاری ــد رامی ــکندری فرزن ــری اس ــی ایم ــه عل ــق ب ــماره 19۶۰71۸1۳۴ متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1۴۰۰/۰1/1۳مفق

ــین و کارت  ــماره ۵۴د۴۳/۶22 و کارت ماش ــه ش ــوخت ب ــماره ۵1۰۰2292۶۸ و کارت س ــه ش ــی ب کارت مل
دانشــجویی متعلــق بــه حســین کریمیــان فرزنــد علیرضــا در تاریــخ 1۴۰۰/۰2/2۳ مفقــود گردیــده و از درجــه 

اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد  ــه فرزن ــن صحن ــام گلچی ــه آرش ــق ب ــه متعل ــام وظیف ــماره ۳۳۰۰۰۰۵779  و کارت نظ ــه ش ــی ب کارت مل
حمیــد در تاریــخ 1۳99/۰9/19 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت پایــان خدمــت متعلــق بــه نــاد علــی اعظمیــان جــزی فرزنــد ابوالقاســم در تاریــخ 1۳9۸/12/11 مفقــود 
گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

فاطمه صغری حجازی امیری  -   ایده روز  | 
رئیس موسسه تحقیقات برنج کشور از ۴ 
برابر شــدن تولید بذور پیش پایه در طبقات 
الیت و سوپر الیت طی سه سال اخیر خبر داد.

 مریم حسینی با بیان این مطلب گفت: با 
این میزان افزایش، تولید بذور الیت از ۶ تن به 

2۵ تن رسیده است.
 وی افزود: یکی از وظایف مؤسسه تحقیقات 
برنج کشــور، تولید طبقات پیش پایه الیت و 
سوپر الیت برنج است و جهش تولید این بذور 
منجر به افزایش تولید بذور گواهی شده برنج 

و توسعه صنعت بذر می شود.
حســینی با بیان اینکه بذور الیت و سوپر 
الیت، پایه بذور مادری و گواهی شده هستند، 
اظهار داشت: بذور گواهی شده ای که توسط 
مؤسســه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال 
تأیید شــده باشــد، دارای خلوص بالای 9۸ 
درصــد، قوه نامیه بالای ۸۰ درصد و عاری از 
بیماری و علف های هرز هســتند و منجر به 
افزایش عملکرد، کاهش هزینه های تولید، بالا 
رفتن خلوص برنج سفید و در نهایت افزایش 
درآمد کشــاورزان می شود. وی اضافه کرد: تا 
چند سال گذشته تولید بذور گواهی شده در 
استان های گیلان و مازندران پایین بود، اما با 
جهش تولید بذور الیت و ســوپر الیت، تولید 

بذور گواهی شده نیز در حال افزایش است.
رئیس مؤسسه تحقیقات برنج کشور، کل 
بذور گواهی شده مورد نیاز استان های گیلان 

و مازندران را با احتساب اینکه همه برنجکاران 
از این بذور اســتفاده کنند، حدود 1۸ تا 2۰ 

هزار تن عنوان کرد.
وی خاطر نشان کرد که در حال حاضر 1۸ 
درصد کل برنجکاران اســتان های شمالی از 
بذور گواهی شده و بقیه از بذور خود مصرفی 

استفاده می کنند. 
حســینی با تاکید بر ضرورت اســتفاده 
کشــاورزان از بذور گواهی شــده بر اســاس 
استانداردهای جهانی بذر در تولید برنج کشور، 

گفت: ظرف پنج سال آینده میزان مصرف بذور 
گواهی شده در شالیزارهای کشور باید به حدود 
۴۰ تا ۵۰ درصد برسد و وزارت جهاد کشاورزی 
در این زمینه برنامه مدون 1۰ ساله داشته که 

پنج سال آن را پشت سر گذاشته ایم.
وی افــزود: در حال حاضر مشــکلاتی در 
زمینه زیرساخت تولید بذر برنج وجود دارد و 
بسته های حمایتی در زمینه تولید و فرآوری بذر 
می تواند ضمن افزایش کیفیت بذور تولیدی به 
پایین نگه داشتن قیمت نهایی نیز کمک کند. 

حســینی با بیان اینکه در حال حاضر وزارت 
جهاد کشاورزی با اختصاص یارانه به بذر برنج، 
قیمت بذر را تا حدودی کنترل می کند، توضیح 
داد: با توســعه صنعت بذر و فراهم آوردن زیر 
ساخت های لازم می توان ضمن افزایش کمیت 
بذور، کیفیت و خلوص بذور را مطابق استاندارد 

جهانی بذر حفظ کرد.
وی ادامه داد: از آنجا که تعداد کشــاورزان 
شالیکار به دلیل وضعیت خرده مالکی بسیار 
زیاد اســت، توجه به دسترسی آسان و سریع 

کشاورزان به بذور و ترغیب آنها به استفاده از 
بذور گواهی شده می تواند به افزایش کمیت و 

کیفیت برنج داخلی کمک مؤثری کند.
رئیس مؤسسه تحقیقات برنج کشور، اذعان 
داشت: مکانیزه شدن برداشت برنج در مزارع 
و فرصت محدود برای خشک کردن شلتوک، 
روند نیاز کشــاورزان به بذور گواهی شده را 
تسریع بخشیده و در همین راستا تولید بذور 
نیز افزایش مناسبی داشته و این روند بایستی 

ادامه پیدا کند.
وی در همین حال خواستار حمایت بیشتر 
از صنعت تولید بذور گواهی شــده کشور شد 
و اظهار داشت: بذور طبقه گواهی شده توسط 
بخش خصوصی، شــرکت خدمات حمایتی 
کشاورزی و اتحادیه های تعاون روستایی تولید 
و توزیــع و برنامه ریزی در خصوص میزان و 
چگونگی تولید توسط معاونت زراعت وزارت 
جهاد کشاورزی و سازمان های جهاد کشاورزی 

استان های گیلان و مازندران انجام می شود.
حســینی در ادامه تشــریح فعالیت های 
مؤسسه تحقیقات برنج کشور گفت: مؤسسه 
علاوه بر تولیــد طبقات پیش پایه بذر در دو 
حــوزه بهنژادی و بهزراعــی فعالیت می کند 
و هــدف از مجموعه این فعالیت ها در زمینه 
معرفی ارقام جدید و ارائه دستورالعمل های فنی 
به کشاورزان، افزایش عملکرد در واحد سطح، 
بهبود کیفیت برنج داخلی، کاهش هزینه های 

تولید و افزایش درآمد کشاورزان است.

تنش آبی و ممنوعیت کشت چالش  جدی کشاورزان دزفول
کشاورزان دزفول با توجه به بحران و تنش آبی ایجاد 
شــده به دلیل بارندگی ناچیز سال آبی جاری از کشت 

تابستانه منع و با چالش جدی مواجه شده اند.
یک فصل بازار نیست و کشاورز محصول خود را برای 
متحمل نشدن هزینه های برداشت در زمین شخم می زند؛ 
فصل دیگر نرخ نهاده ها و اجاره زمین و آب بها سر به فلک 
می کشد و دگر بار سیل و سرما محصول را از بین می برد.

این بــار اما فرق می کند؛ باران کــم بارید، باران های 
سال های قبل هم ذخیره نشد و همین امر باعث شد معضل 
بی آبی نیز علاوه بر بی بازاری، خســارت بلایای طبیعی و 
گرانی نهاده ها بر کشاورزی دزفول سایه افکند؛ تا جایی که 
کشاورزان از کشت محروم شده اند؛ کشت و کاری که شغل 

آنها است و ارتباط مستقیم با معیشتشان دارد.
ممنوعیت کشت جدید در شبکه های آبیاری دز و کرخه 
را مدیرعامل شرکت بهره برداری از شبکه های آبیاری شمال 
خوزستان اوایل اردیبهشت ماه امسال اعلام کرد تا عرق 
سردی بر پیشانی کشاورزان زحمتکش دزفول جاری شود.

به گفته یکی از کشــاورزان دزفولــی اکنون به بهانه 
ممنوعیت کشت تابستانه، آب محصولات کشت بهاره شامل 
چغندرقند، ذرت و صیفی جات نیز تامین نمی شوند که 
این امر ضربه سنگینی به کشاورز و اقتصاد این حوزه وارد 
می کند. رضا زادشــیر در این باره می گوید: کشاورزان در 
گرمای طاقت فرسای تابستان به علت امرار معاش اقدام 
به کشت می کنند ولی مسوولان به دلیل تنش آبی کشت 

تابستانه را برای این قشر تولیدکننده ممنوع کرده اند.
او ارائه چنین راهبردی برای حل مشکل کم آبی را پاک 
کردن صورت مســئله می داند و بر لزوم اتخاذ تدابیر لازم 

برای جلوگیری از چنین وضعیتی تاکید دارد.
باتوجه به اینکه کشت در تابستان گرم خوزستان بدون 
آب امکانپذیر نیست و از طرفی درآمد کشاورز نیز وابسته به 
تولید محصول است نمی توان آنها را از کشت محروم کرد؛ 
محمدرضا زارع یکی از کشاورزان منطقه صفی آباد دزفول 
در این باره می گوید: همانطور که نمی توان یک کارمند را 
یک سال از حقوق و مزایا محروم کرد، سفره کشاورز را نیز 

نمی توان با ممنوعیت کشت خالی کرد.  همه این مسائل 
بیانگر این است که دود بحران کم آبی به طور مستقیم به 
چشم کشاورزان بخت برگشته می رود این در حالی است 
که به گفته کشاورزان، مسوولان باید به اکوسیستم مسیر 
رودخانه هم توجه کنند زیرا بحران ایجاد شده به مدیریت 
آب ســدها از طــرف وزارت نیرو و توجه نکردن به پیش 

بینی های هواشناسی برمی گردد. 
محسن ســعادت فر مدیرعامل شرکت بهره برداری از 
شبکه های آبیاری شمال خوزستان علت ممنوعیت کشت 
را کاهش نزولات جوی در سال آبی جاری و کاهش حجم 
منابع آبی ذخیره شــده دانســته و اعلام کرده فقط آب 
کشت های سبز که قبلا در زمستان و بهار کشت شده اند 
و کشــت های دائم از جملــه باغات و گل های غیرفصلی 

تامین می شود.
مسوولان سازمان آب و برق خوزستان نیز از کشاورزان 
خواسته اند از کشت محصول جدید خودداری کنند تا دچار 
خسارت های بعدی نشوند چراکه آب کم است و در صورت 

کشت، آبی برای آبیاری نخواهند داشت.  سال گذشته 1۰۰ 
درصد مخزن سد دز پر بود ولی امسال طبق بررسی های 
انجام شده فقط ۴۰ درصد آن پر است لذا با توجه به کمبود 
۶۰ درصدی مخزن سد، کشت های پرمصرف مانند شلتوک 

و ذرت با محدودیت کشت مواجه شده اند.
رئیس اداره هواشناسی صفی آباد دزفول درباره وضعیت 
بارندگی ها می گوید: ســال 9۶ میــزان بارندگی 2۶۴.2 
میلیمتر، ســال 97، ۶19.۸ میلیمتر، سال 9۸ افزون بر 
۳1۴.7 میلیمتر و در سال 99، 21۴.۴ میلیمتر بارندگی 
در دزفول ثبت شده است. علی کرمی با بیان اینکه منطقه 
ما کم آب است و تبخیر زیادتر از نرم جهانی در این منطقه 
اتفاق می افتد، می افزاید: مشکلات زیادی نیز در آبخیزداری 

و استفاده بهینه از آب کشاورزی پایدار داریم.
رئیس اداره هواشناســی صفی آباد دزفول می افزاید: 
برای کشــاورزی باید آبیاری تحت فشار استفاده شود و 
هر محصولی اجازه کشت نداشته باشد تا بتوانیم مصرف 

بهینه ای داشته باشیم.

در سه سال اخیر اتفاق افتاد؛   

افزایش ۴ برابری تولید بذور الیت و سوپر الیت برنج در کشور

 همکاری بین المللی در زمینه توســعه فناوری حوزه باغبانی شکل 
گرفت

 ستاد توسعه زیست فناوری معاونت علمی وفناوری ریاست جمهوری و وزارت 
جهاد کشاورزی سلسله رویدادهای بین المللی حوزه کشاورزی ایران - هلند را با 
مشارکت دانشگاه واخنینگن این کشور و با هدف توسعه فناورانه حوزه باغبانی در 

اردیبهشت ماه سال جاری برگزار می کنند.
محققان بخش کشاورزی معتقدند فناوری های نوین همه زندگی بشر از جمله 
صنعت کشــاورزی را احاطه کرده است که با نفوذ هرچه بیشتر این تکنولوژی ها 
می توان کشــاورزی پایدارتری را ایجاد کرد تا به این ترتیب منابع غذایی پایدار و 
سالمی در اختیار مصرف کنندگان قرار داد. این رویداد نیز در راستای تحقق همین 

هدف برگزار خواهد شد.
هدف از برگزاری این رویداد، ارتقای صنعت باغبانی هوشمند در کشور است. این 
هدف به شکل گیری یک همکاری مشترک با کشور هلند منجر شده است و نخستین 
رویداد از این وبینار با حضور محققان سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 

و اساتید دانشگاه واخنینگن در این دانشگاه به صورت مجازی برگزار می شود.
این رویداد با موضوعاتی مانند »باغبانی گلخانه ای«، »مدیریت  اقتصادی سیستم 
های باغبانی گلخانه ای« و »مدیریت زنجیره پشتیبانی کشاورزی گلخانه ای« برگزار 
می شــود. علاقه مندان برای کسب اطلاعات بیشتر می توانند به آدرس اینترنتی 

http://biodc.isti.ir/ مراجعه کنند.

 41 هزار میلیارد ریال به حساب گندمکاران واریز شد
شــرکت بازرگانی دولتــی ایران از پرداخت ۴1 هزار میلیارد ریال به حســاب 

گندمکاران در طرح خرید تضمینی گندم خبر داد.
 خرید تضمینی گندم در حال حاضر در اســتان های ایلام، بوشهر، خوزستان، 
سیستان و بلوچستان، فارس، هرمزگان، کرمان، کرمانشاه و کهگیلویه و بویر احمد 
در جریان اســت و این میزان خرید در 1۸۶ مرکز و از ۶۶ هزار کشاورز و در قالب 
2۰2 هزار محموله خریداری شده که نسبت به مقطع مشابه سال گذشته از نظر 

مقدار خرید ۳ درصد افزایش و از نظر ارزش 2 برابر شده است.
این افزایش مقدار خرید گندم در ســال جِاری به دلیل شرایط اقلیمی کشور و 

برداشت زودتر )دو هفته ای( در مقایسه با سال گذشته اتفاق افتاده است.
همچنین ارزش ریالی گندم های خریداری شده بیش از ۶۴ هزار میلیارد ریال 
است که با همت و تلاش دولت، سازمان برنامه و بودجه و سیستم بانکی، پول گندم 
کشاورزانی که تا تاریخ هجدهم اردیبهشت ماه نسبت به تحویل گندم خود به مراکز 
خرید اقدام کرده اند، اطلاعات و مشخصات آنها کامل بوده و فایل های آنان توسط 
مراکز خرید به بانک عامل ارســال شــده به حساب آنان واریز شده است و تلاش 
می شــود که در ادامه فصل خرید، روند پرداخت به همین شکل تداوم یافته و در 

حداقل زمان ممکن به حساب آنان واریز شود.
گفتنی است، امسال هر کیلوگرم گندم با قیمت ۴.۰۰۰ تومان به اضافه 1.۰۰۰ 
تومان جایزه تحویل خریداری می شود که نسبت به سال گذشته دو برابر شده است. 
با توجه به اضافه شدن مبلغِ جایزه ی تحویلِ گندم توسط دولت )از قرار هر کیلوگرم 
1۰۰۰ تومان( به قیمت تضمینی قبل که ۴.۰۰۰ تومان بود، این جایزه همچنین به 
کشاورزانی که پیش از تصویب جایزه 1۰۰۰ تومانی، گندم خود را تحویل داده اند 

تعلق می گیرد و به زودی به حساب همه گندمکاران واریز خواهد شد.
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ــی  ــماره شاس ــه ش ــین ب ــین و کارت ماش ــه ماش ــه نام ــت و بیم ــان خدم ــه دو و کارت پای ــه پای گواهینام
ــه  ــق ب ــران 7۸۶ ی ۶۸ متعل ــلاک 2۳ ای ــماره پ ــور 2۸929۵7 و ش ــماره موت S1۴222۸۸۰۶72۸2 و ش
ــود  ــخ 1۴۰۰/۰2/2۰ مفق ــی 117۰1۰2۶۰۳ در تاری ــد مل ــا ک ــین ب ــد حس ــزی فرزن ــلیمیان ری ــه س عبدال

گردیده و از درجه اعتبار ســاقط می باشد.

ــه  ــق ب ــی ۴۸19۴۴۵۸۵۵ متعل ــماره مل ــه ش ــی ب ــنامه 117۶ و کارت مل ــماره شناس ــه ش ــنامه ب شناس
ــاقط  ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ 1۳99/1۰/۰1 مفق ــیداحمد در تاری ــد س ــیدی فرزن ــهناز س ش

مــی باشــد.

2507
کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ۴۶۵۰۳۸۵۴۰7 متعلــق بــه بهــرام قاســمی بروجنــی فرزنــد بهمــن در تاریــخ 

 1۳99/12/2۵مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.
 
ــماره 9۴ ل  ــه ش ــدل 1۳9۳ ب ــت 1۶۰۰ م ــکان وان ــودرو پی ــی خ ــه فن ــین .کارت ســوخت و معاین کارت ماش
۴۶2 ایــران ۶7 و شــماره موتــور 11۸P۰۰۶7۰۵۴ و شــماره شاســی EG۴۰1۳7۰ متعلــق بــه ســعید نــوروزی 

فرزنــد حســن در تاریــخ 1۴۰۰/۰2/1۸ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــه شــماره 12۸7۰7۸۶۳1 و کارت  ــه دو ب ــه پای ــه شــماره 12۸7۰7۸۶۳1 و گواهینام ــی هوشــمند ب کارت مل
ماشــین و کارت ســوخت خــودرو ســواری پــژو 2۰۶ اریــان مــدل 1۳9۰ بــه شــماره ۵۳ ط ۴۵۸ ایــران ۶7 و 
شــماره موتــور 1۵۰9۰۰1۵9۸۳ و شــماره شاســی NAAP۴1FD۳BJ۳2۶7۳9 متعلــق بــه جــواد ناظــری 

گهکانــی فرزنــد رضــا در تاریــخ 1۴۰۰/۰2/22 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــه شــماره 12727۳۶21۰ و  ــه شــماره 12727۳۶21۰ و کارت معافیــت از خدمــت ب ــی هوشــمند ب کارت مل
ــد محمدعلــی در  ــه مهــدی عــرب اصفهانــی فرزن ــه شــماره 12727۳۶21۰ متعلــق ب گواهینامــه پایــه ســه ب

تاریــخ 1۴۰۰/۰1/۰۴ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــداله در  ــد اس ــدی فرزن ــدی محم ــه مه ــق ب ــی 12۸177۸1۶۸ متعل ــماره ۶7۸۵۰ و کدمل ــه ش ــنامه ب شناس
تاریــخ 1۳99/12/2۵ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شناســنامه بــه شــماره ۵12۰۰7۸۵۵9 متعلــق بــه محمدرضــا دیانــی فرزند محمدتقــی در تاریــخ1۳99/12/۰1  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــداله در تاری ــد اس ــی فرزن ــن صالح ــه محس ــق ب ــماره 12۸۵۰2997۶ متعل ــه ش ــمند ب ــی هوش کارت مل
ــار ســاقط مــی باشــد. ــده و از درجــه اعتب  1۴۰۰/۰2/1۵مفقــود گردی

2508
ــه  ــق ب ــران 77۶ع۳7 متعل ــه شــماره پــلاک  ۴۳ای ــه شــماره 1291۴27۵7۰ و کارت ســوخت ب کارت ملــی ب
ــار  ــده و از درجــه اعتب ــخ 1۴۰۰/۰2/1۵ مفقــود گردی ــر در تاری ــد ســیدعلی اکب ســیدامراله  پورموســوی فرزن

ساقط می باشد.

ــخ  ــه در تاری ــت ال ــد نعم ــوم زاده  فرزن ــاس معص ــه عب ــق ب ــماره 12۸1۰9۵۵۵9 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1۳99/12/۰1مفق

کارت ملــی بــه شــماره 12712719۵۸ و گواهینامــه پایــه ســه  متعلــق بــه محمدامیــن  فــلاح پــور ســیچانی 
فرزنــد اکبــر در تاریــخ1۴۰۰/۰2/2۳  مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ1۴۰۰/۰1/۰1   ــر در تاری ــد ظف ــی فرزن ــید بهمن ــه فرش ــق ب ــماره ۶۳2۰111۳۰۵ متعل ــه ش ــی ب کارت مل
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شناســنامه بــه شــماره   171۶۳  ) بــه شــماره ملــی  272۰171۶۰۳  (متعلــق بــه فرخنــده  محمــودی خــوش 
چهــره فرزنــد محمــد در تاریــخ 1۳99/۰۸/۰1 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــی  ــد عل ــی فرزن ــه آمیتیــس چراغ ــق ب ــه شــماره ۰۰1۵۰1۶۰۶۴  متعل ــی هوشــمند ب شناســنامه  وکارت مل
اصغــر در تاریــخ 1۳99/12/۰1 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــن   ــه امی ــق ب ــی ۴۶۸۰11۴117۴۳(متعل ــماره مل ــه ش ــماره 211۰۵1۰9۳۴  )ب ــه ش ــت ب ــان خدم کارت پای
ملائــی فرزنــد اســفندیار در تاریــخ 1۳9۸/۰1/۰1 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2525
کارت ملــی بــه شــماره 1۸۳۰۰۵۶7۳۵ متعلــق بــه ســعید احمــدی فرزنــد ســهراب در تاریــخ1۴۰۰/۰1/۳۰  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 11۶۰۰۵۳121 متعلــق بــه ایمــان ســعیدفر فرزنــد علیرضــا در تاریــخ1۳99/12/۰1  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2571
کارت ملــی بــه شــماره 2۳۰۰9۶2۵۴۳ متعلــق بــه امیــر عــدل گســترزاده شــیرازی فرزنــد رحمــان در تاریــخ 

1۳99/۰۸/۰1 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ماشــین بــه شــماره ۵۵ن۶۳9ایــران 9۳ وشــماره موتــور M1۳۵۵۸7۳۶۰ متعلــق بــه مهــدی  اعتمــادی  
ــود  ــخ 1۳99/۰۵/2۰ مفق ــد عبدالرحمــن در تاری ــلان کشــکولی فرزن ــه شــهین ای ــه نام ــه و بیم ــد عبدال فرزن

گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی و شناســنامه بــه شــماره 2۵۳919۳919 متعلــق بــه اســکندر  گردانــی  فرزنــد محمــد اســماعیل 
در تاریــخ 1۳97/۰1/۰1 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره ۵29۰۰192۴۳ و گواهینامــه پایــه دو و کارت ماشــین بــه شــماره ۸۶ط9۸۵ایــران 9۳ 
متعلــق بــه فاطمــه  پایمــرد  فرزنــد نعمــت الله  در تاریــخ 1۴۰۰/۰2/2۳ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار 

ســاقط مــی باشــد.

ــش  ــه ســپهر دان ــق ب ــه شــماره 22۸17۵۶۵۶۴ متعل ــی ب ــه شــماره 22۸17۵۶۵۶۴ و کارت مل ــنامه ب شناس
فرزنــد محســن در تاریــخ 1۴۰۰/۰2/19 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد  ــد محم ــیفی  فرزن ــدرام  س ــه پ ــق ب ــه دو  متعل ــه پای ــماره 22۸219۵۴۴2 و گواهینام ــه ش ــی ب کارت مل
هــادی  در تاریــخ 1۴۰۰/۰2/2۳ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شناســنامه بــه شــماره 1۰۵۳۶ و کــد ملــی 2۳۰۰۳7۵1۶۸ متعلــق بــه مســعود احمــدی  فرزنــد محمــود  در 
تاریــخ 1۴۰۰/۰1/1۵ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ1۴۰۰/۰1/۰1   ــت در تاری ــد هدای ــه فرشــاد  بوجــار فرزن ــق ب ــه شــماره 22۸1۶9۶۳91 متعل ــی ب کارت مل
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد عبدالرضــا در تاریــخ1۳99/12/۰1   ــه مهســا ریســی فرزن ــق ب ــه شــماره 2۳۶۰۳99772 متعل شناســنامه ب
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــه در تاری ــد ذبیح ال ــری فرزن ــارا هژب ــه س ــق ب ــماره 2۳72۵99۴71 متعل ــه ش ــمند ب ــی هوش کارت مل
ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی  1۴۰۰/۰2/1۵مفق

2602
کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی ۰9۳9۳۸7۴2۵ و گواهینامــه پایــه دو بــه شــماره ملــی ۰9۳9۳۸7۴2۵ 
و کارت ماشــین بــه شــماره پــلاک ۸۴ م ۶۳1 ایــران 12 و بیمــه نامــه ماشــین بــه شــماره پــلاک ۸۴ م ۶۳1 
ــای  ــه آق ــق ب ــران 12 متعل ــلاک ۸۴ م ۶۳1 ای ــه شــماره پ ــه ب ــی وســائط نقلی ــه فن ــران 12 و ســند معاین ای

ابوالقاسم یاسی  فرزند عباس در تاریخ 1۴۰۰/۰2/1۶ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ۰9227۸۵7۶7 متعلــق بــه آقــای محمدرضــا پوســتچی محمدآبــادی  فرزنــد 
حمیــد در تاریــخ 1۴۰۰/۰1/۰1 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد  ــیان فرزن ــی  پس ــای محمدعل ــه آق ــق ب ــی 211۰۸7۰۸۸۵ متعل ــماره مل ــه ش ــمند ب ــی هوش کارت مل
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ 1۴۰۰/۰2/1۰ مفق ــا در تاری محمدرض

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی ۰92۴991712 و گواهینامــه پایــه ســه به شــماره ملــی ۰92۴991712 
ــد  ــه فرزن ــی علوی ــاحل صادق ــم س ــه خان ــق ب ــی ۰92۴991712 متعل ــماره مل ــه ش ــجویی ب و کارت دانش

حمیدرضــا در تاریــخ 1۴۰۰/۰2/1۸ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2701
کارت ملــی بــه شــماره 1۵2۰۵۳991۶ متعلــق بــه علــی حامــدی فرزند جمــال الدیــن در تاریــخ1۳99/1۰/۰1  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

  2801
کارت ماشــین بــه شــماره 7۸1ط۶۵ایــران ۸2 شــماره موتــور ۰۰1۶۶۶۳۰شــماره شاســی ۰۰C۶۶1۸9  متعلــق بــه 

پونه  حسن نژاد فرزند بهمن در تاریخ 1۴۰۰/۰1/21 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 2219۵۶۴۳9۸ متعلــق بــه حســین بهــادری فرزنــد رجبعلــی در تاریــخ1۳99/11/۰۵  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

2901
کارت ملــی بــه شــماره 121۸9۵۳۶2۴ متعلــق بــه آقــای  اصغــر مســلمی فرزنــد علــی در تاریــخ1۴۰۰/۰1/2۵  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

گواهینامــه پایــه دو و کارت ملــی بــه شــماره ۰۰۵799۰۵۵7 متعلــق بــه خانــم معصومــه خلیــل ارجمنــدی 
فرزنــد محمــد در تاریــخ 1۳99/۰7/2۰ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره ۰۰۳۶2۴۰1۸۴ متعلــق بــه خانــم مــژگان  خلیلــی ســهی فرزنــد ســیدجلال در تاریــخ 
 1۳99/12/۰1مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شناســنامه و کارت ملــی بــه شــماره ۰۰۶۰۸9۶۶۰۴ متعلــق بــه آقــای محمــد زیرکــی  فرزنــد حســن در تاریــخ 
 1۳99/۰۵/۰1مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــداد در  ــد بام ــی فرزن ــد خدائ ــای  محم ــه آق ــق ب ــماره ۰۰17۳۶۶۸۰1 متعل ــه ش ــی ب ــنامه و کارت مل شناس
تاریــخ 1۳97/۰1/۰1 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره ۰۵۳۰۸۰1272 متعلــق بــه آقــای محمــد  عباســی مقــدم  فرزنــد آقاجــان  در تاریــخ 
 1۴۰۰/۰2/17مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــوخت و  ــک و کارت س ــه ی ــه پای ــت و گواهینام ــان خدم ــماره ۴2۸۰۸۳۰۶22 و کارت پای ــه ش ــی ب کارت مل
ــه آقــای حســن  عابربانکهــای تجــارت و ملــی و ملــت و ســپه و قــرض الحســنه مهــر و کشــاورزی  متعلــق ب
ســلطانی فرزنــد حمــزه علــی در تاریــخ 1۴۰۰/۰2/2۴ مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــا در تاری ــد علیرض ــاری فرزن ــرداد افتخ ــای مه ــه آق ــق ب ــماره ۵۳۸۰۰92۰2۰ متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1۳97/۰1/۰1مفق

2902
شــماره  و  1۳۳ایــران۸1۳77  شــماره  نامــه  بیمــه  و  موتــور  کارت  و  بــه  موتــور  ســبز  بــرگ 
موتــور1۶7FML2۰۰R۰۸۰۰92۵ و شــماره شاســی NIY2۰۰R۸7۰۰۶۰۰ متعلــق بــه دارا مهــری الله یــاری 

فرزند داود در تاریخ 1۴۰۰/۰2/1۰ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
 

2903
ــه  ــه شــماره ۰۵۵7۸۶7۰۶1 و کارت ماشــین و بیمــه نامــه ب ــه دو و کارت شناســایی ارتــش ب گواهینامــه پای
شــماره 1۶ژ91۶ ایــران 11 متعلــق بــه علــی عارفــی فرزنــد ذبیــح الله در تاریــخ 1۴۰۰/۰2/2۵ مفقــود گردیــده 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ۰۰2۰۸۴۳۴۶1 متعلــق بــه ســپیده شــفیعی ثابــت فرزنــد مــرزوان در تاریــخ 
 1۳99/۰۶/۰1مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ۰۶۵۰9۰27۳۴ متعلــق بــه رضــا غلامــی فرزنــد حســن در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1۴۰۰/۰2/1۰مفق

ــماره  ــه ش ــی  ب ــای بانک ــت وکارت ه ــان خدم ــین وکارت پای ــه وکارت ماش ــمند گواهینام ــی هوش کارت مل
ــود  ــخ 1۳99/12/۰1 مفق ــدالله در تاری ــد اس ــی فرزن ــرد  چ ــی گوگ ــر   فرج ــه امی ــق ب 29۴99۰۵11۰ متعل

ــار ســاقط مــی باشــد. ــده و از درجــه اعتب گردی

ــد عبــاس در  ــه ابوالفضــل حســینی معصــوم فرزن ــه شــماره ۰۶۸2۴9۰۳۴2 متعلــق ب کارت ملــی هوشــمند ب
تاریــخ 1۳99/12/۰1 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

3044
کارت ملــی بــه شــماره ۵۶۶۰۰۶1۴۶1 متعلــق بــه علــی  اســگندری فرزنــد بهــزاد در تاریــخ 1۴۰۰/۰1/۰2 مفقــود 

گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

مهدی محرری -   ایده روز  |مدیرعامل 
شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ گفت: 
همکاری تمامی مشترکان برق در پایتخت برای 
گذر از تابستانی بدون خاموشی، ضروری است.

حسین صبوری در حاشیه نشست شورای 
اداری اســتان تهران با تاکید بر این که سال 
جــاری با توجه به شــرایط اقلیمی و کاهش 
بارندگی هــا، عــلاوه بر کاهش تــوان تولید 
نیروگاه های برق آبی، گرمای زودرس هوا را نیز 
به دنبال داشته و این مهم باعث شده مدیریت 
مصرف انرژی در فصل بهار و تابستان 1۴۰۰ 
اهمیتی دوچندان پیدا کند، یادآور شد: شیوع 
بیماری کرونا و روند فرسایشی یک سال گذشته 
ناشی از این بیماری نیز منجر به افزایش اهمیت 

مقوله تامین انرژی پایتخت شده است.
وی همچنین توجه به این نکته را ضروری 
دانســت که تهران با دارا بــودن بیش از ۴.۵ 
میلیون مشترک، ســهم قابل توجهی در بار 
مصرفی شبکه توزیع برق کشور دارد و عملکرد 
هموطنان و مشترکان تهرانی در حوزه مصرف 

انرژی می تواند بر کل کشور تاثیرگذار باشد.
صبوری افزود: به همین دلیل با پیش بینی 
این شرایط، شرکت توزیع نیروی برق تهران 
بزرگ از سال گذشته اقدامات متعددی را به 
منظور کاهش بار ساعات پیک در دستور کار 

خود قرار داده است. برنامه های وسیع فرهنگی و 
آموزشی در فضای مجازی و رسانه های جمعی 
و بهره گیری از ظرفیت های تبلیغاتی شهری در 
هماهنگی با سایر دستگاه های اجرایی به منظور 
آگاه سازی هموطنان، امضای تفاهم نامه های 
همکاری با ادارات، صنایع و مشترکان بزرگ 
به منظور کاهش بار مصرف در ساعات اوج بار 

با اســتفاده از روش هایی همچون بهره گیری 
از مولدهای خودتامین، انرژی خورشــیدی، 
تغییر دمای ســامانه های سرمایشی، کاهش 
ســازی  بهینه  غیرضروری،  روشــنایی های 
موتورخانه ها و اجرای طرح های متعدد فنی در 
راستای بهینه سازی تاسیسات و شبکه توزیع 
برق تهران همچون تعویض کل شبکه هوایی 

سیمی تهران با کابل های خودنگهدار از جمله 
این روش ها است.

وی همچنین مبارزه با انشعاب های غیرمجاز 
و مراکز غیرمجاز اســتخراج رمز ارز را از دیگر 
اولویت های در حال اجرا دانســت و گفت: در 
همین راستا در هفته گذشته یک مزرعه بزرگ 
ارز دیجیتال در منطقه برق مولوی و دو مزرعه 

دیگر در محدوده عملیاتی منطقه برق افسریه 
شناسایی شد که با هماهنگی با مقامات قضایی 

و انتظامی این مراکز جمع آوری شدند.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیــروی برق 
تهران بزرگ خاطرنشــان کرد: در این زمینه 
دستورالعمل های وزارت نیرو به تمامی ادارات 
تهران ابلاغ شده و تمامی ادارات و دستگاه های 
اجرایی موظف هستند میزان مصرف برق خود 
را نســبت به سال گذشــته در ساعات اداری 
حداقل به میزان ۵۰ درصد کاهش دهند که 
در این زمینه عملکرد تمامی  ادارات با توجه 
به نصب کنتورهای هوشــمند در سال های 
گذشته به صورت لحظه ای از مرکز پایش این 
شــرکت، رصد شده و 2۵۰ تیم ارزیاب نیز به 
صورت میدانی عملکرد این دستگاه ها را بررسی 
خواهنــد کرد و در صورت عــدم همراهی و 
توجه به این دستورالعمل ها، برق اداراتی که 
در این زمینه همــکاری نکنند قطع خواهد 
شد. همچنین استفاده از کولر گازی در ادارات 

تهران تا اطلاع ثانوی ممنوع است.
طبق اعلام توانیر، وی اضافه کرد: امسال نیز 
همچون سال گذشته با بهره گیری از فناوری 
اینترنت اشــیا، دمای سامانه های سرمایشی 
ادارات هدف، از راه دور توسط کارشناسان این 

شرکت، رصد و تنظیم خواهد شد.

مدیرعامل شركت توزیع نیروی برق تهران بزرگ مطرح كرد: 

گذر از پیک مصرف برق پایتخت نیازمند همکاری مشترکان است

ــز در وزارت  ــای آبری ــرای حوضه ه ــدار ب ــرو پای ــکیل قلم  تش
نیــرو

وزیر نیرو با اشاره به اقدامات انجام شده در اصلاح ساختار آب کشور گفت: در 
حال حاضر وزارت نیرو به سمت تشکیل یک سیستم حکمرانی با قلمروهای پایدار 

در حوضه های آبریز در حرکت است.
 رضا اردکانیان، در جلسه مشترک با رؤسای حوضه های آبریز 9 گانه کشور اظهار 
کرد: فعالیت های خیلی خوبی در زمینه اصلاح ســاختار آب کشور طی مدت کم 
انجام شده و مسیر باقیمانده نیز با توانمندی، احساس مسئولیت، تعهد لازم و یک 
برخورد حرفه ای انجام می شــود. وی ادامه داد: وقتی مرزهای ثابتی داشته باشیم، 
رودخانه های اصلی مشــخص است و می توانیم به سمت یک سیستم حکمرانی با 
قلمروهای پایدار به معنای حوضه های آبریز حرکت کنیم، باید به سمتی برویم که 
نه یکباره و یکجا بلکه در یک مسابقه منطقی و معقول بتوانیم کم کم سازمان های 
حوضه آبریز را تشکیل دهیم و این روش و تجربه ای است که در دنیا انجام شده و 
به صورت کامل کار می کند. اردکانیان با اشاره به اینکه این سیستم در دنیا امتحان 
پس داده است، اضافه کرد: مردم دنیا در حالی که جمعیت 7 میلیاردی دارند، در 

مناطق توسعه یافته از همین روش استفاده و آب را مدیریت می کنند.
وزیر نیرو با بیان اینکه اقدامات خوبی در این زمینه انجام شده است، خطاب به 
رؤسای حوضه های آبریز، اظهار داشت: شرکت مدیریت منابع آب و رؤسای حوضه 
آبریز کشور باید دو لایه برنامه مشترک و غیرمشترک را تدوین کرده و نباید تمامی 

برنامه حوضه ها یکسان باشد.

 لایحه قانون آب به زودی تقدیم مجلس می شود
معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا گفت: لایحه قانون آب هفته پیش به دولت 

ارسال شده و امید است به زودی در این دولت تقدیم مجلس شود.
 قاسم تقی زاده خامسی امروز در جلسه وزیر نیرو با روسای 9 حوضه آبریز کشور، 
در خصوص سازگاری با کم آبی اظهار کرد: این کار بسیار سختی بود؛ چرا که شاید 
نخستین کار میان بخشی بین دستگاه ها بود که صورت می گرفت. ممکن است در 
نوشتن قانون و یا لایحه در دولت و مجلس این کارها صورت می گرفت ولی هیچ 
وقت دستگاهی چنین کار بزرگ مشترک میان بخشی را انجام نداده بود و سختی 
کار در هدایت این موضوع خیلی زیاد بود. وی درباره تفویض اختیارات به استان ها 
هم گفت: این کار تقریبا تمام شده و دو مورد هم مانده که نیاز به اجازه دولت دارد 
که انجام داده می شود و اختیارات به استان ها واگذار شده است. تقی زاده خامسی 
درباره تغییر ساختارهای حوزه آب و آبفا خاطرنشان کرد: لازم بود در ابتدا قدمی 
برداشته می شد و آن یکپارچه سازی شرکت های آب و فاضلاب شهری و روستایی 
بود. چون این کار چند بار در دولت های قبلی اقدام شده، اما به نتیجه نرسیده بود.

وی با اشاره به اقدام های صورت گرفته در این چارچوب اعم از نشست هایی با 
وزرای سابق نیرو و استادان دانشگاه ها خاطرنشان کرد: این  اقدام ها منتج به ساختار 

جدیدی شد که در آن رکن اصلی گروه های آبی است.
تقی زاده خامسی گفت: با تصویب ساختار در سازمان استخدامی، در نخستین اقدام 
برای انتخاب روسای حوضه آبریز طی فراخوانی 9۶ نفر برای 9 پست شرکت کردند 
که از این تعداد، بیش از ۳۰ نفر وارد مرحله مصاحبه و در نهایت 9 نفر انتخاب شدند.

طبق اعلام وزارت نیرو، وی همچنین گفت: حدود ۸۰ مدیر در این مدت انتخاب 
و مستقر شده اند و کار خود را شروع کرده اند که سوابق و شرایط لازم را دارند. 

پتانسیل ایران برای تولید و صادرات نفت چقدر است؟
صنعت نفت حتی در زمان تحریم نیز به حرکت خود 
ادامه داد و همانطور که در دور گذشــته برجام شــاهد 
بازگشــت پرقدرت ایران به بازار بودیم، باز هم ایران می 
توانــد در زمانی کوتاه بازار را بدســت آورد؛ طبق گفته 
کارشناسان هرچند این مســاله چندان باب میل غول 
های نفتی نخواهد بود اما مهم این است که نمی توانند 
مانعی جدی بر ســر راه ایران بگذارند.  اعمال تحریم ها 
نتوانست موجب تعطیلی تولید از میادین شود و توسعه 
میادین در قالب قراردادهای IPC و نگهداشت و افزایش 
تولید نیز ادامه پیدا کرد اما نمی توان این موضوع را نادیده 
گرفت که مانع تراشی ها موجب کاهش سرعت تولید شد 
اما آنطور که مســوولان بارها اعلام کردند آمادگی برای 

افزایش سریع تولید نفت بیشتر وجود دارد.
زمانــی که برجــام اتفــاق افتاد حتی بســیاری از 
کارشناســان نیز بر این بــاور بودند که ایران نمی تواند 
در زمانی کوتاه به تولید ســابق بازگردد اما شاهد بودیم 
که توان فروش نفت از 9۰۰ هزار بشــکه به 2 میلیون و 
۸۰۰ هزار بشــکه افزایش یافت و اعتبار تمام طرح هایی 
که سال گذشــته به افتتاح  رسید، بیش از 12۰۰ هزار 
میلیارد تومان بود که در سایه برجام به دست آمد، طبق 

اعلام حسن روحانی توافق هسته ای برجام صددرصد به 
نفع کشــور بود، البته ممکن است به همه آنچه مدنظر 
داشتیم نرســیده باشیم، اما بی شک بیش از ۸۰ درصد 
انتظارها برآورده شده است، به گونه ای که پس از برجام 
و در سال 1۳9۵ بالاترین رشد اقتصادی جهان را داشتیم 
و تورم در مواردی تک رقمی شــد و محال است که این 

دستاورد بزرگ در تاریخ مستور بماند.
اکنون نیز شرایط نفت ایران وضعیت امیدوارکننده ای 
را دنبال می کند اسحاق جهانگیری- معاون اول رئیس 
جمهور به تازگی اعلام کرد که اکنون شرایط بهتر است و 
بر اوضاع مسلط تر شده ایم و امکان افزایش صادرات نفت تا 
2.۵ میلیون بشکه را پس از رفع تحریم داریم البته بیژن 
زنگنه- وزیر نفت نیز بارها آمادگی صنعت نفت را برای 
تولید بیشتر در صورت رفع تحریم ها اعلام کرده است.

 ایران در جایگاه چهارمین تولیدكننده نفت 
اوپک قرار گرفت

از سوی دیگر تازه ترین گزارش اوپک گویای این است 
که تولید نفت خــام ایران در ماه آوریل )فروردین ماه - 
اردیبهشت ماه( با افزایش 7۳ هزار بشکه ای به 2 میلیون 

و ۳9۳ هزار بشــکه رسید و با پشت سرگذاشتن کویت 
در جایگاه چهارمین تولیدکننده نفت اوپک قرار گرفت. 
1۳ عضو این ســازمان براساس گزارش منابع ثانویه در 
ماه آوریل 2۵ میلیون و ۸۳ هزار بشکه نفت خام تولید 
کردند که 2۶ هزار بشکه بیشتر از 2۵ میلیون و ۵7 هزار 

بشکه ماه مارس است.
بر اساس گزارش ماه مه اوپک پس از عربستان با تولید 
روزانه ۸ میلیون و 1۳2 هزار بشکه، عراق با تولید روزانه 
۳ میلیون و 92۰ هزار بشــکه و امارات با تولید روزانه 2 
میلیون و ۶1۴ هزار بشــکه ایران در جایگاه چهارمین 
تولیدکننده این ســازمان قرار گرفته است.  تولید نفت 
خام ونزوئــلا و لیبی در ماه آوریل به ترتیب ۸1 هزار و 
۶7 هزار بشکه  در روز کاهش یافت که بیشترین کاهش 

تولید در این اعضا بوده است.  

 بازگشت پرقدرت نفت ایران
در این راســتا مرتضی بهروزی فر- کارشناس ارشد 
حوزه انرژی با اشــاره به پتانسیل و ظرفیت ایران برای 
صادرات و تولید نفت، به ایسنا گفت:اگر تحریم ها برداشته 
شود و ایران مشکلی برای صادرات نفت نداشته باشد به 

راحتی می تواند میزان تولید خود را به ۳.۸ تا ۴ میلیون 
بشــکه حداکثر در شــش ماه و حتی کمتر از این زمان 
برســاند. وی با بیان اینکه صادرات نفت ایران می تواند 
1.۵ تا 2 میلیون بشکه افزایش یابد، اظهار کرد: وضعیت 
بازار جهانی نفت اکنون به دلیل کرونا مناسب نیست و 
قیمت ها طی یک یا دو ســال گذشته به دلیل کرونا در 
ســطوح پایینی بود اما با این حال اوپک پلاس با اعمال 
سیاست هایی توانست قیمت ها را مهار کند ولی بازهم 
قیمت هایی که بتواند غول های نفتی را راضی کند بالاتر 
از عدد فعلی اســت. این کارشناس افزود: به طور مثال 
عراق چهار میلیون بشکه صادرات نفت داشته و به راحتی 
آن را وارد بازار می کند همچنین کشــورهای روسیه و 
عربســتان نیز همین شرایط را دارند اما میزان صادرات 
نفت ایران به دلیل تحریم ها بسیار کاهش یافت و برای 
فروش نیز می بایست تخفیف هایی را اعمال می کرد و 
از آن مهمتر امکان وصول مطالبات خود را نیز نداشت.

به گفته این کارشناس حوزه انرژی برگشت به شرایط 
پیش از تحریم کار دشواری نیست و ایران به راحتی می 
تواند به ظرفیت تولید سابق بازگردد و برای این موضوع 

نیز آمادگی وجود دارد.
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بهره مندی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان از فرصت های قرارداد ۲۵ ساله ایران و چین
اســتاندار قم با اشــاره به ظرفیت های منطقه ویژه 
اقتصادی سلفچگان گفت: یکی از زمینه های قابل توجه 
پیشــرفت اقتصادی و اثر گذاری این منطقه استفاده از 

ظرفیت ها قرارداد 2۵ ساله با کشور چین است.
 بهرام سرمســت در مراســم ویدئو کنفرانسی افتتاح 
پروژه های منطقه ویژه اقتصادی ســلفچگان با اشاره به 
ســومین برنامه افتتاح منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان 
با حضور رئیس جمهور، اظهار کرد: ســهم فعالیت های 
تولیدی و اقتصادی در رشد و تعالی کشور بسیار سازنده 

و کارگشاست.
استاندار قم به شصت و هفتمین جلسه افتتاح پروژه 
های کشوری با حضور رئیس جمهور اشاره و اضافه کرد: 
این همت و تدبیر دولت در راســتای حمایت از تولید در 
کنار مشکلاتی چون تحریم و شیوع ویروس کرونا، حاکی 
از رویکرد توسعه محور دولتمردان در کشور دارد که باید 
با اطلاع رســانی صحیح این دستاورد ها به مردم معرفی 

شود و شاهد امید آفرینی ملی در کشور باشیم.
سرمســت اولویت حمایتی مدیریت استان از بخش 
های تولید و رفع موانع در راه تولید را مورد توجه قرار داد 
و افزود: برنامه های مستمر اقتصادی استان از جمله سه 
شنبه های اقتصادی و حضور میدانی در واحدهای تولیدی 

و اقتصادی یکی از برنامه های متعدد مدیریت استان در 
راستای حمایت از تولید و رشد و تعالی استان است.

وی اســتاندار را پشــتیبان  تولید در استان دانست و 
تصریح کرد: بخش تولیدی توانمند بسترســاز پیشرفت 
استان است و در این راستا از هر گونه حمایت و گامی که 
منجر به هموار سازی فرآیندهای تولیدی و اقتصادی در 
استان شود دریغ نمی شود. استاندار قم به سهم اثر گذار 

مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در توسعه اقتصادی کشور اشاره 
و تصریح کرد: افزایش این مناطق در کشور طی سال های 
اخیر نشان از رویکرد و نگاه مثبت دولتمردان به اهمیت 
این مناطق در تولید و رشد اقتصادی دارد و ضروری است 
تا در زمینه قانون گذاری و حمایت از افزایش متوازن این 

مناطق در کشور حمایت لازم صورت گیرد.
سرمست با تاکید بر آینده روشن منطقه ویژه اقتصادی 

سلفچگان در افق چشم انداز توسعه کشور، ادامه داد: یکی 
از زمینه های قابل توجه پیشرفت اقتصادی و اثر گذاری 
این منطقه در مراودات اقتصادی کشور، استفاده از ظرفیت 
ها قرارداد 2۵ ساله با کشور چین است که در این زمینه 
در حال رایزنی هستیم و باید برای بهره مندی واحد های 
تولیدی و ســرمایه گذاران در استان از این فرصت تمام 

تلاش خود را بکار بریم.
وی همچنین با بیان برنامه های آتی مدیریت استان 
برای افزایش ســرمایه گذاری و بهبود فرآیندهای تولید 
و صادراتی در منطقه ویژه اقتصادی ســلفچگان، گفت: 
اتصال این منطقه به خط سراســری راه آهن کشور که 
بستر صادرات برون مرزی محصولات تولیدی استان را نیز 
فراهم می کند در دستور کار قرار دارد و امیدواریم بزودی 

شاهد حصول نتایج در این زمینه باشیم.
اســتاندار قم خاطرنشــان کرد: امضــای تفاهم نامه 
استانداری قم با ستاد اجرایی فرمان امام )ره( که در راستای 
توسعه اقتصادی استان و با هدف فعال سازی و احیاء ۳۵ 
واحد اقتصادی راکد در استان صورت پذیرفته است، بستری 
مناسب برای استفاده منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان و 
سایر شهرک های و ناحیه های صنعتی قم است که باید 

از سوی مدیران مربوطه پیگیری و عملیاتی شود.

 یزد همچنان صدرنشین كشور در تنوع مواد معدنی
 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان یزد گفت: یزد سال هاست رتبه 
نخست در زمینه تنوع مواد معدنی را از آن خود کرده و این رتبه به رغم گستردگی 

اکتشافات در سایر استان ها، همچنان از آن استان یزد است.
»محمدرضا علمدار یزدی« اظهار کرد: استان یزد در حال حاضر در زمینه تنوع 
مواد معدنی رتبه اول در سطح کشور را دارد و این استان را می توان در این زمینه 
به کلکسیون مواد معدنی تشبیه کرد.وی افزود: یزد با وجود وضعیت نامناسب آب 
و هوایی و زیستی، ذخائر معدنی عظیمی را در خود جای داده به نحوی که اکنون 
با وجود معادن سنگ آهن چغارت، چادرملو و ... یکی از بزرگترین قطب های معدنی 
آهن کشور به شمار می رود. علمداریزدی یادآور شد: در حال حاضر بیش از ۴۳ 
نوع ماده معدنی در ســه گروه فلزی خاک های صنعتی، سنگ های تزئینی و نما 
و مصالح ساختمانی در ۶۴1 معدن دارای پروانه بهره برداری استخراج می شود.

وی با بیان اینکه یزد از نظر اســتخراج و اشــتغال نیز رتبه دوم کشور را دارد، 
عنوان کرد: ظرفیت اســتخراج از این معادن سالانه بیش از ۶9 میلیون تن است 
و این معادن در ســطح استان برای 12 هزار و ۳۵۰ نفر به صورت اسمی اشتغال 

ایجاد کرده است.
به نقل از روابط عمومی ســازمان صنعت، معدن و تجارت استان یزد، علمدار 
یزدی با اشــاره به اشــتغالزایی خوب معادن در استان یزد اظهار کرد: این معادن 
توانســته اند به سهم خود بخشی از مشکلات اجتماعی را حل کنند ضمن اینکه 
برخی معادن با انجام مسئولیت های اجتماعی خود، توانسته اند بخشی از نیازها و 

کمبودهای محل استقرار خود را برطرف کنند.

 كاهش هزینه ها و افزایش بودجــه عمرانی در تبریز با اصلاح 
رویه مدیریتی

شهردار تبریز از کاهش هزینه های جاری و افزایش بودجه عمرانی سالانه شهر 
در اثر تغییر رویه مدیریتی و ساختار شهرداری خبر داد.

ایرج شهین باهر با اعلام این خبر اظهار کرد: افتخار بزرگی است که در این دوره 
از مدیریت شــهری و مطابق تدبیری که در برنامه پنج ساله برای ما تعریف شده 
است، شهر را ارزان اداره کرده ایم. وی ادامه داد: در این دوره از مدیریت شهری، 
علی رغم اینکه هفته به هفته شاهد افزایش قیمت مصالح و اقلام مختلف بودیم و 
حتی تا لحظه بازکردن پاکت های مناقصه، قیمت فولاد و قیر چند برابر می شد، 

اما در مجموع هزینه های جاری را کاهش دادیم. 
به نقل از روابط عمومی شــهرداری تبریز، شــهین باهر در پایان یادآور شد: تا 
پایان شورای پنجم نیز افتتاح های هفتگی ادامه خواهد داشت تا تلاش های سه ، 
چهار سال گذشته مدیریت شهری به ثمر رسیده و تقدیم شهروندان عزیز  گردد.

شــهردار تبریز خاطرنشان کرد: کاهش هزینه های جاری  شهرداری موضوعی 
مهم تر از اجرای صدها پروژه و برگزاری رویداد است که در شهرها اتفاق می افتد. 
وی اضافه کرد: در این وضعیت اقتصادی و محدودیت های فعلی، پروژه های عمرانی 

را تعطیل نکرده و هر هفته برنامه افتتاح داریم.

 100 تن محصول غیرقابل مصرف انسانی در شادگان از چرخه مصرف 
خارج شد

 معاون غذا و داروی دانشــکده علوم پزشکی آبادان گفت: 1۰۰ تن محصولات 
غیرقابل مصرف انســانی، فاسدشده و تاریخ گذشته در گمرک شادگان از چرخه 
مصرف خارج شــد.   زینب جوانمروی روز جمعه اظهارداشــت: بیش از 11 قلم 
محصولات غذایی و آشــامیدنی با قیمتی بالغ بر 17 میلیارد و 2۳۰میلیون ریال 
در گمرک شــادگان در راســتای نظارت بر اجرای دستورالعمل های بهداشتی و 
حفظ سلامت مردم از چرخه مصرف خارج  شد.   وی با بیان اینکه مواد یادشده 
با حضور کارشناسان اداره نظارت بر مواد غذایی، آشامیدنی، آرایشی و بهداشتی و 
کارشناس حقوقی، نماینده دادگستری، محیط زیست، اداره گمرک و دریانوردی 
معدوم شــدند، افزود: این محموله با توجه به آزمایشات صورت گرفته و به علت 
مغایرت با اســتانداردهای ملی از نظر خصوصیات فیزیکی، شیمیایی و میکروبی 

غیرقابل مصرف انسانی تشخیص داده شد. 

 150 میلیــارد تومان بــه جلوگیری از تخریب ابنیه لرســتان 
اختصاص یافت

 نماینده مردم خرم آباد در مجلس شورای اسلامی گفت: 1۵۰ میلیارد تومان 
اعتبار برای جلوگیری از تخریب بناهای آســیب دیده در سیل لرستان اختصاص 
یافت. مهرداد ویســکرمی اعلام کرد: بر اساس مصوبه دهم اسفندماه 99 هیئت 
محترم وزیران مبلغ 1۵۰ میلیارد تومان به منظور تکمیل، بهره برداری و بازسازی 
پروژه های خسارت دیده از سیل در حوزه های مرتبط از جمله میراث فرهنگی در 

اختیار سازمان مدیریت و برنامه ریزی لرستان قرار گرفت. 
وی گفت: این اعتبار در خصوص تأمین اعتبار لازم جهت جلوگیری از تخریب 
کامل بناهای تاریخی )تخریب پل های تاریخی بر اثر سیل( می باشد. سیل ویرانگر 
و ناگهانی فروردین 9۸ بیش از1۰ هزار میلیارد تومان خسارت در لرستان بر جای 
گذاشت. وقوع سیل مخرب یکهزار و 2۰۰ میلیارد تومان به زیرساخت  شبکه راه های 
لرستان و بیش از 2 هزار و 1۰۰ میلیارد تومان به راههای روستایی استان خسارت 
وارد کرد. همچنین سیل 9۸ حدود 1۵۰ میلیارد تومان به بخش کشاورزی، ۳۳ 
میلیارد تومان به زیربخش دام و ۳۰ میلیارد تومان به زراعت و باغبانی لرســتان 
خســارت وارد کرد. سیل فروردین 9۸ لرستان حدود ۳۳ هزار واحد مسکونی را 

تحت تاثیر قرار داد.

 67 هزار هکتار از گندم زارهای آذربایجان غربی سمپاشی شد
 معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی گفت: 
مبارزه با آفت سن مادری و پوره غلات در ۶۸ هزار هکتار از گندم زارهای استان 

انجام شد.
جعفر وحدت با اشاره به لزوم افزایش آگاهی زارعان در خصوص مهار به موقع 
آفت سن گندم افزود: تاکنون بیش از ۶۵ هزار و ۳۵۰ هکتار از مزارع غلات برعلیه 
آفت سن مادری و 2  هزار و ۳۸۰ هکتار نیز بر علیه آفت سن پوره سمپاشی شده 

است که همچنان ادامه دارد. 
وی گفت: مبارزه شــیمیایی باید با نظارت کارشناســان مراکز خدمات جهاد 
کشاورزی  و کلینیک های گیاه پزشکی و در زمان مناسب انجام گیرد تا علاوه بر 
کارایی و اثربخشی موثر، میزان استفاده از سموم شیمیایی کاهش و این آفت بر 

روند تولید و از بین رفتن خاصیت نانوایی گندم تاثیر نداشته باشد. 
معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی ادامه 
داد: در سال زراعی جاری بیش از ۳9۰ هزار هکتار از مزارع استان به کشت گندم 
اختصاص یافته است که از این میزان 9۰ هزار و 19۶ هکتار را کشت گندم آبی 
و ۳۰۰ هزار و 9۳2 هکتار را گندم دیم تشــکیل می دهد که به ترتیب ۶ دهم و 

چهار درصد بیش از برنامه ابلاغی است.  
وی با بیان اینکه ترویج و ترغیب زارعان در امر مبارزه با سن گندم الزامی است، 
گفت: با توجه به شــروع مبارزه با سن گندم در مرحله پوره لازم است مدیران و 
کارشناســان شبکه مراقبت کنترل ســن غلات با استفادها از تمام ظرفیت های 
کارشناســی در اسرع وقت و بسیج همه امکانات و نیروها نسبت به اطلاع رسانی 
به موقع به کشــاورزان حوزه آن شهرســتان بر اساس پایش و تراکم گیری طبق 

دستورالعمل سازمان اقدام و گزارش های لازم را به طور مستمر ارسال کنند.
 آذربایجان غربی دارای 7۰۰ هزار تا یک میلیون هکتار اراضی کشاورزی است 
که حدود ۵۰ درصد این اراضی به کشــت گندم اختصاص دارد. سالانه بین ۵۰۰ 

تا 7۰۰ هزار تن گندم در استان برداشت می شود.

سیدمحمد قیصری -   ایده روز  | مدیرعامل 
شــرکت مپنا )مدیریت پروژه های نیروگاهی 
ایــران( گفت: 2۰۰ نوع محصــول هایتک ) 
پیشرفته( در سطح جهانی از سوی شرکت های 
زیرمجموعه مپنا تولید می شود و قرار گرفتن 
واگن پارس در کنار مپنا می تواند گام مهمی 
برای بهبود ســطح شــاخص ها و مولفه های 

تولیدی این واحد صنعتی باشد.
»عباس علی آبادی« در بازدید از شــرکت 
واگن هــای اراک، افزود: نوســازی تجهیزات 
و عوامــل تولید این واحد واگن ســازی کلید 
خــورده و به زودی تمامی دســتگاه های این 
شــرکت به روزرسانی می شوند. وی ادامه داد:  
شــرکت واگن پارس اراک به لحاظ ساختاری 
مشــکل چندانی ندارد و با توجه به استقرار 
شرکت های ماشین سازی و آذرآب در مجاورت 
این واحد می توان از ظرفیت آن ها برای بالندگی 

و نوسازی تجهیزات واگن های استفاده کرد.
مدیرعامل شرکت مپنا شرکت واگن پارس 
را ز سرمایه های ملی دانست و گفت: در شرایط 
کنونی صنعت کشور به کلی دچار مشکل است 
و شــرکت مپنا برای حل مشکلات واحدهای 
زیرمجموعــه خود متکی به فکر، اندیشــه و 

ظرفیت های داخلی است.
علی آبادی اظهار داشت: شرکت مپنا تلاش 
می کند یک تعامل ســازنده ای با شرکت های 
زیرمجموعه خود برقرار کرده و در این مسیر 
صرف تشکیلاتی و ساختاری نیست بلکه باید 
به لحاظ فرهنگی، ادبیات کاری و استفاده از 
ظرفیت ها با یکدیگر گره بخورند. مدیرعامل 
شــرکت مپنا اضافه کرد: ایجاد بــازار برای 
مجموعه واگن پارس برنامه دوم این شرکت 
اســت و اکنون یک قرارداد هزار دســتگاهی 
منعقد شــده و کارگاه های این شرکت فعال 
هســتند اما به دنبال قراردادهای بیشــتری 
هستیم تا بتوانیم تعداد شیفت های کاری را 

بیشــتر و از حداکثر این واحد تولید استفاده 
و میزان بهره وری را به بالاترین سطح ممکن 
برسانیم. علی آبادی گفت: برای تنوع دادن به 
محصولات و ارتقای کیفی محصولات متناسب 
با فناوری روز دنیا باید کار کرد و اگر چه اکنون 
هم کیفیت محصــولات واگن پارس مطلوب 
است اما بهبودکیفیت یک فرآیند جاری است 

که باید مورد توجه قرار گیرد.
وی بیــان کرد: رویکرد جدی مپنا عبور از 
مرزهای داخل و توســعه صادرات اســت و با 
توجه به تجربه های ارزنده ای که واگن پارس 
در این زمینه دارد می توانیم موفقیت های در 

این زمینه به دست آورد.
مدیرعامل شرکت مپنا افزود: این شرکت در 
گام نخست فعالیت خود در واگن های یک هزار 
دستگاه واگن از این واحد تولیدی پیش خرید 
کرد که به زودی به مشتریان واقعی به فروش 
می رســد. علی آبادی ادامــه داد: با توجه به 

اینکه شــرکت آلومینیوم ســازی المهدی از 
شــرکت های زیرمجموعه مپنا است، نزدیک 
شــدن به آلومینیوم اراک نیــز از برنامه های 

آینده مپنا است.
مدیرعامل شــرکت واگن هــای اراک نیز 
گفت: این شــرکت دارای 9۸۵ نفر پرســنل 
است که میانگین تحصیلات پرسنل به بالای 
فوق دیپلم می رســد و عمده محصولات نیز 
ســامل تولید واگن های مسافری، انواع واگن 
باری، لوکوموتیو و واگن های مترو می رسد.  
»محمدرضا مختاری« افزود: با اشاره به اینکه 
شــرکت تاکنــون 2 هزار دســتگاه صادرات 
به کشــورهایی چون چین، کوبا، بنگلادش، 
ســوریه و سودان داشته است، گفت: ظرفیت 
اسمی شرکت سالانه تولید هزار دستگاه انواع 
واگن اســت و از ابتدای تاسیس تاکنون 12 
هزار دستگاه انواع واگن در شرکت تولید شده 
است و در واقع 7۰ درصد واگن های در حال 

سیر در کشور تولید شرکت واگن پارس است.
وی با اشــاره به برنامه پنج ساله تولید در 
شرکت برای سالهای 1۳9۶ تا 1۴۰۰ بیان کرد: 
برای این سال ها تولید 2 هزار و ۵۰۰ دستگاه 
انواع واگن برنامه ریزی شــد که تا پایان سال 
1۳99 و برنامــه ریزی تولید یک هزار و ۸۰۰ 
دستگاه واگن، یک هزار و 72۸ دستگاه معادل 
9۶ درصد برنامه انجام شــده است و با وجود 
همه سختی ها در سال گذشته ۵۳2 دستگاه 

واگن تولید شد. 
مدیرعامل شــرکت واگن های اراک گفت: 
در سه تا چهار اخیر تعداد قراردادها و تولیدات 
را افزایش چشــمگیری داشت به طوری که 
قرارداد تولید چهار هزار دســتگاه واگن بسته 
شــد و اکنون تولید یک هزار و 127دستگاه 
قرارداد قطعی دارد و تاکنون 2۳۸ دســتگاه 
تولید و تحویل شده است و ۸۸9 دستگاه نیز 
باید تولید شود. مختاری افزود: براساس برنامه 

پنج ساله امسال واگن پارس باید 7۰۰ دستگاه 
تولید کند. در حال حاضر تولید ماهانه شرکت 
به ۶۰ دستگاه رسیده است اما، باید به ماهی 
۸۰ دستگاه برسیم و آرام آرام به ظرفیت اسمی 
شرکت که تولید هزار دستگاه در سال است، 

دست یابیم. 
وی با بیــان اینکه بر اســاس نظر هیات 
مدیره در ســال جاری تولید ۸۸۵ دســتگاه 
در واگن پارس هدفگذاری شد بیان کرد: که 
برنامه دوم در دســتور کار قرار گرفته است، 
افزود: ساماندهی خطوط تولید، آماده سازی 
خطوط تولید، تعمیرات فیکسچرها و ایستگاه 
های کاری، آماده ســازی و تعمیرات ماشین 
آلات فرسوده، محوطه سازی و انجام عملیات 
تسطیح جهت طرح های توسعه انبارها، انجام 
تعمیرات اساسی کابین های رنگ را از جمله 
اقدامات انجام شــده در ابتدای سال جاری از 
مهترین اقدامات این واحد واگن سازی است.

شرکت واگن پارس اراک واحد تولیدی مادر 
تخصصی در حوزه محصولات ریلی خاورمیانه 
است که در سال 1۳۵۴ آغاز به کار کرد و در 
سال 1۳۶۴ با سرمایه گذاری سازمان صنایع و 
نوسازی ایران به یکی از زیر مجموعه های این 

سازمان پیوست.
کارگاه های تولیدی شرکت واگن پارس در 
فضایی به وسعت ۳۳ هکتار جانمایی شده  و 
به عنوان بزرگترین ســازنده انواع لوکوموتیو، 
واگن های باری، مسافری و مترو در خاورمیانه، 
متولی اصلی تولیدات سیســتم حمل و نقل 

ریلی ایران است.
تــا کنون 12 هزار انواع واگن باری )نیمی 
از واگن های باری کشور(، ۴۰۰ دستگاه واگن 
مسافربری و ترنســت و ۳۰۰ واگن مترو در 

شرکت واگن پارس اراک تولید شده است.
1۰۰ درصد سهام شرکت واگن های اراک 
آذرماه سال 99 به گروه صنعتی مپنا واگذار شد.

مدیرعامل مپنا:

۲۰۰ نوع محصول پیشرفته در زیر مجموعه های مپنا تولید می شود

استاندار اردبیل از شروع آبگیری سد عمارت طی ماه های 
آتی خبر داد.

اکبر بهنامجو اســتاندار اردبیل در بازدید از سد عمارت 
با ابراز رضایت از میزان پیشرفت سد عمارت و فعالیت های 
در حــال انجام در جبهه های کاری مختلف گفت: تکمیل 
سد مخزنی عمارت با حجم ذخیره 1۸2 میلیون مترمکعب 
به عنوان یکی از بزرگترین طرح های آب کشــور و استان 

اردبیل است.
وی افــزود: با تکمیل این ســد که تاکنون بیش از 9۵ 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد و تملک اراضی داخل مخزن 
ســد عمارت که ۵۰ درصد آن تاکنون انجام شده و طبق 
برنامه ریزی مقرر اســت بقیه فعالیت ها و عملیات هم در 
ماه هــای آتی انجام گردد، آبگیری اولیه ســد عمارت در 

ماه های آتی انجام می شود.
بهنام جو تصریح کرد: پیشرفت سد عمارت از سال 1۳9۳ 
که 2۵ درصد پیشرفت داشت با تخصیص اعتبارات مالی 
از صندوق ملی و فاینانس داخلی و همت تمامی مسئولان 
کشوری و استانی، هم اکنون به بیش از 9۵ درصد رسیده 
است و این نشان دهنده عزم دولت تدبیر و امید برای اتمام 

طرح های مختلف در سطح استان اردبیل است.
استاندار اردبیل با اشاره به تخصیص منابع مالی مناسب 
در یک ســال اخیر به طرح های بخش آب استان، تصریح 
کرد: بــرای تمامی طرح های بخش آب اســتان از جمله 
شبکه های آبیاری و زهکشی خداآفرین، سبلان و گیوی و 
طرح های آبرسانی در یکسال گذشته با پیگیری های ویژه 
اعتبارات مناسبی در این شرایط تحریمی اخذ شده است و 

فعالیت های اجرایی و مطالعاتی در تمامی این طرح ها بدون 
تعطیلی ادامه دارد.

داود شــایقی رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان اردبیل نیز گفت: در سایه پیگیری های مدیران ارشد 
شرکت آب منطقه ای اردبیل، امروز شاهد تداوم فعالیت های 
عمرانی در تمامی طرح های بخش آب استان هستیم و با 
این روند به زودی و در دو سه ماه آتی، بخش قابل توجهی 
از این طرح ها از جمله ســدهای تازه کند انگوت و بفراجرد 
خلخال، طرح آبرسانی خلخال، طرح تصفیه خانه آب شرب 
خلخال، مجتمع آب درمانی قوتور ســوئی مشگین شهر، 
بخش های جدیدی از شبکه آبیاری و زهکشی خداآفرین، 
تعدادی از پروژه های طرح آبرسانی اردبیل و فاز اول طرح 

آبرسانی نمین و عنبران به بهره برداری می رسند و تعدادی 
از طرح ها نیز مانند ســد احمدبیگلو و شبکه آبیاری آن و 
پروژه های شبکه آبیاری سبلان و ناحیه عمرانی اول شبکه 
آبیاری و زهکشی خداآفرین در یکسال اخیر به بهره برداری 
رسیده اند و تلاش می شــود سه طرح سدهای هشجین، 
کله سر و تصفیه خانه آب شرب تازه کند انگوت امسال آغاز 

عملیات اجرایی داشته باشند.
عباس جنگی مرنی رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل 
شرکت آب منطقه ای استان اردبیل نیز گفت: با اقدامات 
انجام شده خوشبختانه کارگاه های اجرایی کلیه طرح های 
منابع آب استان اردبیل از جمله سد مخزنی عمارت فعالیت 
عمرانی دارند و 1۰ ســد مخزنی نیز در سطح استان در 

حال تکمیل مطالعات و طراحی هستند و سد عمارت نیز 
با هدف ذخیره سازی 1۸2 میلیون مترمکعب بزرگترین 
سد استان و یکی از بزرگترین سدهای کشور می باشد که 
در حال آماده سازی و تکمیل عملیات برای آغاز آبگیری 

اولیه و بهره برداری است.
وی از روند رو به رشــد دریافت اعتبارات مالی در دو 
سال اخیر و اقدامات انجام شده برای تحقق آبگیری سد 
عمارت در سال گذشته و جاری خبر داد و گفت: در یک 
سال اخیر تلاش های بسیار خوبی توسط استاندار اردبیل، 
وزارت نیرو و سازمان برنامه و بودجه برای اخذ اعتبارات 
مالی از منابع مالی مختلف و متنوع انجام گرفته و در نهایت 
خوشبختانه بخشی از اعتبارات به مبلغ هزار میلیارد ریال 
از طریق دریافت فاینانس از بنیاد مستضعفان و جانبازان 
و بخش دیگری هم توسط سازمان برنامه و بودجه کشور 

و وزارت نیرو در سال جدید تخصیص یافته است.
مدیرعامل شــرکت آب منطقــه ای اردبیل رفع موانع 
اســتملاک و رعایت حال مردم و ذینفعان املاک داخل 
مخزن این ســد با حمایت های قانونی و تامین مالی لازم 
توسط اســتاندار اردبیل و مقامات ارشد قضایی استان از 
جمله رئیس دادگســتری و دادستان مرکز استان، برای 
تســریع در تملک اراضی واقع در مخزن سد عمارت را از 
اقدامات و پیگیری های اصلی شرکت آب منطقه ای اردبیل 
عنوان کرد و افزود: خوشبختانه با تخصیص اعتبار مالی در 
سالجاری، شرکت آب منطقه ای اردبیل درحال انجام تملک 
اراضی و املاک در مخزن سد عمارت می باشد تا به دنبال 
آن بتوانیم در اسرع وقت آبگیری اولیه این سد آغاز شود.

شروع آبگیری سد عمارت طی ماه های آتی

کود شیمیایی یارانه دار مورد نیاز کشاورزان بوشهر تامین شد
مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان بوشهر 
گفت: امسال با تعامل صورت گرفته با بخش  های مختلف 
کود شیمیایی موردنیاز کشاورزان این استان تامین شده است 

و در این زمینه جای هیچگونه نگرانی نیست.
شاپور رضایی افزود: کشاورزان استان بوشهر به منظور 
تامین کود شیمیایی موردنیاز خود ملزم به نام نویسی در 
سامانه پهنه   بندی هستند و باید مشخصاتی از جمله نوع 
محصول و ســطح زیرکشت خود را در قالب سامانه اعلام 
کنند زیرا با توجه به توزیع کود با صدور حواله الکترونیکی در 
صورت ثبت نام نکردن در سامانه قادر به تامین کود نخواهند 
بود. وی بیان کرد: همه کشــاورزان بویژه برای کشت  های 

استراتژیک مانند گندم، جو و کلزا باید از هم اکنون به فکر 
تامین بذر و کود موردنیاز باشــند و آن را موکول به زمان 
پیک مصرف نکنند. رضایی با تاکید بر ضرورت تامین کود 
از کارگزاری  های طرف قرارداد شــرکت خدمات حمایتی 
کشــاورزی ادامه داد: در سالی که به عنوان سال »تولید، 
پشتیبانی و مانع  زدایی  ها مزین است، این شرکت تلاش خود 
را برای انجام پشتیبانی وحمایت از کشاورزان بویژه در بخش 
تامین کود دوچندان خواهند زیرا بنابه نظر کارشناســان 
فنی، تامین کود با کیفیت به تنهایی میزان تولید و کیفیت 
محصولات را حداقل ۳۰ درصد افزایش می  دهد. وی ادامه 
داد: ارزان بودن قیمت کود عاملی برای قاچاق و گرانی آن 

نیز عاملی برای ورود کودهای تقلبی به بازار اســت که در 
همین راستا نظارت بر شبکه توزیع نیز تشدید شده است 
تا از ورود کودهای تقلبی به شبکه توزیع جلوگیری شود. 
رضایی افزود: در این ارتباط سال گذشته 2 فروشگاه غیر 
مجاز عرضه کودهای یارانه دار شناسایی و برای طی فرایند 
قانونی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان بوشهر معرفی 
شــدند. وی با اشاره به تامین ۵۰ درصد کود اوره کشور از 
طریق استان بوشهر اظهار داشت: با تعامل خوبی که سال 
گذشته با شرکت پتروشیمی عسلویه شد شرکت خدمات 
حمایتی کشاورزی توانست 9۵۶ هزار تن کود اوره را تامین 
و به اقصی نقاط کشــور حمل کند. رضایی ادامه داد: 17 

هزار تن کود اوره نیز برای کشاورزان هم استانی جذب شد 
که یکهزار و ۴۰۰ تن آن برای شرایط کمبود کود اوره در 
انبار ذخیره سازی شده است.  مدیر شرکت خدمات حمایتی 
کشاورزی استان بوشهر گفت: سال جاری نیز برای استان 
بوشهر یکهزار و ۵۰۰ تن و برای سایر استان  ها 1۸1 هزار 
تن کود اوره تامین و در اختیار شبکه توزیع قرار گرفته تا 

نسبت به تامین کود موردنیاز کشاورزان اقدام کنند.
وی افزود: شرایط تحریمی و تغییرات نرخ ارز در سال 
گذشته باعث شد کشاورزان بخوبی نتوانند از کودهای پایه 
)فسفاته و پتاسه( استفاده کنند که برای جبران آن برخی 

اقدام به جایگزینی آن با کود اوره کردند.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1400/02/27

شماره : 1092

  محمود رضایــی -   ایده روز  | بحث 
تمدید قراردادهای استقلال یکی از مهم ترین 
موضوعات این روزهای آبی پوشــان است و 
این درحالی است که باشگاه استقلال در این 

موضوع گذشته قابل دفاعی نداشته است.
 اســتقلال این روزها تحت هدایت فرهاد 
مجیدی، روزهای پرتلاطمی را می گذراند و 
آبی پوشــان در رقابت های مختلف توانستند 
نتایــج مختلف و قابل توجهی را به دســت 
بیاورند. شکست در داربی 9۵ اما تب این روند 
را داغ تر کرده است. به راستی استقلال برای 
رســیدن به موفقیت پایدار و حفظ شاکله ی 
این تیم چه برنامه ای بــرای تمدید قرارداد 

بازیکنانش دارد؟
با نزدیک شدن به پایان فصل و تمام شدن 
یک فصل دیگر از رقابت های لیگ برتر فوتبال، 
سوال همیشگی هواداران از باشگاه استقلال، 
بحث فراردادهای بازیکنان اســتقلال است 
که همچنان مشــخص نیست چه بازیکنانی 
قرار است با استقلال تمدید کنند. از طرفی 
همچنان لیســت فرهاد مجیدی برای فصل 
بعد مشخص نشده است و باید منتظر ماند و 
دید چه زمانی این مساله سر و شکل خودش 

را می گیرد.
همانطور که مشــخص است قراردادهای 
بازیکنانی همچون سیدحســین حســینی، 
ســیاوش یزدانــی، محمد نــادری، هروویه 
میلیچ، آرش رضاوند، مسعود ریگی، فرشید 
اسماعیلی، ارسلان مطهری و شیخ دیاباته به 
پایان خواهد رســید و در این رابطه حجت 
نظری ســخنگوی باشگاه استقلال می گوید: 
مدیرانی که الان در باشگاه مسوولیت دارند، 
نشان دادند که می توانند سابقه منفی نداشته 

باشند. ما توانستیم شاکله تیم را حفظ کنیم. 
هر چند علی کریمی و روزبه چشــمی از ما 
جدا شــدند و بازیکنان خوبی در ادامه راه به 
ما اضافه شدند و این نشان می دهد تجربه کار 
ما منفی نیست و تلاش می کنیم همین فضا 
را ادامه دهیم و می خواهیم در مرحله حذفی 
رقابت های لیگ قهرمانان آسیا موفق باشیم 
و تلاش می کنیم به عنوان میزبان این بازی 
را برگــزار کنیم و امیدوارم این اتفاق بیفتد. 
تلاش ما این اســت تیــم را تقویت کنیم تا 

نتایج خوبی کسب کنیم.
با وجــود به اتمام رســیدن قراردادهای 

بازیکنان مهم استقلال، تا اینجای کار معلوم 
نشده است که باشگاه استقلال چه برنامه ای 
برای تمدید قراردادها خواهد داشت. با توجه 
به اســامی گفته شــده وجود دارد، به نظر 
می رســد مجیدی به نظر اکثر بازیکنان ذکر 

شده نیاز داشته باشد.
در دوره مدیریت احمد سعادتمند، سیاست 
جالبی شکل گرفت و او برای تمدید قراردادها، 
اقداماتــی انجام داد تا بتواند در بحث تمدید 
قرادادها موفق عمل کند. شــاید همه به یاد 
داشــته باشند که روزبه چشمی مدافع وقت 
اســتقلال قراردادش با آبی پوشــان به پایان 

رســیده بود و گمانه زنی های بســیاری در 
خصوص جدایی او مطرح شده بود اما پیش از 
فصل گذشته رقابت های لیگ قهرمانان آسیا، 
باشگاه استقلال عکسی از چشمی و سعادتمند 
منتشر کرد که نشــان می داد این بازیکن با 

استقلال قرارداد خود را تمدید کرده است.
در جریان رقابت های لیگ قهرمانان آسیا، 
ســایت های قطری در خصوص جدایی این 
بازیکن مطالبی را منتشر کردند که در همان 
موقع باشگاه استقلال در رسانه  رسمی خود 
ایــن خبر را تکذیب کرد اما بعد از پایان این 
رقابت ها او به ام صلال قطر پیوست. در گیر و 

دار این اتفاقات سعادتمند پس از برکناری اش 
از مدیرعاملی باشــگاه استقلال گفت: روزبه 
چشــمی تحت شرایطی با من قرارداد بست 
که گفت اگر نتواند خانواده اش را راضی کند، 
از اســتقلال می رود. مگر من به جای روزبه 

چشمی، محمدحسین مرادمند را نیاوردم؟

این درحالی بود که رســانه ها و مدیران 
باشــگاه اســتقلال از قرارداد و بند جدایی 
چشمی صحبت می کردند اما اصل ماجرا بر 
این بوده که هیچ قراردادی میان چشــمی و 
استقلال وجود نداشته و همه چیز فرمالیته 
میان طرفین شکل گرفته است و سعادتمند 
تنها به این علت با چشــمی عکس یادگاری 
انداخت تا دیگر بازیکنان  استقلال را تشویق 
کند تا بتواند قراردادهای شان را تمدید کند.

از دوره حضور مدیریت جدید اســتقلال، 
شــاید یکی از بازیکنانی که می توانست در 
اســتقلال بمانــد اما راهی قطر شــد، علی 
کریمی بود. طبق اطلاعات دریافت شــده، 
علی کریمی قرار بود با سعادتمند، قراردادی 
یــک فصله به ارزش 1۰ میلیارد تومان امضا 
کند اما دوره حضور ســعادتمند در استقلال 
ادامه دار نشــد تا کریمی هم قید حضور در 

جمع آبی پوشان را بزند.
با این وجود اســتقلال در فصل پیش رو و 
برای نقل و انتقالات فصل آینده چالش های 
بزرگــی در پیش خواهد داشــت. باید دید 
سیاست های مددی مدیرعامل استقلال برای 
قراردادهایی که قرار اســت امضا شود به چه 
صورت خواهد بود و چه سیاست هایی برای 
بازیکنانی که قرار اســت با استقلال تمدید 

کنند، در نظر گرفته می شود؟

قراردادهای فرمالیته  در انتظار استقلال؟

 تصمیم فیفا علیه تیم ملی ایران؟
کنفدراســیون فوتبــال آســیا امــروز رســما اعــلام کــرد کــه تیــم ملــی فوتبال 
کــره شــمالی از حضــور در رقابت هــای انتخابــی مشــترک جــام جهانــی و جــام 

ملت هــای آســیا انصــراف داده اســت.
ــه  ــه ای ب ــا انتشــار اطلاعی ــروز یکشــنبه ب ــیا ام ــال آس ــیون فوتب  کنفدراس
صــورت رســمی اعــلام کــرد تیــم ملــی فوتبــال کــره شــمالی از ادامه مســابقات 
انتخابــی مشــترک جــام جهانــی 2۰22 و جــام ملت هــای 2۰2۳ آســیا انصــراف 

داده اســت.
AFC خاطرنشــان کــرده اســت کــه ایــن موضــوع بــه کمیتــه مســابقات فیفــا 

ــام  ــی ج ــتم انتخاب ــروه هش ــدول گ ــات ج ــاره جزئی ــا درب ــود ت ــاع می ش ارج
جهانــی تصمیــم گیــری کنــد.

ــازی بیشــتر صدرنشــین  ــا 9 امتیــاز و یــک ب در ایــن گــروه ترکمنســتان ب
اســت و کــره جنوبــی، لبنــان و کــره شــمالی ۸ امتیــازی هســتند.

پیــش از ایــن عنــوان شــده بــود کــه احتمــال دارد امتیــاز بازی هــای رو در 
روی کــره شــمالی بــه حریفانــش داده شــود کــه در ایــن صــورت کار بــرای تیــم 

ملــی ایــران ســخت خواهــد شــد.
ــگاه  ــن در جای ــراق و بحری ــد از ع ــا بع ــن رقابت ه ــوم ای ــروه س ــران در گ ای

ــرار دارد. ســوم ق
ــیا در  ــای آس ــام ملت ه ــی و ج ــام جهان ــترک ج ــی مش ــابقات انتخاب مس
هشــت گــروه برگــزار می شــود کــه هشــت تیــم صدرنشــین بــه عــلاوه چهــار 

ــه نهایــی خواهنــد شــد. ــر رده دوم راهــی مرحل تیــم برت
ــش  ــوان پی ــود، می ت ــش داده ش ــه حریفان ــمالی ب ــره ش ــازات ک ــر امتی اگ
ــادآورده ای  بینــی کــرد کــه تیم هــای اول و دوم ایــن گــروه صاحــب امتیــاز ب
می شــوند کــه معــادلات صعــود بــه مرحلــه بعــد را تحــت تاثیــر قــرار می دهــد.

 پیشنهاد قطری ها كار خودش را كرد!
ــع  ــل از جم ــان فص ــع در پای ــور قط ــپولیس بط ــوش پرس ــی پ ــع مل مداف

ــود. ــی ش ــدا م ــت ج ــان پایتخ سرخپوش
ــس از  ــال پرســپولیس پ ــم فوتب ــع تی ــی زادگان مداف  محمدحســین کنعان
کــش و قوس هــای فــراوان تصمیــم بــه جدایــی قطعــی از ایــن باشــگاه گرفــت.

مدافــع تیــم ملــی فوتبــال ایــران کــه تــا پایــان فصــل جــاری با سرخپوشــان 
قــرارداد دارد پیشــنهاد باشــگاه الاهلــی قطــر را پذیرفتــه اســت تــا در تابســتان 

بــه جمــع لژیونرهــای ایرانــی لیــگ ســتارگان قطــر اضافــه شــود.
کنعانــی زادگان کــه پیشــنهاد تمدیــد قــرارداد بــا پرســپولیس را نیــز داشــت 
ــه  ــم ب ــد تصمی ــت می کن ــا دریاف ــه از قطری ه ــی ک ــغ بالای ــل مبل ــه دلی ب
جدایــی قطعــی از جمــع شــاگردان یحیــی گل محمــدی گرفتــه تــا بتوانــد پول 
بیشــتری دریافــت کنــد.وی تــا پایــان فصــل جــاری رقابت هــای لیــگ برتــر در 
پرســپولیس حضــور خواهــد داشــت و بلافاصلــه پــس از اتمــام ایــن بازی هــا بــه 
قطــر خواهــد رفــت تــا بــا حضــور در باشــگاه الاهلــی قطــر پیراهــن ایــن تیــم 
ــی زادگان پیشــنهاد یــک میلیــون و 1۵۰ هــزاردلاری از  ــن کند.کنعان ــر ت را ب
قطری هــا دریافــت کــرده بــود تــا دیگــر تمایلــی بــه مانــدن در فوتبــال ایــران 

نداشــته باشــد.

 احتمال جدایی روزبه چشمی از ام صلال 
ــرای قطــر احتمــال تغییــرات زیــاد در ام صــلال و  طبــق اعــلام روزنامــه ال

جدایــی روزبــه چشــمی از ایــن تیــم در تابســتان زیــاد اســت.
 روزبــه چشــمی فصــل قبــل بــا پیراهــن ام صــلال در لیــگ ســتارگان قطــر 

بــه میــدان رفــت.
روزنامــه الــرای دربــاره عملکــرد ام صــلال بــا بازیکنــان خارجــی اش در فصل 
قبــل لیــگ قطــر نوشــت: هیــچ کــدام از بازیکنــان خارجــی ام صلال نتوانســتند 
بــه تیــم کمــک کننــد. ام صــلال فصــل قبــل ۵ بازیکــن خارجــی جدیــد جذب 
کــرد امــا هیــچ تغییــری در جایــگاه تیــم نســبت بــه فصــل قبــل تــر بــه وجــود 

نیامــد و تیــم بازهــم بــا قــرار گرفتــن در رده دهــم بــه کار خــود پایــان داد.
ایــن روزنامــه در ادامــه نوشــت: بایــد ام صــلال از همیــن اکنــون بــه دنبــال 
تقویــت خــود بــرای فصــل بعــد باشــد و بــا بازیکنــان خارجــی جدیدی قــرارداد 

امضــا کنــد تــا فصــل متفاوتــی را تجربــه کنــد.
باتوجــه بــه اینکــه خــط دفاعــی ام صــلال فصــل خوبــی را تجربــه نکــرد این 
احتمــال زیــاد اســت کــه چشــمی در فهرســت فــروش قــرار گیــرد و در ایــن 

صــورت شــاید بــه فوتبــال ایــران و اســتقلال برگــردد.

  مهدی در آستانه تصاحب كفش طلای پرتغال
ــوآوه  ــر ری ــی لیــگ پرتغــال براب ــو در هفتــه ماقبــل پایان تیــم فوتبــال پورت
بــه پیــروزی رســید و مهــدی طارمــی در ایــن مســابقه کــه منجــر بــه نایــب 

ــاس گل داد. ــو شــد، یــک پ ــی پورت قهرمان
 هفتــه ســی و ســوم لیــگ فوتبــال پرتغــال شــب گذشــته پیگیــری شــد که 
در یکــی از بازی هــای ایــن هفتــه تیــم پورتــو بــا نتیجــه ۳ بــر صفــر تیــم ریوآوه 
را از پیــش رو برداشــت. مهــدی طارمــی مهاجــم ایرانــی پورتــو در ترکیب اصلی 
تیمــش حضــور داشــت و در ۶7 دقیقــه بــازی بــرای پورتــو موفــق شــد پاس گل 

دوم را بــا »لوئیــس دیــاز« همبــازی خــود بدهد.
پورتــو بــا ایــن بــرد 77 امتیــازی شــد و نایــب قهرمانــی خــود را در پرتغــال 

قطعــی کــرد.
ــی نشــد و در لیــگ پرتغــال 1۵  ــه گلزن ــق ب ــن مســابقه موف طارمــی در ای
گُلــه باقــی مانــد امــا تعــداد پــاس گل هــای خــود را بــه عــدد 1۰ افزایــش داد تا 

شــانس نخســت کســب عنــوان کفــش طــلای فوتبــال پرتغــال باشــد.
در دیگــر بــازی ایــن هفتــه، اســپورتینگ کــه قهرمانــی اش را هفتــه گذشــته 
قطعــی کــرده بــود بــه مصــاف تیــم رده ســومی بنفیــکا رفــت کــه ایــن بــازی 
ــوس« بازیکــن  ــه ســود بنفیــکا تمــام شــد.»پدرو گونکال ــر ۳ ب ــا نتیجــه ۴ ب ب
اســپورتینگ و »هریــس ســفروویچ« مهاجــم تیــم بنفیــکا هــر کــدام در ایــن 
بــازی دو گل بــه ثمــر رســاندند تــا در جــدول گلزنــان لیــگ پرتغــال 2۰ گُلــه 
شــوند. بــه ایــن ترتیــب طارمــی کــه احتمــالاً برنــده کفش طــلای لیــگ پرتغال 

خواهــد بــود، شــانس بســیار کمــی بــرای کســب عنــوان آقــای گلــی دارد.
پورتــو روز چهارشــنبه در هفتــه پایانــی لیــگ پرتغــال بــه مصــاف بلننســه 
مــی رود.در دیگــر بــازی شــب گذشــته، تیــم پورتومیننــز بــه مصــاف بواویســتا 
رفــت و بــا یــک گل شکســت خــورد. جعفر ســلمانی بازیکــن ایرانــی پورتومیننز 

در ایــن دیــدار فرصــت بــازی پیــدا نکــرد و نیمکــت نشــین مانــد.
در حــال حاضــر تیــم اســپورتینگ بــا ۸2 امتیــاز صدرنشــین و قهرمــان لیگ 
پرتغــال اســت. پورتــو بــا 77 امتیــاز نایــب قهرمانــی خــود را قطعــی کــرده و 

بنفیــکا بــا 7۳ امتیــاز در رده ســوم قــرار دارد. 

 ركورد جدید سیدجلال در لیگ برتر
کاپیتــان پرســپولیس بــا حضــور در دربــی یــک رکــورد دیگــر بــه نــام خــود 

ثبــت کــرد.
 ســیدجلال حســینی کــه در بــازی مقابــل اســتقلال تبدیــل بــه مســن ترین 
بازیکــن تاریــخ دربــی شــد حــالا یــک رکــورد دیگــر را هــم بــه نــام خــود ثبــت 

ــت. کرده اس
کاپیتــان قرمزهــا در دربــی 9۵ بــه رکــورد ۴۶7 بــازی در لیــگ برتــر رســید 
ــازی در تاریــخ رقابــت هــا  ــه ایــن ترتیــب او رکــورددار بیشــترین تعــداد ب و ب

شــده اســت.

اسامی 17 بازیکن دعوت شده به اردوی تیم ملی در سایت رسمی فدراسیون جهانی بازتاب داشت.
 فدراســیون جهانی والیبال در خصوص حضور ملی پوشــان والیبال ایران در رقابت های لیگ ملت ها نوشت: 
ولادیمیر آلکنو، ســرمربی روســی والیبال ایران 17 بازیکن را برای حضور در رقابت های لیگ ملت های 2۰21 

به خط کرد. 
فدراسیون جهانی والیبال از سعید معروف، امیر غفور، میلاد عبادی پور و سید محمد موسوی به عنوان ستاره 
های باتجربه یاد می کند و اشــاره دارد که تمام بازیکنان نامبرده شــده همگی در فصل گذشــته فعالیت های 

باشگاهی داشته اند. 
همچنین فدراسیون جهانی والیبال به چهره های جوان ایران اشاره می کند.

 لیگ ملت های 2۰21 در حالی در شــهر ریمینی ایتالیا برگزار خواهد شــد که این رقابت ها در سال 2۰2۰ 
به دلیل شیوع کرونا لغو شده بود. قرار است مرحله مقدماتی لیگ ملت ها در گروه مردان از هفتم خردادماه آغاز 

شود و تا دوم تیرماه به مدت 27 روز ادامه داشته باشد. 
رقابت ملی پوشــان ایران در لیگ ملت های 2۰21 و در هفته های اول آســان نخواهد بود.  تیم ملی والیبال 
مردان ایران به ترتیب به مصاف ژاپن، روسیه، هلند، کانادا، ایتالیا، بلغارستان، آمریکا، صربستان، آلمان، استرالیا، 

برزیل، اسلوونی، فرانسه، لهستان و آرژانتین خواهد رفت.
ایران تاکنون دو دوره در لیگ ملت ها شرکت کرده است. ایران در سال 2۰1۸ به مقام دهم و در سال 2۰19 
به مقام پنجم رســید. حتی فدراسیون جهانی والیبال در گذشــته در خصوص ایران نوشت که ملی پوشان امید 

سکو دارند و تنها به جمع چهار تیم برتر پایانی فکر می کنند. 
میلاد عبادی پور، رضا عابدینی، سعید معروف، سیدمحمد موسوی، پوریا فیاضی، محمدرضا حضرت پور، مسعود 
غلامی، امیر غفور، صابر کاظمی، محمدجواد معنوی نژاد، علی اصغر مجرد، علی شفیعی، میثم صالحی، محمدطاهر 

وادی، آرمان صالحی، امیرحسین اسفندیار و بردیا سعادت در لیگ ملت ها حضور خواهد یافت.

دو بانوی پاراتکواندو در انتخابی المپیکآلکنو بازیکنانش را به خط کرد

رییس انجمن پاراتکواندو با اشــاره به اعزام دو بانوی تکواندوکار برای نخســتین بار به مسابقات کسب سهمیه 
بازیهای پارالمپیک گفت: مقدمات اعزام این دو بانوی پاراتکواندو به اردن برای کســب ســهمیه توسط فدراسیون 

تکواندو و کمیته ملی پارالمپیک انجام شده و مشکلی وجود ندارد.
مســعود لشــگری، درباره وضعیت اعزام این دو بانوی پاراتکواندو به اردن و احتمال لغو ســفر به دلیل تشدید 
بیماری کرونا، اظهار کرد: تیم تکواندو بانوان از بهمن ماه سال گذشته تشکیل شد و با برگزاری اردو سعی کردیم 
بهترین نفرات را برای مسابقات کسب سهمیه گزینش کنیم که پس از برگزاری چند مرحله اردو، فاطمه دودانگه 
در وزن منهای ۴9 کیلوگرم و رایحه شهاب در مثبت ۵۸ کیلوگرم برای شرکت در مسابقات کسب سهمیه ورودی 

به پارالمپیک توکیو که اواخر اردیبهشت برگزار می شود، راهی اردن خواهند شد.
وی گفت: برای اعزام این دو بانوی تکواندوکار به اردن مقدمات کار با حمایت فدراسیون تکواندو و با همکاری 

کمیته ملی پارالمپیک انجام شده و مشکلی برای اعزام وجود ندارد.
لشکری در پاسخ به این پرسش که چقدر امید به کسب سهمیه توسط این دو بانوی پاراتکواندوکار وجود دارد، 
افزود: چون این تیم نوپاست و تجربه حضور در مسابقات برون مرزی را ندارند، ارزیابی دقیقی نمی توانیم درباره 
وضعیت آنها برای حضور در مســابقات کســب سهمیه پارالمپیک داشته باشیم، اما تلاش بر این است که بهترین 

عملکرد را در اردن داشته باشند.
رییس انجمن پاراتکواندو خاطرنشــان کرد: از بهمن ســال گذشــته که اردوی تکواندوکاران شروع شد، سعی 
کردیم ورزشــکاران را در بهترین شــرایط و امکانات که فدراسیون تکواندو فراهم کرده بود، آنها را برای مسابقات 
کسب سهمیه آماده کنیم، حال این که در اردن به چه نتایجی دست پیدا کنند بستگی به وضعیت سایر حریفان 

و عملکرد این دو تکواندوکار دارد.
وی در پایان زمان اعزام این دو بانوی پاراتکواندوکار به مســابقات انتخابی بازی های پارالمپیک توکیو را 29 

اردیبهشت به همراه عاطفه کشاورز )سرمربی( و الهه مهربانی )مربی( عنوان کرد.

یکی از بازیگران پیشکسوت ایران بدون داشتن دانش 
و اطلاعات کافــی در مورد وزنه برداری زنان، اظهار نظر 

عجیبی نسبت به این رشته انجام داد.
 علاقه مندی اقشار مختلف به ورزش بر کسی پوشیده 
نیســت و طبیعی است که از محافل خانوادگی گرفته تا 
صفحات مجازی  و مصاحبه های رسمی اظهار نظر های 
مختلفی نسبت به رشته های ورزشی و ورزشکاران وجود 

داشته باشد. 
اما برخی اظهار نظرها می توانند آسیب زا باشند و آن 
هم زمانی است  که یک فرد شناخته شده بدون داشتن 
اطلاعات کافی و دقیق، در مورد یک رشته نظر کارشناسی 
غلط بدهد و اطلاعات نادرست خود را  به خورد مردم دهد. 
ممکن است این اطلاعات غلط که پایه علمی هم ندارند، 
باعث ایجاد نگرانی خانواده هایی  شود که فرزندانشان در 

آن رشته فعالیت می کنند.
اخیرا داریوش ارجمند بازیگر پیشکســوت ایران در 
گفت وگویی انتقاداتی را نسبت به وزنه برداری زنان مطرح 

کرد که صحبت های او ایرادهای زیادی داشت.
او در  این گفت وگو عنوان کرده اســت وزنه زدن زنان  
باعث افتادگی رحم و از دست دادن قدرت باروری آن ها 
می شود. هم چنین عنوان کرد که  حسین رضازاده 277 
کیلوگرم وزنه زده اســت و یک خانم باید 2۵۰ کیلوگرم 
وزنه بزند تا به جای اینکه بهترین مادر دنیا شوند، بهترین 

وزنه بردار جهان شود.
اطلاعــات آقای بازیگر حتی در مورد رکوردهای وزنه 
برداری هم درســت نیست چراکه بیشترین وزنه ای که 
حســین رضا زاده زده 277 کیلوگرم نیســت و 2۶۳.۵ 
کیلوگرم بوده است. ســنگین ترین وزنه 27۰ کیلوگرم  
بوده  که لاشا تالاخادزه  وزنه بردار گرجستان در تمرین 

بالای  سر برده است. 
نکته دیگر این است که در بخش زنان، وزنه بردار فوق 
سنگین جهان در حال حاضر یک چینی است که رکورد 
جهان را هم در اختیار دارد و بیشــترین وزنه ای که زده 

1۸7 کیلوگرم بوده اســت.  در سال های قبل هم تاتیانا 
کاشیرینا وزنه بردار فوق سنگین و مطرح روسیه بیشترین 
وزنه ای که در جهان زد، 19۳ کیلوگرم بوده است و هیچ 
کجا قید نشده است که یک زن وزنه بردار برای بهترین 

وزنه بردار جهان شدن باید وزنه 2۵۰ کیلوگرم را بزند.
 مســئله مهم دیگر این است که وزنه برداری زنان در 
ایران قدمت زیادی ندارد اما در کشــورهای مختلف پنج 
قاره قدمت دار اســت و کشورهای مختلفی مدال جهانی  
و المپیــک در وزنه برداری زنــان دارند و همچنان هم 
در این رشــته کار می کنند و اگر مشکلی وجود داشت  
شــاهد پرورش نســل به نســل  زنان وزنه بردار در این 

کشورها نبودیم.
در این که وزنه برداری رشــته ســنگینی اســت و 
مصدومیت های مختلفی را هم برای وزنه برداران مرد و 
هم زن دارد شکی نیست اما اینکه باعث شود، شانس مادر 
شدن را از یک زن بگیرد چنین چیزی ثابت نشده است. 
اگر این رشته باعث به خطر افتادن سلامت زنان می شد 
قطعا کمیته بین المللی المپیک اجازه نمی داد این رشته 
از  2۰۰۰ ســیدنی وارد بازی های المپیک شود و یا  در 
بررسی مجدد رشته ها که در سال های اخیر انجام گرفت، 
آن را به دلیل آسیب زا بودن از المپیک حذف می کرد.

نکته دیگر این است در کشورهای مختلف، زنان وزنه 
بردار زیادی وجود دارند که هم وزنه زدند و هم مادر شدند 

که چند نمونه از آنها را معرفی می کنیم.
*سیبل اوزکان از ترکیه دارنده چندین مدال جهانی 

و قهرمانی اروپا  فرزند پسر دارد.
* اوکسان سیلونکو از روسیه ، قهرمان المپیک و جهان 

و اروپا و رکورددار جهان یک پسر دارد.
*آنا لشنیســکا وزنه بردار ســابق تیم ملی لهستان 

دختر دارد.
*ســامانتا زیمرمن وزنه بــردار 7۶ کیلوگرم آمریکا  

فرزند پسر دارد.
*ورزش اثر ســوء روی فعالیت های فیزیولوژی بدن 

زن و مرد ندارد
دکتر روح الله نوریان متخصص پزشکی ورزشی و عضو 
دپارتمان پزشکی ورزشی دانشگاه علوم پزشکی تهران در 
گفتگو با ایســنا درباره ی  این بــاور که وزنه برداری  بر 
روی قدرت باروری زنان آسیب زا خواهد بود یا خیر، بیان 
کرد: ورزش اثر سویی روی فعالیت های فیزیولوژیکی بدن 
مرد و زن  ندارد. حالا اگر در این راه کسی دوپینگ کرد، 
عوارضی روی فعالیت های فیزیولوژیک دارد و این مسئله 
هم زن و مرد ندارد.او ادامه داد: موفقیت در ورزش هم تابع 

تمرین، تغدیه، ریکاروی و ژنتیک است و نمی توان  گفت 
هر کسی وارد ورزش شود دچار مشکلات اساسی خواهد 
شــد. از طرفی ورزش حرفه ای، شغل است و  با آسیب 
عجین شده و مهم این است که کنترل شود و آسیب ها 
را به حداقل رســاند. یک کارگر هم که  در کارخانه ای 
مجبور است کیسه های سنگین را جابجا کند ممکن است 
دچار خطر بیرون زدگی دیسک و مشکلات دیگر شود. 

دکتر نوریان در پاسخ به این پرسش که تاکنون چنین 
مسئله ای وجود داشته است که وزنه برداری حتما باعث 
آسیب به زنان شود، تاکید کرد: این حرف مبتنی بر شواهد 
نیست وگرنه در مقاله ها باید به تعداد زیادی خانم  برخورد 
کنیم که دچار این عارضه شده باشند. کسی که دوپینگ 
می کند هم رحم خود را از دست نمی دهد، بلکه ممکن 

است باروری فرد را دچار مشکل کند.
دکتر داود باقری، رییس کمیته پزشــکی فدراسیون 
وزنه برداری نیز در این مورد تاکید کرد: وزنه برداری برای 
بانوان هیچ عارضه ای ندارد. وزنه برداری در کشــورهای 
دیگر قدمت زیادی دارد و خیلی از این کشــورها از نظر 
علمی و داشتن انستیتو های علمی در زمینه طب ورزشی 
صاحب نام هستند. بنابراین اگر کوچکترین آسیبی را می 
رساند، قطعا آن را اعلام و با آن مقابله می کردند نه اینکه 

روز به روز آن را گسترش دهند.
 او ادامه داد: خیلی از بانوان وزنه بردار در جهان الان 
زندگی طبیعی خود را دارند و  این حرفها برگرفته از یک 
باور غلط است نه اطلاعات صحیح و دقیق. راجع به مسائل 
علمی باید متخصصان علمی نظر بدهند. از طرفی کمیته 
بین المللی المپیک وقتی رشــته ای را انتخاب می کند 
براساس منشور المپیک و استاندارد های خاص خودش 
است و رشته ورزشی را انتخاب نمی کند که به یک انسان 
آســیب بزند. چون ورزش برای رشد  جسم و روان است 
نه آســیب زدن. چرا دوپینگ را ممنوع کرده اند چون به 
انسان آسیب می زند  و اگر وزنه برداری هم آسیب وارد 

می کرد، آن را هم منع می کردند.

وقتی همه کارشناس می شوند!



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه :
 سعیده محمد

 |  تحریریه  : مهدی محرری ، زهرا 
جعفری ،سیدمحمد قیصری ،فاطمه 

صغری حجازی امیری، محمود رضایی
 |  سازمان آگهی ها : مصطفی 

عبدالملکی 
 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  ابتدای 

خیابان آزادی، كوچه جنتی، پلاك 7  
 | كد پستی 14189-43753
 |  تلفن و  نمابر : 66563830

   | سازمان آگهي ها:  66563830 
 | چاپ : نگار نقش 

 |  توزیع : نشر گستر امروز 

وز
ث ر

دی
ح

وز
ث ر

دی
  ح

ند
دم

 را
لی

ز:ع
رو

ن 
تو

ار
ک

ند
دم

 را
لی

ز:ع
رو

ن 
تو

ار
        ک

پشت پرده ثبت نام فله ای در انتخابات ریاست جمهوری!
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فناوریفناوری
   شــکل گیری همکاری های بین المللی در راستای توسعه 

فناوری های حوزه باغبانی
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری با وزارت جهاد کشاورزی در یک 
رویداد بین المللی برای توسعه فناوری های حوزه باغبانی مشارکت می کند.

 به نقل از معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری، ســتاد توســعه 
زیســت فناوری معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری و وزارت جهاد 
کشــاورزی سلســله رویدادهای بین المللی حوزه کشاورزی ایران- هلند را 
با مشارکت دانشــگاه واخنینگن این کشور و با هدف توسعه فناورانه حوزه 

باغبانی 29 اردیبهشت ماه سال جاری برگزار می کنند.
این رویداد با موضوعاتی چون »باغبانی گلخانه ای«، »مدیریت  اقتصادی 
سیســتم های باغبانی گلخانه ای« و »مدیریت زنجیره پشتیبانی کشاورزی 
گلخانه ای« برگزار می شــود. علاقه مندان برای کسب اطلاعات بیشتر می 

توانند به آدرس اینترنتی http://biodc.isti.ir/ مراجعه کنند.
هدف از برگزاری ان، ارتقاء صنعت باغبانی هوشمند در کشور است. این 
هدف به شــکل گیری یک همکاری مشترک با کشور هلند منجر شده است 
و نخستین رویداد از این وبینار با حضور محققان سازمان تحقیقات، آموزش 

و ترویج کشاورزی و اساتید دانشگاه واخنینگن برگزار می شود.
محققان بخش کشاورزی معتقدند فناوری های نوین همه زندگی بشر از 
جمله صنعت کشــاورزی را احاطه کرده است که با نفوذ هرچه بیشتر این 
تکنولوژی ها می توان کشــاورزی پایدارتری را ایجاد کرد تا به این ترتیب 
منابع غذایی پایدار و سالمی در اختیار مصرف کنندگان قرار داد. این رویداد 

نیز در راستای تحقق همین هدف برگزار خواهد شد.

 نخستین مریخ نورد چین در سیاره سرخ فرود آمد
سازمان ملی فضایی چین اعلام کرد: نخستین ساعات بامداد شنبه ربات 

مریخ نورد »ژورونگ« با موفقیت بر سطح سیاره سرخ فرود آمد.
 به نقل از شینهوا، سازمان ملی فضایی چین اعلام کرد: نخستین ساعات 
بامداد شــنبه ربات مریخ نورد »ژورونگ« با موفقیت بر ســطح سیاره سرخ 

فرود آمد.
تیم تحقیقاتی علمی با سیگنال ارسال شده توسط مریخ نورد، اولین فرود 

روی سیاره فراخورشیدی را تأیید کرد. 
»تیــان وی-1« از مــاه فوریــه در مــدار مریخ می چرخید و مشــغول 
تصویربرداری دقیق از سطح این سیاره بود تا بهترین نقطه برای فرود آوردن 
ژرانگ را شناســایی کند؛  کاوشــگر Tianwen-1  شامل یک مدارگرد، یک 

سطح نشین و یک مریخ نورد به نام »ژورونگ« است.
تومــاس زوربوچــن)Thomas Zurbuchen(، اخترشــناس و از مدیران 
ماموریت ناسا با انتشار توئیتی فرود موفقیت آمیز اولین مریخ نورد اکتشاف 
چین را تبریک گفــت.وی افزود: من همراه با جامعه علمی جهانی، منتظر 
کمک های مهمی هســتم که این ماموریت در درک بشریت از سیاره سرخ 
انجام خواهد داد.تاکنون، این کاوشگر 29۵ روز در فضا بوده است و با زمین 

حدود ۳2۰ میلیون کیلومتر فاصله دارد.

 درمان بیماری های ویروسی با ارائه یک ساختار 3بعدی جدید
پژوهشــگران استرالیایی سعی دارند با ارائه یک ساختار سه بعدی جدید 

از ویروس ها، به درمان بیماری های ویروسی کمک کنند.
 به نقل از هلث نیوز اکسپرس، پژوهشگران استرالیایی دریافته اند مدل های 
ذرات نابالغ »فلاوی ویروس »)flavivirus(، در اصل به درستی تفسیر نشده اند.

 Monash(»و »دانشگاه مانش )UQ(»پژوهشگران »دانشــگاه کوئینزلند
University( اســترالیا، نخستین ســاختار مولکولی سه بعدی کامل فلاوی 

ویروس ها را ارائه داده اند که یک سازمان دهی غیرمنتظره را نشان می دهد.
این گروه پژوهشــی، در حال بررسی ویروس موسوم به »Binjari« بودند 

که به این کشف دست یافتند.
دکتر »دنیل واترســون«)Daniel Watterson(، از پژوهشگران این پروژه 
گفــت: ما از ویروس Binjari اســتفاده می کردیم که با ژن های ویروســی 
خطرناک تری ترکیب می شــود تا ایمن تر باشد و تاثیر واکسن ها را افزایش 
دهد اما هنگام بررسی Binjari دریافتیم ساختار مولکولی که همه ما از سال 

2۰۰۸ با آن کار کرده ایم، کاملا درست نبوده است.
وی افزود: تصور کنید هنگامی که نقشه ابتدایی اشتباه است، سعی دارید 
خانه ای بسازید. این دقیقا همان اتفاقی است که هنگام درست نبودن نقشه 

مولکولی و تلاش برای ابداع واکسن و درمان موثر رخ می دهد.
cryo-(»پژوهشــگران از روشی موسوم به »میکروسکوپ الکترونی کرایو

EM( اســتفاده کردند تا از ویروس تصویربرداری کنند و به تولید داده هایی 

بــا وضوح بالا بپردازند.آنها هزاران تصویر دو بعدی از ویروس ثبت کردند و 
 »MASSIVE« ســپس آنها را با استفاده از یک پلتفرم محاسباتی موسوم به

ادغام کردند تا یک ساختار سه بعدی با وضوح بالا بسازند.
پژوهشگران باور دارند که این نتایج می توانند به ارائه واکسن های جدید 
و بهتری برای فلاوی ویروس ها بیانجامند که بار بیماری زیادی در ســطح 
جهان دارند.پروفسور »فاسلی کولیبالی«)Fasséli Coulibaly(، از پژوهشگران 
این پروژه گفت: فلاوی ویروس ها در سطح جهان گسترش می یابند و ویروس 

دنگی نیز سالانه حدود ۴۰۰ میلیون نفر را مبتلا می کند.
وی افــزود: این ویروس ها، طیفی از بیماری های شــدید مانند هپاتیت، 
»سندرم شوک سمی«)TSS(، »انسفالیت«)Encephalitis(، ناهنجاری های 
 Science« مادرزادی و مرگ جنین را به همراه دارند.این پژوهش، در مجله

Advances« به چاپ رسید.

 قرارداد ابری »گوگل« با سرویس اینترنت »استارلینک«
شرکت »گوگل« در همکاری جدید خود با سرویس اینترنت »استارلینک« 
شرکت »اسپیس ایکس« قصد دارد به مشاغل راه دور راهی برای استقرار و 

عملیاتی کردن سریع برنامه های خود در فضای ابری گوگل بدهد.
 بــه نقل از انگجــت، طبق توافــق جدید بین دو شــرکت »گوگل« و 
 )Starlink(»اسپیس ایکس«، شرکت فضایی ایستگاه های زمینی »استارلینک«

درون مراکز داده گوگل نصب خواهد کرد.
تجارت ابری این غول فناوری با بهره گیری از اینترنت »اســتارلینک« به 
یک همکاری منجر شــده است که می تواند تا هفت سال ادامه یابد. این دو 
شــرکت با هم قصد دارند تا در نیمه دوم ســال 2۰21 به مشتریانی که در 
مناطق دورافتاده به سرویس ابری گوگل و سرویس ماهواره ای استارلینک نیاز 

دارند، دسترسی بدهند.با استقرار ایستگاه های زمینی »استارلینک« در مراکز 
داده گوگل، آنها به ماهواره های استارلینک این امکان را می دهند تا داده ها 
را به طور مطمئن و با تأخیر کم از طریق فضای ابری گوگل به مشــتریان 
تحویل دهند.بدین ترتیب دســتگاه های مشتریان مستقیماً با ماهواره هایی 
که در ارتباط مســتقیم با مراکز داده گوگل هستند، ارتباط برقرار می کنند. 
ســپس می توانند با استفاده از ســرویس های ابری گوگل که دارای قابلیت 
تجزیه و تحلیل، هوش مصنوعی و یادگیری ماشــینی هســتند، برنامه ها را 
به ســرعت در آن مراکز داده اجرا کنند. سپس مراکز داده گوگل از طریق 
ماهواره های اســتارلینک، داده ها را برای آنها پس می فرستند.سال گذشته 
شرکت »مایکروسافت« اعلام کرد که در حال همکاری با »اسپیس ایکس« بر 
 )Azure cloud computing(»روی یک تجارت جدید »محاسباتی ابری آزور
است. اکنون یک منبع آگاه گفته است که »اسپیس ایکس« حتی برای این 

همکاری نیز از مراکز داده گوگل استفاده خواهد کرد.
گوگل و اســپیس ایکس در مورد این همکاری جدید خود گفتند: شبکه 
خصوصــی با ظرفیت بالای فضای ابری گوگل از ســرویس جهانی اینترنت 
ماهواره ای اســتارلینک پشتیبانی می کند، اتصال بی نقص را برای کسب و 
کارهــا و مصرف کنندگان به فضای ابری و اینترنت فراهم می کند و تحویل 

برنامه های مهم شرکت ها را تقریباً به هر مکان دلخواه امکان پذیر می کند.
در حالی که این دو شــرکت در اعلامیه خود هنوز این موضوع را تایید 
نکرده اند، اما طبق گزارش ها به نظر می رسد که »اسپیس ایکس« ایستگاه های 
زمینی خود را ابتدا در مراکز داده گوگل واقع در ایالات متحده مستقر کند. 
این مشــارکت و همکاری در آینده گســترش خواهد یافت و به مراکز داده 

گوگل در سراسر جهان منتقل خواهد شد.

 مولکول هایی كه می توانند به درمان لوسمی حاد كمک كنند
پژوهشــگران آمریکایی در بررســی جدید خود، بــه ایجاد مولکول های 

کوچکی پرداختند که می توانند به درمان لوسمی حاد کمک کنند.
 ،»ASH1L« به نقل از مدیکال اکسپرس، پروتئین ساخته شده توسط ژن 
نقش مهمی را در بروز لوســمی حاد و سایر بیماری ها بر عهده دارد. در هر 
حال، هدف قرار دادن پروتئین ASH1L از نظر درمانی، چالش برانگیز است.

پژوهشگران »دانشگاه میشیگان«)UMich( آمریکا، مولکول های کوچکی 
ابداع کرده اند که با مهار ASH1L می توانند از تعاملات مهم مولکولی در بروز 

و پیشروی لوسمی پیشگیری کنند.
پژوهشگران در آزمایش روی موش ها، ترکیبی موسوم به »AS-99« را به 

کار گرفتند که توانست پیشروی لوسمی را با موفقیت کاهش دهد.
»جولانتا گرمبکا«)Jolanta Grembecka(، از پژوهشگران این پروژه گفت: 

ایــن پژوهش، یــک راه جدید را برای ایجاد عوامــل درمانی جدید در برابر 
لوسمی حاد نشان می دهد و همچنین روش جدیدی را برای بررسی بیشتر 
عملکردهای بیولوژیکی ASH1L و نقش آن در پیشروی بیماری ارائه می کند.

این پژوهش، در مجله »Nature Communications« به چاپ رسید.

 سفر »استارشیپ« از تگزاس به هاوایی
اسپس ایکس)SpaceX( در حال آماده سازی استارشیپ)Starship( برای 

اولین پرواز خود در مدار است.
 به نقل از اســپیس، براساس مدارکی که در کمیسیون فدرال ارتباطات 
ایالات متحده آمریکا)FCC( ثبت شــده و توسط پایگاه »ورج« گزارش شده 
است، شرکت اسپیس ایکس قصد دارد نمونه ی اولیه فضاپیمای استارشیپ 
را از تاسیســات خود در نزدیکی بوکاچیکا، تگــزاس به مدار پرتاب کند تا 
ســفر بدون سرنشــین خود در مدار را به انجام برساند و در نزدیکی جزایر 

هاوایی در آب فرود بیاید.
زمان این پرتاب هنوز اعلام نشــده اســت اما ایلان ماسک، بنیانگذار و 
مدیرعامل اسپیس ایکس امیدوار اســت تا پایان سال 2۰21 استارشیپ را 
به مدار بفرســتد. استارشیپ از دو بخش تشــکیل شده که هر دوی آن ها 
چندبار مصرف هســتند. یک بخش آن فضاپیمای استارشیپ است و بخش 

)Super Heavy(دیگر موشک سوپرهوی
در ایــن ماموریت، اســپیس ایکس قصد دارد بخش اول یعنی موشــک 
ســوپرهوی را شش دقیقه پس از پرتاب به زمین بازگرداند اما این موشک 
در محــل پرتاب خود فــرود نخواهد آمد بلکه در آب های خلیج مکزیک در 

فاصله ی ۳2 کیلومتری از ساحل تگزاس جنوبی فرود خواهد آمد.
استارشیپ در همین حال در مدار خواهد چرخید و در نهایت در فاصله ی 
تقریبا صد کیلومتری از شمال غرب ساحل کائوآئی)Kauai(، در اقیانوس آرام 
فرود می آید.اســپیس ایکس می خواهد تا جای ممکن از این پرواز اطلاعات 
کسب کند تا در مورد نحوه ی بازگشت استارشیپ به جو بیشتر بدانند. این 

اطلاعات به آن ها در طراحی فضاپیماهای بهتر کمک می کند.
اســپیس ایکس با آنچه کــه از هر پرتاب می آموزد به ســرعت در حال 
توسعه ی طراحی استارشیپ های خود است.اسپیس ایکس قصد دارد انسان ها 
و محموله ها را به وسیله ی فضاپیمای استارشیپ به ماه، مریخ و سایر سیارات 
بفرستد. به گفته ی ایلان ماسک اگر همه چیز طبق برنامه پیش برود تا سال 

2۰2۳ استارشیپ عملیاتی می شود اگرچه این برنامه بلندپروازانه است.

 احتمال شناسایی حیات فرازمینی با كمک الگوهای مولکولی
برخلاف زندگی انسان ها روی زمین، زیست فرازمینی ممکن است کاملًا 
متفاوت باشــد. از این رو روش های شناسایی مولکول های خاص به عنوان 
علامت های زیستی ممکن است کار چندان صحیحی نباشد زیرا ممکن است 

موجودات فرازمینی دارای تاریخچه تکاملی کاملا مختلفی باشند.
به نقل از تی ای، دانشــمندان به طور جدی جستجوی حیات فرازمینی 
در منظومه شمســی را آغاز کرده اند. جســتجوی حیات شامل گوش دادن 
به ســیگنال های رادیویی تمدن های پیشــرفته در اعماق فضا، جستجوی 
تفاوت های ظریف در ترکیب جو سیارات در اطراف سایر ستارگان و تلاش 
برای اندازه گیری آن در نمونه های خاک و یخ جمع آوری شــده با استفاده 
از فضاپیماها در منظومه شمســی است.این اطلاعات به آنها اجازه می دهد 
تا برای بررسی این نمونه ها از پیشرفته ترین ابزار خود برای تجزیه و تحلیل 
شیمیایی دقیق استفاده کنند. طیف سنجی جرمی)MS( روشی اساسی است 
که دانشــمندان برای جســتجوی حیات فرازمینی از آن استفاده می کنند. 
آنها با اســتفاده از این روش می توانند بسیار دقیق به بررسی این نمونه ها و 

ترکیبات آنها بپردازند.

مقامات برزیلی از شناسایی یک گونه جدید جهش کرده از ویروس کرونا در 

این کشور خبر داده اند. این گونه جدید ویروس کرونا نیز کاملا مسری است.
بــه نقل از ســی جی تــی ان، گونــه جهش یافتــه تازه کــه P.1.2 نام 
 دارد در شــهر مانائوس شناســایی شــده کــه مرکز منطقه آمازون کشــور

 برزیل محسوب می شود.
ایــن گونه جدید کرونا به ســرعت در کشــور برزیل در حال گســترش 
 اســت و تاکنــون در ۵7 منطقــه مختلــف در شــهر ریودوژانیــرو نیــز

 شناسایی شده است.
 هنوز مشــخص نیســت آیا گونه P.1.2 کرونا مرگبارتر از گونه های قبلی 

است یا از این نظر تفاوت چندانی با گونه های قبلی ندارد.
تعداد موارد ثبت شــده ابتلا به ویروس کرونا در برزیل روز پنج شــنبه از 
مرز 1۵ میلیون نفر عبور کرد. مقامات این کشــور بیم دارند تداوم روند فعلی 
موجب فروپاشی نظام بهداشت و درمان در برزیل شود و رشد انفجارآمیز ابتلا 

به کرونا را در این کشور موجب شود.

کرونا یک بار دیگر در برزیل جهش کرد

فعالان فناور حوزه تولید تجهیزات پزشــکی، با استفاده از نوآوری زمینه را 
برای اصلاح سطح تجهیزات دندانپزشکی تیتانیومی و فولادی فراهم می کنند.

به نقل از معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری، پوشــش های کربنی 
نانوســاختار )DLC( جزو موادی به شــمار می روند که با توجه به ویژگی های 
منحصر به فردشــان، کاربردهای گوناگونی در صنایع به ویژه حوزه تجهیزات 

پزشکی پیدا کرده اند.
یکی از چالش های این صنعت، تولید و اســتفاده از پوشش های یادشده بر 
روی ســطح تجهیزات دندانپزشکی است. چالش که قرار است فناوران ایرانی 

راه کارهای خود را برای حل آن ارائه کنند.
بر همین اســاس، چالش نوآوری اصلاح ســطح تجهیزات دندانپزشــکی 
تیتانیومی و فولادی با پوشــش نانوســاختار، زمینه را برای ورود نوآوری ها و 

ارائه راه کارهای اثربخش این حوزه فراهم می کند.
این رویداد با هدف ایجاد پوشــش های کربنی نانوســاختار روی مته   هایی 
کــه در دندان پزشــکی به کار می رونــد و عمدتا از جنس فــولاد زنگ نزن و 
 همچنین ایمپلنت های دندانی از جنس آلیاژهای تیتانیوم ســاخته شــده اند،

 برگزار می شود.
این پوشــش باید از ویژگی هایی مانند ضمن مقاوم بودن در برابر اصطکاک 

و فرسایش، در برابر خوردگی از توانمندی لازم برخوردار باشد.
 همچنین زیســت ســازگاری، ضد باکتری بودن، اســتحکام، چسبندگی 
مناســب و ضریب اصطکاک پاییــن از دیگر ویژگی هایی اســت که باید این 

پوشش داشته باشد.
با استفاده از این پوشش ها، سطح تجهیزات دندان پزشکی اصلاح می شود و از 
ویژگی هایی برخوردار خواهد شد تا ضمن کارایی و مقاومت، از ایجاد مشکلات 
برای بیمار جلوگیری کنند.در گام نخســت این پوشش ها باید مقاومت لازم را 
در برابر ســایش ایجاد کنند. زیرا ضمن تماس با بافت ســخت مینای دندان، 
در محیط اســیدی بزاق دهان قرار دارند. تماس مدام با اســید، خوردگی و از 

بین رفتن تجهیزات را سرعت می بخشد. همچنین به علت قرار گفتن در دهان 
بیمار، نباید آلودگی داشته باشند.

با شناســایی و انتخاب پوششــی که دارای ویژگی های زیست سازگار و در 
عین حال دارای خواص کاهش تجمع باکتری، مقاوم به سایش و خوردگی بر 
روی ایمپلنت های تیتانیومی و ابزارهای دندانپزشکی از جنس فولاد زنگ نزن 
باشد، نیاز حوزه تجهیزات پزشکی به این محصول رفع خواهد شد و تجهیزات 

کیفیت بالاتری خواهند یافت.
بر همین اساس تمامی فعالان فناور، دانشجویان، پژوهشگران و شرکت های 
دانش بنیان که در مسیر تولید این محصولات و تامین نیاز کشور توانمند هستند، 

به این فراخوان دعوت شده اند.
 این چالش با حمایت ســتاد توســعه فناوری نانو معاونت علمی و فناوری 

ریاست جمهوری و شبکه تبادل فناوری برگزار می شود.
شرکت های دانش بنیان، فعالان فناور و صاحبان ایده تا 2۸ خردادماه سال 
جاری، برای ثبت نام در این رویداد می توانند به سایت چالش مراجعه کرده و 

آمادگی خود را برای حضور اعلام کنند.

چالشی نوآورانه برای افزایش کیفیت تجهیزات دندان پزشکی

زمانی که به اینترنت متصل می شــویم و فعالیت هایمان را به صورت آنلاین 
دنبال می کنیم از خودمان ردپای دیجیتال به جا می گذاریم.

 امروزه حفظ حریم خصوصی در اینترنت و فضای مجازی سخت شده است. 
فنّاوری با ســرعت زیادی در حال رشد اســت و ردیابی داده ها تبدیل به یک 
روش معمول شده اســت. دیگر جای تعجب نیست که سرویس های مختلف 
در اینترنت مثل ســایت ها و شبکه های اجتماعی تولد ما را تبریک بگویند یا 
بــا توجه به خریدهای آنلاینی که انجــام می دهیم، توصیه های خرید دیگری 

به ما پیشنهاد دهند. 
ســرویس های آنلاین و شبکه های تبلیغاتی از این ویژگی سود مالی زیادی 
می برند؛ اما توجه داشته باشید که این کار نوعی تجاوز به حریم شخصی ماست؛ 
چراکه حریم شــخصی آنلاین از حقوق کاربران اینترنت محســوب می شود. 

زمانی کــه به اینترنت متصل می شــویم و فعالیت هایمان را به صورت آنلاین 
دنبــال می کنیم از خودمان ردپای دیجیتال به جا می گذاریم. همین ردپاهای 
دیجیتال مشخص می کند که چه عادت هایی داریم، وضعیت سلامتی مان چطور 
اســت و عادت ها و سلیقه خریدمان چیست. این داده ها می تواند در دسترس 
شــرکت های تبلیغاتی با اهداف مختلف قرار گیرد. با توجه به رشد شبکه های 
اجتماعــی و میل کاربران به فعالیت در این شــبکه ها، حجــم زیادی از این 
اطلاعات توسط خود کاربران در اینترنت توزیع می شود. البته اطلاعاتی که در 
فضای مجازی درباره هویت و علایق ما جمع می شود، می تواند تأثیر مثبتی در 
زندگی ما داشته باشد. مثلًا به شکل گیری اهداف شرکت ها برای ارائه خدمات و 
محصولات کاربردی بهتر کمک می کند یا وب سایت های موردعلاقه ما با کمک 
این اطلاعات می توانند در جهت رضایتمندی بیشتر مشتریانشان گام بردارند. 
بااین حال نباید نکات امنیتی را در اســتفاده از اینترنت و حضور در فضای 
مجازی فراموش کنیم. در بستر اینترنت باید با احتیاط بیشتری گام برداریم و 
اطلاعات خود را در اختیار هرکســی قرار ندهیم. هرقدر اطلاعات شخصی مان 
را بیشتر به اشتراک بگذاریم کنترل کمتری بر روی اطلاعاتمان داشته و زمینه 

سوءاستفاده بیشتری را فراهم می کنیم.
اگــر می خواهیــد آســیب های احتمالــی به حریــم شــخصی تان را به 
 حداقل برســانید، ســعی کنید بــه کنتــرل اطلاعاتتان در فضــای مجازی 

توجه داشته باشید.
 از موتورهای جست وجو و مرورگرهای امن استفاده کنید. وارد هر سایتی 
 نشــوید و از رمزهای عبور قدرتمند اســتفاده کنید تا امنیت داده هایتان در

 فضای آنلاین حفظ شود.

مراقب ردپاهای دیجیتالتان باشید

نخستین فراخوان مشترک میان صندوق حمایت از پژوهشگران و فناوران معاونت 
علمی و بنیاد ملی علوم طبیعی چین منتشر شد.

 بــه نقــل از معاونــت علمی و فنــاوری ریاســت جمهوری، ایــن فراخوان 
در ســه حــوزه علمی علوم زیســتی، علوم مــواد و ریاضیــات از پژوهش های 
 مشــترک محققان دو کشــور حمایــت می کند. پژوهشــگران ایرانــی تا 1۸

 تیرماه ســال جاری برای ارسال پروپزال های مشــترک خود به سامانه صندوق 
حمایت از پژوهشگران و فناوران معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری زمان 
دارند. آذرماه 1۴۰۰ نیز نتایج فراخوان اعلام می شود تا از دی ماه محققان اجرای 

طرح خود را آغاز کنند.
همچنین در این فراخوان حداکثر از 1۵ طرح پژوهشی مشترک حمایت می شود. 
حمایتی که هدف از آن توسعه تعاملات علمی و فناورانه میان محققان دو کشور 

و گسترش فعالیت های علمی است.
حداقل مدت زمان اجرای هر طرح پژوهشی در قالب این فراخوان یک سال و 

حداکثر مدت زمان اجرای هر طرح سه سال است و پژوهشگران باید تنها در یکی 
از سه زمینه علمی پروپزال خود را ارسال کنند.

فراخوان حمایت از طرح های پژوهشی محققان ایران و چین 
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